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Praznik dela, praznik 
delavskih pravic in delavske 
solidarnosti je praznik, ki 
mu nobena nova 
demokracija ne spreminja in 
ne zmanjšuje pomena. 
Nasprotno - tragične usode 
delavcev, stiske brezposelnih 
na eni strani in na drugi 
strani bogato življenje tistih, 
ki jim je dano besedo 
delavec izgovoriti le zato, da 
bi dosegli večje dobičke, je 
prekletstvo tega življenja, 
teh in prihodnjih generacij.
Ta usodnost, zaznamovana z 
bojem za boljše plače, za 
delovne pogoje, ki bodo 
varovali delavčevo zdravje, 
za industrijsko demokracijo, 
ki bo spoštovala delavčevo 
človeško dostojanstvo, je 
bistvo našega praznika - 1. 
maja.
P raz zato je 1. maj velik 
praznik. Velik je zaradi svoje 
tradicije, zaradi ideje, ki ga 
je zaznamovala, in tudi 
zaradi pristne prazničnosti, 
ki jo nosimo v sebi tisti, 
katerih praznik je.
Vsem delavkam in delavcem 
iskreno čestitam in želim 
veselo praznovanje našega 
praznika.
mag. Dušan Semolič

Za dan upora, 
27. april,
želimo našim 
bralcem obilo 

uporniškega
duha!
V'

Se kako prav jim
bo prišelpri boju
za zmago pravic, 
kar je želja in 
voščilo
za 1. maj,
praznik dela!

Uredništvo DE
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Piše: Rajko Lesjak

Mediji nas dan za dnem 
zasipavajo z novimi problemi. 
Človek je kar omotičen od 
neverjetne naglice, s katero se 
širijo novice in problemi.
Politiki nam obljubljajo blaginjo, 
varnost, pravičnost, svobodo, 
demokracijo, sploh same lepe 
reči, če jih bomo volili in jih 
podpirali, ko bodo na oblasti.

Referendumska tekma o volilni zakonodaji je tekma 
strankarskih oligarhij za oblast, in to na tuj račun - 
za denar davkoplačevalcev. Pa ne samo za tuj denar, 
v to želijo tudi vse »namočiti«. Spretno, ni kaj. Tudi 
sicer delijo ljudi na bloke, v tabore in fronte, na leve 
in na desne zaradi oblasti. »Levo« in »desno« sta 
besedi, ki ju propaganda uporablja, da bi ljudi 
razdelila in mednje zasejala sovraštvo.
Vedo namreč, da smo Slovenci ljudje, ki hočemo biti 
v vsaki stvari načelni, zvesti načelom, in tako 
ravnamo tudi v politiki. Ideološka usmerjenost ima 
prednost pred državniško. Kako narobe in kako 
samouničevalno za tako majhen narod.
Dobra politika upošteva predvsem človeka. V dobri 
politiki gre pri vseh razpravah, pogajanjih in 
sklepih za konkretnega človeka, za njegovo osebo, 
za njegovo srečo, zanj kot posameznika in člana 
družbe.
Tudi ta palica ima dva konca; ko pobereš enega, 
pobereš tudi drugega. Mislim, da je ena naših večjih 
napak ta, da ne znamo svojega življenja dovolj 
dosledno razmejiti od družbenih vplivov. Nasprotno, 
vsi sodelujemo, čeprav vemo, da nam to veliko bolj 
škodi kot koristi. Družba namreč ne vidi koristi od 
trajne sreče posameznika.
Če bi bili vsi ljudje srečni, bi razpadel red, na 
katerem temelji ta svet. Ta svet tudi ni zgrajen na 
pravičnosti. Družba potrebuje posameznika, ki se 
boji, da ga lahko usmerja. Delodajalec potrebuje 
ustrahovane delavce. Politiki potrebujejo naivne 
volivce, da jim po volitvah še vedno zbujajo enako 
zaupanje, čeprav so po njih obljubljano hitro 
pozabili. A kaj bi jim očitali, končno živijo od tega, 
da si jih ne ogledamo dovolj pozorno in jim ne 
prisluhnemo dovolj kritično.
In dokler volivci tega ne počnemo, ni nobenega 
razloga, da bi se politiki spreminjali.
Nobeni oblasti ni do tega, da bi bili volivci kritični, 
samozavestni in samoljubni. Kajti z ljudmi, ki vedo, 
kaj hočejo, ni mogoče kar tako manipulirati.
Tako torej vsi skrbijo, da je naša sreča odvisna od 
dobre volje drugih. Tako skrbijo za nas, da bi morali 
biti že zdavnaj nepopisno srečni. Pa smo?
Za praznike si vzemite čas zase in jih vedro 
preživite, kjer koli že boste. In ne pozabite: 
preprosta praznovanja so vendarle najlepša.
Praznik je vedno tam, kjer se zbero ljudje, ki jih 
druži prijateljstvo in dobra volja. Tak naj bo naš 
praznik. Ne pozabimo, v čem je smisel praznikov, 
prazniki so nam potrebni. Mar še znamo 
praznovati?
Vesel in srečen praznik vam želim.

časopis 
slovenskih 

delavcev

Stvar je jasna. To je moj časopis. Zato ga naročam na naslov:
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Podpis naročnika:

Z. konferenca Sindikata 
delavcev gostinstva in 
turizma Slovenije bo 
odločala o povišanju 
članarine
DE, 11. 4. 1996

Kut sindikat popolnoma razumemo 
Želje, hotenja in prizadevanja Sindikata 
gostinstva in turizma Slovenije (ZSSS) 
za povečanje števila članov, saj je to 
legitimna želja vsakega sindikata. 
Istočasno pa zavračamo trditev, zapi
sano v zadnji številki DE, kjer F. K. 
navaja ugotovitve strokovne službe 
Sindikata gostinstva in turizma Slove
nije o »belih lisah« na Obali.

Poudarjamo, da belih lis, v smislu 
razpršenosti in sindikalne neorgani
ziranosti delavcev v dejavnosti gostin
stva in turizma na Obali, ni.

Trditev nas še toliko bolj preseneča, 
ker ni nobena skrivnost, da na Obali 
že šest let deluje Obalni sindikat go
stinstva in turizma in Republiški sin
dikat gostinstva in turizma pri KS 90, 
ki je reprezentativen za območje celotne 
države in je prav tako soprispeval k

temu, da smo dobili kvalitetno KP 
dejavnosti, saj je skupaj s Sindikatom 
gostinstva in turizma Slovenije sode
loval pri pogajanjih, bil nosilec pre
dlogov in pobud.

Zato kot eden od pogajalskih part
nerjev na strani delojemalcev nikakor 
ne moremo soglašati s trditvijo pred
sednika Sindikata gostinstva in turizma 
Slovenije, da je za kvalitetno KP deja
vnosti zaslužen le njegov sindikat.

Tako enostransko prikazovanje res
ničnosti pomeni zavajanje zaposlenih 
v dejavnosti, članstva in javnosti, pa 
tudi nekorektno ravnanje oziroma odnos 
do vseh, ki smo v pogajanjih (tudi me
dsebojno dobro) sodelovali.

Marij Černe, 
sekretar

Genocid v rokavicah
DE, 11. 4. 1996

Ogovoriti moram na pisanje g. Iva 
Lebana v DE, št. 17 v rubriki Odmevi.

Prepričana sem, da g. Ivo Leban z 
vsakim svojim pisanjem misli iskreno, 
in mu zato ne oporekam. Želela pa bi 
ga opozoriti na nekatere stvari še z druge 
plati.

Spadam med tiste državljane Slo
venije, ki bivšim ojicirjem JLA ne morejo 
odpustiti gorja, ki so ga povzročili na 
tleh bivše Jugoslavije. Povzročili so ga 
tudi v Sloveniji: desetdnevna vojna ni 
nič proti izgubam tisočev delovnih mest 
zaradi kraje premoženja slovenskih 
podjetij v južnih republikah.

Ža to gorje so krivi seveda oficirji,

Ena stam m stavU, vse sum, razen ene...
CK.

, , .' v. r1" Janef TaČnatra,n- »Danes/a dohtarje, da

»Danes za dohtarje, jutri za poslance, v sredo za kake druge take 
pomembne uradnike, v četrtek za policaje, da bodo vsaj malo paskr-

Stroj pa ropota, žre tkanino in elektriko in termoplast in serje me-

Itigliigllfr

< - - , - ~ ,-------. - - V<> samo de
setkrat več kot jaz, da meje že kar sram, ko so taki reveži.«

Steče ob stroju gor in dol. globoko diha in si briše znoj. In misli. 
»Res so reveži Pa samo zato, ker tako malo delamo in tako slabo 

delamo, da, skoraj nič ne delamo, in potem od tega nič ni, in tako so

<z'zj“Sr'li- **•**■* " *"<»»“*■* M°"r

prostitutke in prostitutki. Pa še kdo Če bo čas

ki so odšli z JLA iz Slovenije napadat 
druge republike. Sedaj, ko jim gori pod 
nogami tudi v Srbiji, se pa veselo vračajo 
lahkega srca nazaj. Sram jih bodi in 
pozivam vse poštene državljane Slo
venije, naj jih ignorirajo.

Oficirji, ki so ostali, imajo prizna
no akontacijo pokojnine, ki pa ni tako 
majhna. Odmislimo, da so tudi v okvi
ru JLA živeli zelo udobno v primerja
vi z drugimi državljani. Stanovanja je 
praviloma imel ves oficirski kader. Tik 
pred odhodom JLA pa se je na veliko 
dogajalo, da so stanovanja, ki jih niso 
demolirali ali popolnoma uničili (trgali 
so tudi pipe iz sten, parket in okna), kar 
dajali svojim znancem in podobno. 
Verjetno ne veste tudi, da so ponekod 
kar prebili stene v sosednje prazno sta
novanje in si tako povečali bivalni prostor 
v slogu, ki je poznan samo njim.

Ne predstavljam si, kaj bi bilo, če 
stanovanj bivše JLA ne biprevzelaTO.

Dopovedati hočem vsem, da je naj- 
večje kršenje človekovih pravic v Slo
veniji na področju delovnih razmerij 
ob tolikih tudi namernih stečajih, ko 
so delavci dobesedno postavljeni na 
cesto brez sredstev, brez odpravnin. 
Ravno zaradi tega se mi ne zdi prav, 
da postavljamo kršenje človekovih 
pravic v redkih primerih do bivših ofi
cirjev v prvi plan. Vsekakor je DE ti
sti časopis, ki je namenjen delavcem, 
ki nas osvešča in bodri v teh težkih časih. 
Mislim, da taki in podobni problemi, 
ki jih izpostavljate, g. Ivo Leban, ne 
spadajo v ta časopis.

Vika Lozar

Med svetostjo in etiko
Ob takem naslovu bi se marsikdo 

vprašal, ali obstaja med njima razlika 
in zakaj so potrebna ločevanja. Odgovor 
je sila preprost in ob vsem tem tudi daje 
logičen zaključek. Med svetostjo, ki je 
vzvišen pojem, in na drugi strani etiko 
kot nekakšnem dnevnem zrcalu celot
ne družbe obstaja integralna vez, 
vstajenje, kot rojstvo ali prebujenje in 
vstajenje kot izraz odločne drže zoper 
vse bolj absolutistično vladanje mračnih 
sil. Tako svetost kot etika se opirata na 
moralo družbe oziroma naroda. Kolpa 
je vre bolj videti in občutiti, morala 
vse bolj izginja za meglenimi zastori 
slovenske vsakdanjosti.

Žalostna in vendar resnična ugoto
vitev pa je ta, da si ta družbena gibanja 
bolj kot vsi dovolijo izstopati iz mo
ralnih okvirjev, pa tudi družbenih nor
mativov. Temu v prid gre tudi potrdi
tev, ki ima svoje korenine v polpretekli 
zgodovini slovenskega naroda in ki se 
ponovno kaže v takšnih oblikah, to je 
ovrednotenje ozkega kroga izbrancev 
glede na njihovo izobrazbo in razvre
dnotenje izobrazbe in dela širšega sloja 
proletariata. In tako kot v preteklosti 
si samo ti lahko dovolijo, tudi z izsi
ljevanjem višje plače, nova vrednotenja, 
medtem ko delavske množice samo nemo 
strmijo v to vzvišeno moralo, ki jo tvorijo 
tisti, ki pridigajo o svetosti in ki pri
segajo na zdravniško etiko. To pa je sedaj 
moment, ko se moramo vprašati v in
teresu naroda, kaj si misli in o čem 
razmišlja lačen, izčrpan in ogoljufan 
delavec oziroma delavka. Tudi iz Svetega 
pisma je razvidno, da pride do vstajenja 
zaradi nakopičenja krivic in fizičnih 
preobremenitev. Popolnoma nesprejem
ljivo, tako za prve kot za druge, pa je 
to, da se v svojem delovanju oziroma 
v sprejemanju in uveljavljanju zako
nov poslužujejo laži in zavajanj ter tako 
še višajo bregove ločevanj na Sloven
skem. Vprašanje je, kako bi reagiral 
predsednik vlade in njegovi pribočniki 
ter tudi nekatere stranke, če bi prišlo 
do splošne stavke v gospodarstvu. Si
cer se tega ni bati, ker so sindikati 
neuspešni in nesposobni, nad delavci 
pa tako in tako že visi strah vzgajajoči 
Damoklejeve meč, ki hitro loči glavo 
od vratu.

Kako rad bi rekel včasih utrujen 
človek, Slovenija, dober dan, ko bi se 
znašel v mirnem in lepem kotičku, kjer 
bi se pomiril in naužil novih moči in 
idej. Tako pa spoznava, da četudi je 
Slovenija lepa, je vendar tako majh
na in sprta v svoji notranjosti, da ni 
vredna tega pozdrava.

In tako odslej naprej kot nekdaj od 
zore do mraka, od mraka do zore brez 
svetlobe dneva, brez svobode človeka. 
Med svetostjo in etiko je vstajenje in 
upam, da bom dočakal dan, ko bo prišlo 
to vstajenje razočaranih in zavedenih 
delavskih množic. Dovolj je bilo hlap
čevanja in ponižnosti, dovolj je bilo 
klečeplazenja pred tujci na svoji zemlji. 
Vstajenje kot revolt in odpor, vstajenje 
kot revolucija in državljanska nepo

korščina ali vstajenje kot štrajk zop11 
tirane, to je edino, kar lahko stf 
delavske množice, kajti za delavf, 
množice ni pravic za pogajalski^ 
mizami, temveč na dolgih prašnih cl' 
stah. Zatorej, Slovenija, nasvidenje’' 
imenu demokracije in humanosti.

Marjan Peč^ 
Kotna pot 10, Drago’’11'

Novo mamilo- 
kupljene diplome

Sem povprečen Slovenec, ki sem1 
ženo glasoval za slovensko samo stel' 
nosi, ukinitev enopartijske diktature i" 
pravno državo. Doživel pa sem san”1' 
stojnost, vzpostavitev oblasti neN 
menljive politične elite, v kateri imdjš 
večino 50-lelni zavetniki delavstvu' 
ZLSD (in njih nasledniki (LDS) td 
njihovi imitatorji SKD), ki so »sest? 
pili« in pri tem na delavstvo pozah1’ 
li. Doživel pa sem tudi pravno držav1 
nove elite tako, da sem postal brezp11' 
seln, materialno oškodovan in čakah 
na razsodbo našega delavnega sodstvi

Po navodilih oblasti, pomagaj si sa”1 
in postani samostojni podjetnik in f. 
večinskem vzorcu, sem hotel posta11 
podjetnik trgovec. Ker imam poklica1 
izobrazbo, so mi povedali, da morah1 
za to najprej opraviti tečaj in izpitel<>. 
poslovodjo. Zbral sem privarčeval 
denar in se lotil študija, ki me je $ 
sedaj stal 1000 DEM. Ko sem se pfl' 
bijal skozi predpisano učno gradivO1 
ki ga je sestavil Zavod za šolstvo i* 
potrdila kot pogoj naša Gospodarski 
zbornica, sem prišel do prepričanja 
da bi bilo dobro, če bi to učno grad’’ 
vo obvladovali tudi menedžerji »družb1' 
nega« podjetja, ki so me odpustili k°' 
tehnološki presežek. Od izobraženci 
sem dodatno izvedel, da razne zb/”' 
niče sofinancirajo izobraževanje teh 
menedžerjem, medtem ko si morattt° 
mi brezposelni sami plačevati tečaj h 
izpite za poslovodje.

Ker pa sem že v letih in si morah 
za preživetje družine pomagati z občaS' 
nimpriložnostnim celodnevnim delo’”' 
žal nisem ravno uspešen pri opravljanji1 
predpisanih izpitov. Tako se mi sen i” 
rešitev postati poslovodja do sedaj 
izmikata. Moje psihofizično stanj1 
seveda obremenjujejo moji trije s< 
šoloobvezni otroci, katerim s svojih1 
šolskimi uspehi nisem ravno vi”1 
Najbolj pa je nad menoj seveda rut’1' 
čarana žena, delavka v ribniškem Pf' 
djetju, ki je sedaj sama steber druži"' j 
skega proračuna. j

Družinskemu sodu pa je hfoild. 
novica, ki jo je domov prinesla ief" 
in kasneje potrdili tudi otroci in znane’ 
češ da bi si že lahko kupil srednje <*, 
visokošolsko diplomo po ugodni ceh 
800 do 1500 DEM, kot so to st’”'1" 
številni samostojni podjetniki v Rtu' 
niči in Kočevju ter verjetno po cel”1' 
ni Sloveniji. Jaz pa sem moralno1,1 
podjetniško nerazvit in zaostal, en”; 
stavno rečeno zakrknjen fosil, ki » 
sanja, da sta poštenost in znanje nU)' 
boljša popotnica za uspešno in sreč”1 
življenje. Tej ugotovitvi so najboljPrl' 
trdili otroci in mi prepovedali vsak1 
nadaljnje pridiganje in skrb za njih’1' 
šolski uspeh. Prepoved mi je hib 
izrečena s takim zanosom, da sem sp”1' 
nal, da so moji dijaki pod vpliv’”! 
novega prepričanja - mamila, to je 
nam bo šlo v šoli slabo, si bomo 
roma nam boste kot drugim starši k” 
pili diplome«.

Ta družinska ugotovitev me je P°' 
stavila v obupen precep, tako da st” 
prekinil moje učenje in razmišljam, kuF 
in kje bi zaslužil marke za družini 
nakup diplom.

Kljub vsemu obupu pa se mi je 1 
mojega sna o demokraciji enakopr”1' 
nih državljanov utrnila sicer verjet’’11 
bogokletna misel, da bi se preko 
su ljudstva - občil« le lahko obrnilf 
pomoč in presojo na naše demokratiČ”1 
izvoljene politike in neizvoljene ur””' 
nike, ki so v službi ljudstva. Prenulgh 
sem strah in napisal to pismo. Predi!' 
gam, da politiki in uradniki na sv”F 
državnih in občinskih uradih, kje’1 
delovne knjižice vpisujejo dokončat1! 
izobrazbo, preverijo, koliko je 
država dobila na novo srednje in visok; 
izobraženih državljanov z diplom”,1 
predevsem poreklo diplom, ki naj b’s 
ujemalo z uradno izdanimi. Prosim,11 
mene in podobne nadobudneže napnišeh 
in pristojni javno obvestijo o sv”!1" 
ugotovitvah, da bomo takšni »rakr”" 
li fosili« in mladina vedeli, ali naj ih’ 
ramo marke za nakup diplom ali p” ” 
le verjamemo, da so poštenost, zna”’ 
in zdravje največje bogastvo slovensM 
človeka.

Drznem si tudi pozvati vse legal” 
proizvajalce diplom, šole in univerz” 
tudi posestnike legalnih diplom, nais 
pridružijo temu pozivu politiki”” 
uradnikom ali pa naj meni in P"”1’:, 
nim ter mladini ponudijo svoje dipl’””1 
pod enakimi pogoji, kot so že na trg 

Janez Ved 
Koče”!1
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Dvodnevna okrogla miza, ki sta jo prejšnji teden pripravili ZSSS in Evropska konfederacija sindika- 
tov, je že časovno zadela žebljico na glavico. Naslov »Slovenija in Evropska zveza« in tema »Ekonomski, 
socialni položaj Slovenije in njena pričakovanja od članstva v Evropski zvezi« sta bila takojšnja reakcija 
sindikatov na zeleno luč, ki jo je za podpis pridružitvenega sporazuma omogočil slovenski parlament.

Dušan Semolič, predsednik ZSSS, je razpravo odprl 
s Poudarkom pravne in socialne varnosti kot prvem pogoju 
naše poti v Evropo. Tudi Evropska unija je tista, ki se 
je odločila podpirati višjo raven delavskih pravic in njihovo 
varstvo:

»Evropska unija je naša usoda, z vsemi svojimi pred
nostmi, a tudi z minusi, ki gredo zraven. S pravočasnim 
vključevanjem sindikatov v te procese moramo zagoto
viti, da bodo ti minusi čim manj boleči. Konkurenčnost 
ne sme biti zgolj pritisk na ceno dela in delovno mesto!

Ali bodo rezultati gospodarskega razvoja tudi dela- 
ycem in množici nezaposlenih prinesli kaj prijaznejšega, 
je odvisno tudi od nas, sindikatov. Ne moremo biti le 
opazovalci, izboriti si bo treba enakopravno partnerstvo.«

Peter Seideneck, predstavnik 
Evropske konfederacije sindikatov, 
je »pobožal« Slovence nasploh in 
sindikate še posebej:

»Opažam, daje Sloveniji v evrop
skih državah celo bolj znana, kot pa 
v Slovenije poznate razmere, v ka
tere koračite. Sindikati pa ste v Evropo 
že vključeni, ker sodelujete v njenih 
sindikalnih organizacijah in ste na 
tej poti pravzaprav prisiljeni čakati 
državo in njeno vključevanje v pol
nopravno članstvo Evropske unije.

Kot del evropskega sindikalnega 
gibanja torej pospešujete in lajšate 
integrativne procese.

V njih je Italija resna ovira in ne 
razumemo njenega ravnanja, blokad. 
Pričakujemo, da bo po italijanskih vo
litvah bolje. Naša podpora pridružitvi 
Slovenije pa je jasna in nesporna. 

Sindikati morajo biti nepogrešljiv 
del teh integracij! Gotovo niso zgolj problem nacionalnih 
vlad, zajemajo družbe kot celote. Izkušnja nas uči, da 
prihaja do vrste težav in zapletov prav tam, kjer se ele
menti civilne družbe otepajo evropskih povezav.

Sindikati ne smejo čakati na dobro voljo vlad! Vse to je 
namreč tudi njihovo delo in njihova velika odgovornost.

Res je pretok informacij, kaj se dogaja v komunici
ranju med nacionalnimi vladami in Evropsko unijo, precej 
slab. Sindikati ga morajo na kakršenkoli način izboriti 
in pri tem lahko pričakujejo našo pomoč!«

Amir Naqui, vodja delegacije Evropske unije v Lju
bljanice pojasnjeval dokumente, ki omogočajo ekonomsko 
in socialno varnost prebivalstva:

»Za celotno prihodnost Evropske unije je socialna di-

EVROPSKI KAŽIPOT 
SOCIALNIH PRAVIC

Uskladitev socialne zakonodaje s standardi Evropske unije je lahko za slovenske delavce dvorezen 
hieč, če bi na tej poti upoštevali le interese kapitala, ne pa tudi interese dela. Kot je v uvodnem referatu 
drugega dela poudaril Hermanus van Zonnelveld, predstavnik Evropske unije (EU), so se v zvezi 15 
Evropskih držav odločili za zakonodajo o minimalnih standardih na področju delavskih pravic zato, 
da bodo imeli delavci v vseh, tudi slabše razvitih državah določeno raven socialnih pravic oziroma poenoten 
hajnižji možen način socialne zaščite. Minimalni standardi so tako določeni, da ni mogoče sklepati 
kolektivnih pogodb pod njihovo ravnjo, lahko pajo presegajo.

Hermanus van Zonnelveld je orisal razvojno pot de
lavskih pravic v Evropi v preteklosti, sedanjosti in naka

zal smeri za prihodnost.
Stefan Claurvaert, pre
dstavnik Evropske sin
dikalne organizacije, pa 
je govoril o evropskih 
socialnopolitičnih stan
dardih, ki sojih podpi
sale vse članice unije, 
razen Velike Britanije.
Razmišljanja obeh so 
pokazala, daje področje 
ekonomsko socialnih 
pravic EU popolnoma 
odprto in da ga dopol
njujejo po potrebi.

Eden ključnih pro
blemov s katerim se 
danes ubada Evropska 
unija je zmanjševanje 
brezposelnosti, še pose
bej pri mladih. Brezpo

selnost je bila v Evropi zelo visoka od leta 1973 do leta 
‘585, nato seje zmanjšala, po letu 1993 pa spet narašča 
■j1 je dosegla že 11-odstotno stopnjo. S tem v zvezi so v 
EU izdali belo knjigo - analitični dokument, ki govori o 
teni, kako ustvariti pogoje za zmanjševanje brezposelno- 
sti do leta 2000. Gre za projekte, ki so meddržavni, njihov 
namen pa je zmanjšati brezposelnost za več kot tri odstotke.

Ko so leta 1992 sklenili Maastrichtski sporazum o Evropski 
Un'ji, so med drugim zapisali, da morajo v okviru te zveze 
?agotoviti ukrepe, ki bodo omogočili prosto gibanje ljudi 
in blaga med državami članicami, krepili ekonomske in so- 
C1alne povezave, prispevali k višji ravni zdravstvenega varstva,
^gotovih kakovostno vzgojo in izobraževanje ter razcvet 
kultur v državah članicah. Sprejeli so tudi poseben sporazum 
0 socialni politiki.

Lani so ustanovili Komite modrecev, to je skupino ek
spertov, ki naj bi proučila možnosti, za posodobitev evropskega 
sporazuma, oziroma razširitev področja delovnega varstva 
delavcev ne le v državah članicah, ampak tudi pri novih 
članicah, ki se bodo vključevale v EU. 
p, ^sPešna vključitev držav srednje in vzhodne Evrope v 
LU ni odvisna le od privlačnosti ekonomskega modela po
samezne države, ampak tudi od socialnega. Zato bodo od 
lovih članic ob priključiitvi, zahtevali zagotavljanje jasnih 
socialnih standardov.

V evropskem sporazumu bodo podrobneje dodelali seznam 
^Ijmh pravic (enakost pred zakonom, prepoved sleherne 
oblike diskriminacije, enakost med moškim in žensko, 
svobodno gibanje znotraj EU, pravica do izbire zaposli- 
Ve ali poklica in vzgojnega sistema znotraj EU, pravica 

uo združevanja, do kolektivnih pogajanj...

Naštejmo še nekaj pravic, ki so sijih zastavili za cilj: to 
je pravica do vseživljenjskega izobraževanja in usposabljana, 
pravica do dela, do socialne varnosti, do ustreznih delov
nih pogojev, do zdravja in varnosti na delovnem mestu.

Za uresničevanje vseh teh pravic pa se morajo sindikati 
organizirati tako na nacionalni kot na evropski ravni. Ko
mite modrecev pravi takole: »Spoštovanje pravic je stvar 
družbe kot celote, njihovo praktično uresničevanje pa 
je v mnogočem odvisno od medčloveških odnosov in čuta 
odgovornosti. Nobenih pravic ni brez obveznosti, nobene 
demokracije brez angažiranjuadržavljanov.«

Razprava na okrogli mizi je pokazala, da so naši stan
dardi socialnih pravic na dosti višji ravni od minimalnih 
evropskih, razen na področju varstva pri delu, kjer smo na 
slabšem. Približevanje Evropi postaja za naše delodajalce 
in vlado izgovor, da so začeli rezati pravice na vseh področjih, 
še posebej v zdravstvu in delovnopravni zakonodaji.

Ali so previsoke socialne pravice za Slovenijo res ovi
ra, da bi se uveljavila na zahodnem tržišču? Ali kot je v 
razpravi opozoril Brane Mišič, najdražja sociala je neso- 
ciala ali stalno stavkovno gibanje, najcenejša pot pa je usk
lajevanje interesov. Po mnenju Metke Renko Natlačen iz 
Gospodarske zbornice je raven raven socialnih pravic pri 
nas previsoko postavljena, ekonomska računica pa bi mo
rala biti ključ, kako opredelili zagotavljanje takšnih pra
vic. Kako najti pravo pot?

Hermanus van Zon
nelveld: »Posamezne 
evropske države imajo 
različno raven eko
nomskih in socialnih pra
vic. Nizke socialne stan
darde ima denimo Velika 
Britanija, visoke pa Dan
ska, Avstrija, Nemčija. 
Res je, da imajo države 
z visokimi socialnimi 
standardi višje proizvo
dne stroške, res pa je tudi, 
da imajo nižje stroške na 
enoto proizvoda in viso
ko storilnost, kar je še 
pomembnejše. Sprejeti je 
treba lastna pravila in jih 
prilagoditi lastnemu eko
nomskemu razvoju.«

In še mnenje Petra 
Seidenecka, predstavnika Evropske konfederacije sindikatov: 
»Zmanjševanje socialnih pravic še zdaleč ne rešuje problemov, 
povezanih s konkurenčnostjo trga. Rešitev je v močnih sin
dikatih, ki v pogajanjih z vlado in delodajalci pri social
nem sporazumu nastopajo kot enakopravni partnerji. Sin
dikati moramo biti pripravljeni na novo realnost in ne smemo 
odklanjati sprememb.« Marija Frančeškin

menzija izrednega pomena. Gre za izjemno široke projekte, 
ki presegajo tudi evropske meje.

Ne sme iti le za izboljšanje delovanja posameznih eko
nomij na trgu, vzporedno s tem se morajo krepiti delavske

pravice. Enega brez dru
gega ni! Delavske in so
cialne pravice so nam
reč temelj stabilnosti, 
njen temeljni pogoj, kot 
je stabilnost temelj vsa
ke perspektive.

Tu gre za pravico do 
pošteno plačanega dela, 
do ustreznih delovnih 
pogojev, do varnosti pri 
delu, do izobraževanja 
in usposabljanja, do 
varnosti za starejše, za 
ženske, za pravico do 
združe-vanja, kolekti
vnega pogajanja...

Vse to in podobno 
so temeljna načela! 
Brez njih, brez dialo

ga med sindikati in delodajalci, poti v Evropo ni!
Dr. Janez Potočnik

z ministrstva za eko
nomske odnose je po
stregel s strokovnimi 
razčlembami možnosti 
in posledic vključitve 
Slovenije v Evropsko 
unijo:

»Pravzaprav gre za 
tranzicijo po tranziciji. 
Vključevanje prinaša 
liberalizacijo blaga, sto
ritev, kapitala in ljudi. 
Kratkoročno bo pred
nosti malo in majhne 
bodo. Toda ta korak 
nima alternative in kljub 
vsem minusom bo glo
balno in dolgoročno 
izkupiček pozitiven.

Marsikaj bo kajpak odvisno od vladne ekonomske po
litike. Nekatere panoge bodo profilirale ob vsaki poli
tiki, nekatere le ob določeni politiki, žal pa bodo neka
tere izgubile ob kakršnikoli politiki. To so kmetijstvo, 
gozdarstvo, energetske surovine in proizvodnja hrane. 
Ko bodo sindikati sedali za pogajalsko mizo, se morajo 
tega dobro zavedati. Še posebej, ker bodo vse posledi
ce trajne narave, in zato terja vsak korak, vsak posamezen 
projekt, organiziranost, nadzor in veliko, konkretno, 
ugotovljivo odgovornost nosilcev.

Država bo izgubila 
dobršen del samostoj
nosti na skoraj vseh 
področjih razen pri 
dohodkovni politiki. 
Tu pa so sindikati še 
posebej prizadeti, ra
sla bo njihova vloga, 
z njo pa tudi odgovor
nost.«

Jovo Labanac, se
kretar Sindikata kme
tijstva in živilske indu
strije Slovenije, je opo
zoril, da ima od primer
ljivih držav za to deja
vnost od Slovenije slab
še pogoje le še Irska: 

»V Evropi meri 
povprečna kmetija 15 hektarjev, pri nas le 3,2. Razdro
bljenost je torej velika. Tudi pri deležu zaposlenih v tej 
panogi močno zaostajamo. Bivša družbena podjetja 
obsegajo le 7,8 odstotka organiziranih kmetijskih po
vršin, dajejo pa kar 60 odstotkov tržnih presežkov.

Prav ta del pa bo z vstopom v Evropo najhuje priza
det. Pridobile bodo le gorske kmetije. Udarilo nas bo 
hitro zmanjševanje števila zaposlenih in naslednji uda
rec bo prizadel predelovalno industrijo.

Sindikati moramo
biti na vse to resnično 
dobro pripravljeni.«

Dušan Rebolj, pre
dsednik sindikata Per- 
gam, je strnil »alterna
tivo, kije ni« v dejstvo, 
da lahkotno govorimo 
o enakomerni porazde
litvi bremen, nosijo pa 
jih vselej le delavci in 
vse večja množica 
brezposelnih:

»V Evropo bi mo
rali kreniti s stabilnim 
socialnim partners
tvom, a ga nimamo! 
Potrebovali bi stabil-

________  no sindikalno sceno, a
je nimamo! Sindikati 

bi morali sodelovati, a ne sodelujejo! Imeti bi morali 
gospodarsko strategijo, a je nimamo!

Je pa naša papirna dejavnost že v Evropi. Ker smo jo 
Evropejcem pač razprodali.

Govorimo torej o alternativi, ki to ni, ker projekt pri
družitve res nima alternative. Ima pa lahko hude hude 
posledice, če vanj stopamo nepripravljeni. In takšni smo!«

C. B.

SURI TEMEUNA SPOROČILA
I. Evropska unija ne more biti alibi (opravičilo) za 

zmanjševanje delavskih pravic; nasprotno - povsod tam, 
kjer so pravice naših delavcev manjše od minimalnih 
evropskih standardov jih moramo dvigniti na v EU do
govorjene minimalne standarde. Prav nikakršnega razloga 
ni, da bi že doseženo raven socialnih pravic v imenu EU 
zniževali.

H. Vključevanje države Slovenije, predvsem pa njenega 
gospodarstva, v EU je zahteven in odgovoren proces. 
Ali bo ta proces potekal v skladu z interesi večine za- 
poselnih, ali bo ta proces poleg nesporno pozitivnih 
dolgotrajnih učinkov tudi v skladu s kratkoročnimi 
pričakovanji, ali bo dal tudi čimmanj kratkoročno ne
gativnih posledic, je odvisno predvsem od tega, ali bomo 
znali maksimalno združiti in izkoristiti naše znanstve
ne in raziskovalne potenciale. Vstop v EU ni zgolj politični 
in gospodarski projekt, pač pa tudi strokovno izjemno 
zahtevno ravnanje vseh subjektov, ki odločajo o različnih 
interesih, ki so v Sloveniji.

III. Še tako dobre namere države Slovenije - vlade 
in slovenskega parlamenta kot tudi naših gospodarstve
nikov ne bodo dale ugodnih rezultatov, če ne bomo sindikati 
sprejeti za enakopravne partnerje v iskanju ustreznih poti 
v EU. Socialni dialog, socialno partnerstvo sta pomemben 
pogoj, da bodo pri vstopu EU upoštevani tudi interesi 
delavcev in nezaposlenih. Pomemben osnovni pogoj je, 
da smo od države popolnoma informirani o teh proce
sih in pravočasno.

IV. V zvezi svobodnih sindikatov Slovenije upravičeno 
računamo na še nadaljnjo pomoč in podporo Evropske 
komisije in Evropske sindikalne konfederacije.

Sprejemamo nekaj hudo aktualnih opozoril
- Sindikati ne smemo a priori zavračati sprememb. 

Toda od nekaterih sprememb mora priti preko dialoga. 
Mogoče je potrebno kje popustiti, da bi ohranili tisto, 
kar je za delavce še zlasti pomembno. Pri tem pa ohra
niti princip solidarnosti.

- Skupni trg delovne sile še ne pomeni množičnega 
preseljevanja zaposlenih iz ene države EU v drugo - saj 
so v praksi številne ovire, ki to objektivno preprečujejo, 
npr. kulturne in jezikovne.

- Praviloma zmanjšanje socialnih pravic ne povzroča 
ustreznih pozitivnih gospodarskih učinkov. Socialne pra
vice je treba znati s sindikalne strani pač ustrezno bra
niti in ubraniti - bodisi na nacionalni, bodisi na med
nacionalni ravni. Poučna je primerjava zmanjšanja so
cialnih pravic v Veliki Britaniji in Nemčiji.

- Tudi deregulacija mora jamčiti določene pravice, 
sicer obstaja možnost zlorab pravic na delodajalski strani. 
Povrhu tega deregulacija ne rešuje vseh problemov 
konkurenčnosti. In ali je sploh upravičeno govoriti o de
regulaciji?

- Proces približevanja EU je dvosmerna cesta. Za mnoga 
naša podjetja bo vstop v EU pomenil zmanjšanje 
konkurenčne sposobnosti in prizadeta bodo številna 
delovna mesta.

- Cilj EU je zboljšanje življenjskega standarda. Toda 
pripravljeni moramo biti tudi na negativne posledice 
združevanja. Zelo resno moramo vzeti opozorila, ki 
prihajajo s področja kmetijstva.

- Proces evropskega združevanja je rezultat dolgo
letnih evropskih izkušenj - zlasti v prizadevanjih za 
ohranjanje miru in sodelovanja v Evropi. - Upoštevati 
moramo perspektivno evropsko tarifno politiko kot rezultat 
vse večjih, vse tesnejših gospodarskih povezav med 
gospodarstvi v EU.

- Ko država vstopa v EU, se podreja kriterijem evropske 
monetarne unije; izgublja velik del svobode pri mone- 
tarno-fiskalnih ukrepih, ostaja pa svoboda na področju 
dohodkovne politike. Prav zato se bo vloga sindikatov 
zelo povečala - vloga in tudi odgovornost.

- Posebne pozornosti bodo deležna opozorila o smernicah 
ali - tudi zadnje smernice o starševskih dopustih - in 
opozorilo o potrebi po naši strategiji fleksibilnosti dela.

- Razviti moramo takšno sindikalno delo, da bomo 
poiskali svoje možnosti za vpliv na ravnanje vlad - ki 
prerade zadržujejo informacije, potrebne tudi za sindikalno 
delo, za uveljavitev delavskih interesov.

-Zveza svobodnih sindikatov Slovenije ostaja še naprej 
zainteresirana za včlanitev v Evropsko sindikalno kon
federacijo. dokler se to ne zgodi, ostaja nesporen inte
res po še nadaljnjem tesnem sodelovanju z našimi ko
legi iz Evropske sindikalne konfederacije in z drugimi 
sindikati iz posameznih držav Evrope.

Toda vrata za enakopravno vključevanje morajo biti 
odprta našim sindikatom dejavnosti.

- Okrepiti - ponekod celo na novo vzpostaviti - moramo 
pravno varnost, vladavino prava, kot pomemben pogoj 
za relativno varen vstop v EU. Ko postane konkurenca 
dela in kapitala večja, tudi brezobzirna, ostane edina ovira, 
edina meja te konkurence pravo, pravna norma. In ne 
toliko za zaščito kapitala, pač pa za zaščito dela, zapo
slenih in brezposelnih.

- Opozorilo vladi, politiki, kije tokrat še pravočanso 
in dobronamerno:

Zagotovo bo prišlo do referenduma, prišla bo nedelja, 
ko bodo državljani Slovenije pozvani na volišča, na re
ferendum o vstopu v EU. Vsak glas bo pomemben. Da 
bi takrat imeli tudi podporo članov ZSSS, morajo biti 
v ta proces pravočasno vključeni tudi naši sindikati, 
zavarovani tudi naši interesi. Tako bo to tudi naš projekt. 
Nočemo in ne moremo biti zgolj tisti, ki bomo le na volišču 
dobili pravico glasovati ZA ali PROTI, potem, kot pra
vi kolega Nachtnebel - potem pa hvala lepa.

Zgolj kulisa nočemo biti.
Zaključna beseda Dušana Semoliča
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SINDIKAT SE OBNAŠA 
KOT POŠTEN DEUVEC...

»Pri nas se ljudje sprašujejo, zakaj predsednik Svobodnih sin
dikatov obiskuje samo najuspešnejša podjetja, v obubožane firme 
ga pa ni,« je med delovnim razgovorom najodgovornejših sindikalnih 
aktivistov Zasavja z Dušanom Semoličem in njegovimi najožjimi 
sodelavci prejšnji četrtek kar naravnost vprašal Marko Glavač (TV 
Varnost), zraven pa pristavil, da »še papež obiskuje najbolj revne«.

Ker se sindikalni zaupniki Cemen
tarne Trbovlje s svojim predsednikom 
Mijem Popovičem na čelu bojijo, da 
bi lahko bili ob napovedanem pohle
pu po dividendah kakorkoli prikrajšani 
pri svojih pravicah iz delovnega raz-

»V zadnjem času sem resda bil v dveh 
dobro stoječih firmah (prejšnji teden 
v Cinkarni Celje, tokrat v Cementar
ni Trbovlje, op. a.), vendar to ne more 
spremeniti resnice, da sem največkrat 
tam, kjer gre delavcem slabo,« je odvrnil 
Semolič. »Še več: sam sem celo pre
dlagal, da bi šli tudi v take firme, kjer 
je od 200 zaposlenih samo pet dela
vcev članov našega sindikata. A takega 
vabila doslej še nisem dobil. Tudi Ce
mentarne si nisem izbral jaz, temveč 
organizator obiska...«

Čeprav Cementarna Trbovlje ta čas 
resnično štrli iz sivine zasavskega go
spodarstva, pa se lahko po besedah njene
ga direktoija Janeza Malovrha že kmalu 
pojavi pred vprašanjem preživetja. Pa 
ne le zato, ker zaradi dvajsetletnega po
slovanja v sistemu kontroliranih cen do 
leta 1987 vanjo niso nič investirali (po 
tem pa samo v ekologijo), temveč pre
dvsem zaradi dejstva, da se bodo ob 
vstopu Slovenije v Evropsko unijo znašli 
v konkurenci petih gigantskih cemen- 
tarskih firm, ki povsem obvladujejo 
evropski trg. »K sreči smo z eno od njih 
dobri partneiji,« je Malovrh optimistično 
sklenil »evropski« del cementamiške 
»scene«, ob vrnitvi v domače loge pa 
spet postal previdnejši. »Naš cilj je firmo 
narediti konkurenčno, torej visoko pro
duktivno in kakovostno,« je povedal in 
mimogrede dodal, da bodo s prehodom 
z mazuta na premog prepolovili stroške 
energije. »Pri tem bo pa zelo pomem
bno, kako se bomo dogovorili z zunanji
mi lasmiki. Če bi stopili skupaj, bi lahko 
Cementarno usposobili tako, da bi bila 
tudi v prihodnje zelo donosna. Bo pa 
težko, saj hočejo visoke dividende.« Kam 
točno pes taco moli, bodo gotovo spoz
nali na skupščini delničaijev, ki naj bi 
bila maja.

Predsednik sindikata podjetja Cementarna Trbovlje Mijo Popovič (drugi z 
leve) je Dušanu Semoliču, Jerneju Jeršanu, Branetu Mišiču in Milanu Utroši 
razkril tudi skrivnosti izdelovanja cementa.

Pogajanja o socialnem sporazumu

ČE BI POPUSTILA VLADA, 
BI TU Dl DELODAJALCI

Kot nam je po torkovih pogajanjih 
povedal Dušan Semolič, so tokrat part- 
netji pri večini spornih vprašanj prvič 
napredovali. Mogoče je takšen rezul
tat vsaj deloma povezan z napovedjo 
splošne stavke, za katero so se v ZSSS 
odločili ta teden, zlasti zaradi nezmožno
sti sklenitve socialnega sporazuma.

Pogajanja bodo nadaljevali že ta 
četrtek, ko bo vlada predstavila možno
sti zmanjšanja obremenitve najnižjih 
plač. Znano je, da vsi sindikati še na
prej zahtevajo minimalne bruto plače 
54.000 tolarjev, kar je neto 37.000. 
Takšno minimalno neto plačo je mogoče 
doseči tudi iz manj kot 54.000 tolarjev 
bruto plače, le z zmanjšanjem prispe

vkov in davkov. In prav to bo vlada 
proučila do četrtka, ko bo verjetno 
povedala, koliko lahko delodajalci še 
popustijo. Vladin predlog so delodajalci 
načelno pripravljeni podpisati.

Napredek je tudi pri eskalaciji. Sin
dikati predlagajo usklajevanje plač 
vsake tri mesece. Plače naj bi se po
večevale za 90 odstotkov rasti drob- 
noprodajnih cen. Prag inflacije naj bi 
bil pri sedmih odstotkih, nad to stop
njo bi plače rastle toliko kot cene. Če 
se bo s takšno rešitvijo strinjala vla
da, bodo soglašali tudi delodajalci.

Sindikalne zahteve o ločenem izka
zovanju plač po individualnih pogo
dbah delodajalci še niso sprejeli. Oblju

bili pa so, da ta zahteva ne bo one
mogočila sklenitve socialnega sporazu
ma.

Sindikati še naprej zahtevajo regres 
105.000 bruto vsakemu zaposlenemu, 
boljša podjetja pa naj bi imela možnost 
izplačati do ene povprečne plače v go
spodarstvu. Temu zadnjemu vlada 
nasprotuje, saj se boji pritiskov sindika
tov iz negospodarstva.

Vse to kaže, da lahko pogajanja po 
trimesečnem stopicanju na mestu hi
tro napredujejo. Pritisk sindikatov na 
delodajalce pa je po našem mnenju 
povzročil njihovo skrivanje za vlado, 
kar seje dogajalo že prejšnja leta.

EK.

To kar so ta teden na tiskovni kon
ferenci sindikata delavcev trgovine 
povedali predsednik Agrotehnikinega 
sindikata Tone Emeršič in njegovi 
sodelavci, je lahko le dokaz, da hudih 
nepravilnosti naša država ne odpravlja. 
O položaju Agrotehnikinih delavcev 
smo pisali že v 13., 16. in 17. številki 
DE. Zato tokrat navajamo le nove po
datke o nepravilnostih v tem trgovskem 
podjetju.

Agencija Republike Slovenije za pre
strukturiranje je 4. decembra lani v Delu 
objavila sklep o prenosu večinskega 
lastništva Agrotehnike na sklad za 
razvoj. Prenos lastništva pa po štirih 
mesecih še ni izveden, saj ni vpisan v 
register. Skladje celo imenoval novega 
direktorja Zvoneta Gosarja, ki pa v 
Agrotehniko ni prišel še niti enkrat. V. 
d. Peter Rogelj, ki mu je mandat večkrat 
potekel pa seje prav v tem času samo
voljno preimenoval v generalnega di
rektorja tega podjetja.

Zaposleni, organizirani v Sindikat 
delavcev trgovine Slovenije, so v za
dnjih mesecih o svojih problemih pi
sali na vse mogoče naslove. Bili so pri 
kriminalistih, ki so jih napotili na

Za zadnja tri leta dolguje Agroteh-

družbenega pravobranilca samoupra
vljanja. Pisali so in se pogovarjali z Ivom 
Bizjakom, varuhom človekovih pravic.

DRŽAVA ŠČITI 
AGROTEHNIKINE 
LUMPE ___
nika zaposlenim osem plač, potne stroške 
in regrese. Delavci prejemajo le zajam
čene plače, šefi pa so plačani po indi
vidualnih pogodbah, uporabljajo tudi 
službene avtomobile in različne kartice.

Rogljeva ekipa razprodaja premoženje 
Agrotehnike, na večino objektov so 
podpisane hipoteke. Najbolj vprašljivo 
je decembra podpisano posojilo SKB, 
s katerim je Rogelj zastavil denaciona
lizacijsko upravičenost do tretjine sta
vbe, v kateri je sedež Gospodarske zbor
nice Slovenije. Gre za posojilo več kot 
dvesto milijonov tolaijev. Zaposleni ne 
vedo, za kakšne namene je bilo upora
bljeno. Delavci sumijo, da so njihov 
denar pretakali v bajpas podjetja. Še 
posebej sumijo svojega komercialnega 
direktoija, ki ima v Celju vzporedno fir
mo Jereb d. o. o.

V Agrotehniko je po vseh pismih 
in pogovorih prišla le inšpektorica za 
delo. Njen zapisnik seje neznano kje 
izgubil. Dokumentacijo Agrotehnike 
hrani vzporedna firma Rarika, delavci 
se bojijo, da bodo obremenilni do
kumenti izginili.

Sindikat delavcev trgovine bo po 
besedah sekretarja Sandija Barto
la počakal še do 25. aprila, ko naj 
bi potekel zadnji rok za vpis lastništva 
Agrotehnike v sodni register. Če se 
to ne bo zgodilo in če se zaposleni 
ne bodo mogli pogajati z nikomer, 
bo sindikat pripravil javno protestno 
akcijo. Verjetno se bodo odločili za 
zasedbo stavbe na Tržaški cesti v 
Ljubljani, kjer je sedež Agrotehnike.

EK.

merja, se je oglasil član sveta ZSSS 
Brane Mišič in svetoval, naj še ped 
skupčino delničarjev sklenejo po
djetniško pogodbo. »Če teh pravic ne 
boste imeli zapisanih, bodo skladi .me
sarili’, boste videli,« je govoril iz 
izkušenj. »Še zlasti zato, ker 13 od
stotkov kapitala še nimate prodanega. 
Lahko ga kupijo skladi, pa boste ob
večino...«

V nadaljevanju pogovora v Cemen
tarni (in kasneje na dobro obiskani tisko
vni konferenci v prostorih Območne 
organizacije ZSSS Zasavje) je Dušan 
Semolič podrobno orisal »teme in di
leme«, s katerimi se srečujejo med 
pogajanji za socialni sporazum 96. Sin
dikati enotno (!) vztrajajo pri ločenem 
izkazovanju direktorskih plač, pri mi
nimalni plači 54.000 tolarjev in pri 
regresu v višini 107.000 tolaijev bru
to, zahtevajo pa tudi sprejem zakona 
o kolektivnih pogodbah in separat k 
socialnemu sporazumu, ki naj bi zau
stavil naraščajočo brezposelnost. »Pri 
slednjih dveh zahtevah smo skupaj, pri 
prvih pa se ne moremo premakniti niti 
za milimeter,« je povedal Semolič in 
dodal: »Včasih smo se o tem .bodli’ 
z vlado, zdaj se s t. i. delodajalci. To
rej smo prvič priča klasičnemu kon
fliktu med delom in kapitalom.« Ker 
»mrtvi tek« ustreza delodajalcem, de
lavci pa v njem samo izgubljajo, bo 
najbrž treba razmišljati o radikalnejših 
metodah sindikalnega boja.

»Točno tako!« je potem na popol
danskem pogovora z najodgovornejšimi 
sindikalnimi aktivisti Zasavja menil tudi 
Branko Medija (ETI Elektroelement), 
rekoč: »Sindikat se obnaša kot pošten 
delavec, zato ga lahko .nategne’ že vsak, 
ki je le malo bolj zvit.« Po njegovem 
bi ZSSS morala najti točko, v kateri 
je članstvo povsem enotno, nato pa 
pokazati svojo moč.

Sicer pa so na tem pogovora največ 
časa namenili težavam, ki tarejo Ob
močno organizacijo ZSSS Zasavje. Po 
besedah njenega sekretaija Cirila Dreka 
so lani nekako še uspevali »servisira
ti« 1.200 delavcev v stečajnih in 400 
v dragih postopkih ter »pokrivati« so
cialne transfere, zdaj pa, ko seje šte
vilo brezposelnih povzpelo že na 3.000, 
komajda povežejo konec s koncem. 
»Naš manevrski prostor se je že tako 
skrčil, da bomo morali dati na vrata 
napis: zaprto!, če bo šlo tako naprej,« 
je dejal Drek in pozval proti centrali
zaciji financ v Ljubljani.

D. K.

Kovinarji napredujejo
Kot nam je povedala Lidija 

Jerkič, so pogajalci ta teden para
firali novo kolektivno pogodbo. Na 
prihodnjih pogajanjih bodo skušali 
uskladiti še tarifno prilogo, najtežje 
vprašanje bo višina izhodiščnih plač. 
Sindikati bodo skušali uveljaviti 
ugodnejša relativna razmaja za 4. 
in 5. tarifni razred, kamor je razpo
rejeno največ kovinarskih poklicev.

Obe strani pa sta se že dogovo
rili za črtanje možnosti zniževanja 
plač. Prav ta določba je namreč v 
preteklih letih povzročala veliko 
sporov in nezadovoljstva Jakičeva 
ugotavlja, daje Skei načelno rešil 
tudi uveljavljanje zahtev za razliko 
do plač po kolektivni pogodbi tudi 
za nazaj. Za leta, ko smo imeli in
terventno zakonodajo, lahko zapo
sleni uveljavijo le razliko do plač 
po tej zakonodaji, sicer pa do višine 
iz kolektivne pogodbe. Uvelja
vljanje teh zahtev v državnih po
djetjih bo rešil zakon, kije v dra
gem branju. Jakičeva meni, da so 
usklajene formulacije tega zako
na za delavce ugodne. r- „

KNG PRAZNUJE
Sindikat kemične, nekovinske in 

gumarske industrije Slovenije (KNG) 
te dni praznuje peto obletnico začetka 
svojega samostojnega delovanja. Ob tej 
priložnosti so se člani republiškega 
odbora sindikata zbrali na slavnostni seji. 
Predsednik Janez Justin je v slavno
stnem govoru med drugim ugotovil, da 
seje KNG razvil v sodobno in učinkovito 
organizacijo. Ob tej priložnosti so izdali 
prvo številko »KNGlasila«, ki jo bo 
22.000 članov prejelo še pred prazniki.

V drugem delu seje pa so podelili 
priznanja najbolj zaslužnim aktivistom 
in kolegom iz dragih sindikatov. Plaketo 
je prejel sindikat družbe Henkel-Zla- 
torog. Priznanja pa so dobili: Brane 
Bambič, Krka Novo mesto; Majda 
Celcer, Sanform Ruše; Janez Erman, 
Kemična tovarna Podnart; Romana Ilo
var, Aero Celje; Alojz Kaplan, Akri- 
pol Trebnje; Peter Rupnik, Kemična 
tovarna Moste; Jože Santner, Plastika 
Pameče; Peter Schmitt, Icem Bruselj, 
in Peter Winkl, sindikat kemične in 
sorodnih dejavnosti Avstrije.

Seje so se udeležili kolegi iz sindika
tov industrije, povezanih v ZSSS, s 
katerimi je bil pred petimi leti KNG 
v istem sindikatu. Udeležence sta 
pozdravila tudi Dušan Semolič, pre
dsednik ZSSS, in Štefan Trajbarič, 
sekretar združenja kemične industrije.

SPLOŠNA OPOZORILNA STAVKA ZVEZE SVOBODNIH 
SINDIKATOV SLOVENIJE 30. MAJA 1996

Pogajanja o socialnem sporazumu so se zaradi nesprejemljivih zahtev, zlasti 
delodajalcev, zavlekla čez vse razumne meje. Ker ni zakonskih sankcij za 
neizvajanje kolektivnih pogodb, jih vse več delodajalcev skuša na razhčne 
načine kršiti. Sodni postopki za varstvo delavskih pravic pa so nerazumno 
dolgi, zato so pravice delavcev vedno bolj zaničevane.

V Zvezi svobodnih sindikatov Slovenije želimo vsa leta spoštovanje pravic 
delavcev doseči s pogajanji in argumentirano. V zdajšnjih razmerah 
ogroženosti pravic delavcev in nespoštovanja določil kolektivnih pogodb pa 
je Svet Zveze svobodnih sindikatov Slovenije 22. aprila 1996 sklenil

NAJAVITI
SPLOŠNO OPOZORILNO STAVKO 30. MAJA 1996.

Poleg zahteve za SPOŠTOVANJE KOLEKTIVNIH POGODB bomo s stavko 
podprli naša prizadevanja za DOLOČITEV MINIMALNE PLAČE, ki naj vsaj 
omili probleme preživetja delavcev z najnižjimi plačami.

Odločno se tudi zavzemamo, naj delavci v skladu s kolektivno pogodbo 
dobijo REGRES ZA LETNI DOPUST V VIŠINI 107.000 SIT.

Zahtevamo, naj se v letu 1996 plače usklajujejo z rastjo drobnoprodajnih 
cen in obvladuje inflacija Če bi inflacija presegla 7 % GLEDE NA LETOŠNJI 
JANUAR, PA NAJ SE PLAČE USKLAJUJEJO S CELOTNO RASTJO 
DROBNOPRODAJNIH CEN, DA NE BODO DELAVSKE PLAČE ŠE BOLJ 
RAZVREDNOTENE.

Povsem nesprejemljivo je, da delodajalci nepopustljivo odklanjajo LOČENO 
PRIKAZOVANJE PLAČ DIREKTORJEV OD PLAČ DELAVCEV po kolektivnih

pogodbah. Osnove za obračun direktorskih plač so razhčne od osnov 
delavskih plač po kolektivni pogodbi in kolektivna pogodba ne velja za plače 
direktorjev. S tem se po nepotrebnem ustvarjajo dvomi o prehvanju 
oziroma povečevanju teh plač na račun delavskih plač.

V ZVEZI SVOBODNIH SINDIKATOV SLOVENIJE SMO ODLOČENI TUDI S 
STAVKO ZAVAROVATI SPOŠTOVANJE KOLEKTIVNIH POGODB TER 
SOCIALNIH IN DELOVNO PRAVNIH PRAVIC NE DOVOLIMO, DA SE VSI 
PROBLEMI GOSPODARSTVA REŠUJEJO NA RAČUN DELAVK IN 
DELAVCEV.
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Skupščina sindikata delavcev v zdravstveni negi Slovenije

SKUPŠČINA MEDICINSKIH SESTER
Na dragi letni skupščini sindikata 

delavcev v zdravstveni negi Slovenije 
so medicinske sestre med drugim 
sprejele stavkovna pravila oziroma način 
zagotavljanja minimuma dela v času 
stavke zaposlenih v zdravstveni negi 
in se seznanile s spremembami in do
polnitvami kolektivne pogodbe, katere 
sopodpisnik je tudi omenjeni sindikat.

O delu sindikata, ki deluje točno dve 
leti in združuje več kot 6.000 članov 
zdravstvene nege, je spregovorila njego
va predsednica Jelka Černivec. Pou
darila je, da so reprezentativen sindikat 
za področje zdravstva in s tem enako
vreden partner in sopodpisnik kolek
tivne pogodbe. Zazdaj sindikat ni uspel 
s svojo poklicno pogodbo, ki pa seji 
v prihodnje ne misli odpovedati. V 
načrtu imajo združiti v en sindikat vseh 
11.000 medicinskih sester, kolikor jih 
je v Sloveniji. Skupščine sindikata 
delavcev v zdravstveni negi seje ude
ležila tudi poslanka dr. Mateja Kožuh- 
Novak, kije medicinske sestre pozvala, 
naj se vključijo v katerokoli stranko 
in skušajo priti v parlament, saj se glas
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KDO LAHKO RESI 50 DELOVNIH MEST 
V LAŠKEM ELEKTROKOVINARJU

Konferenca sindikata delavcev gostinstva 
in turizma

»HOČEMO SVOJEGA MINISTRA«
Elektrokovinar iz Laškega seje 

Pred leti v sestavi Dravskih elek
trarn uveljavil zlasti z izdelovanjem 
različne opreme in malih hidroe- 
tektram. Prav ko so računali, da bodo 
Postali glavni proizvajalec malih 
hidroelektrarn, je prišlo do spre- 
rnernbe družbene ureditve in do 
razpada bivše velike države. V novih 
razmerah je bilo za več kot sto de
lavcev bolj malo kruha. Po bese- 
dahSama Laha, predsednika Skei 
v tem podjetju, so se več let reševali 
le s krepko znižanimi plačami. 
Razliko do plač po kolektivni po
godbi so nameravali uveljaviti pri 
aotranjem lastninjenju.

Ker so se lani razmere še bolj 
zaostrile, je Banka Celje svoje po
dojilo zavarovala s hipoteko. Čeprav 
Je delavski svet izglasoval le hipo
teko na objekte, je tedanji direktor 
Miro Florjane podpisal tudi za 
Zernljišče. Kot pravita Lah in ko- 
ordinatoj- stečajne upraviteljice 
Robert Žoher, je bil delavskemu 
Svetu vsiljen tudi predlog stečaja.

Po njunem mnenju ni bil potreben, 
saj gaje zahtevala le ena od vodil
nih struj v podjetju. Le-ta je men
da bila zanj osebno zainteresirana, 
saj je kasneje predlagala tudi svojega 
stečajnega upravitelja Zvoneta 
Hudeja. Stečaj je bil uveden 9. sep
tembra lani. Ker Hudej predlaga
ne vloge ni hotel sprejeti, jo je 
sodišče poverilo Ingrid Podlesnik.

Neutemeljenost stečaja kaže že 
to, daje Elektrokovinar tedaj imel 
dela dovolj. Žoher je moral po 
naročilu stečajne upraviteljice takoj 
sestaviti spisek delavcev, ki naj bi 
dokončali nujna in že začeta dela. 
Ko so analizirali po stečaju opravljena 
dela, so ugotovili, da so donosna. 
Iz te spodbudne ugotovitve je na
stal predlog prisilne poravnave, s 
katero naj bi končali nepotreben 
stečaj. Ko so v Elektrokovinarju v 
stečaju izračunali terjatve, so na svojo 
veloko žalost ugotovili, da prisilna 
poravnava ni izvedljiva zaradi pre
velikih terjatev delavcev. Vsem se
daj in pred stečajem zaposlenim

delavcem je namreč podjetje iz na
slova prenizkih plač in neizplačanih 
regresov dolgovalo kar 800 milijonov 
tolarjev. Po uradni cenitvi je bil Elek
trokovinar vreden le šest milijonov 
mark. Račun bi se lahko izšel le za 
50 delavcev, ki delajo v podjetju v 
stečaju, ne pa za preostale prijavljene 
na zavodu sta zaposlovanje.

V Elektrokovinarju imajo dela več 
kot dovolj. Za nekatera naročila, delajo 
pa izključno za izvoz, iščejo po
dizvajalce. Rentabilno poslovanje je 
v veliki meri povezano tudi z zma
njšanjem števila zaposlenih v režiji. 
Prav v njej je pred stečajem »imela 
delo« skoraj polovica zaposlenih. Kar 
šest zaposlenih je bilo plačano po 
individualni pogodbi in za njihove 
plače je šla desetina plačne mase.

Plače so zdaj nad kolektivno po
godbo. Žoher in Lah sta prepričana, 
da bi glede na sedanje razmere lahko 
v Elektrokovinarju zaposlili še 30 kva- 
lificiranih delavcev.

O tem podjetju pišemo, ker so 
kljub vsem pozitivnim dosežkom

ogrožena prav vsa delovna mesta. 
Stečaj namreč pomeni tudi prodajo 
premoženja. Ob hipoteki in velikih 
dolgovih do zaposlenih bo pre
moženje že tretjič na dražbi. Ker 
prvi dve nista uspeli, bo izklicna 
cena tokrat znašala le 1.400.000 
mark. Za ta znesek pa je Elektro
kovinar zanimiv za več kupcev. Med 
njimi menda izstopa Pivovarna 
Laško, ki bi zemljišče in objekte 
uporabila za nekatere stranske deja
vnosti. Za nakup so zainteresirani 
tudi nekateri, ki bi na tej lokaciji 
nadaljevali sedanjo proizvodnjo. Od 
razrešitve lastništva je odvisna tudi 
usoda zelo dobrih povezav s tuji
mi partnerji. Tako Lah kot Žoher 
dodajata, da so vsi, ki zdaj delajo 
v podjetju v stečaju, svoje terjatve 
pripravljeni spremeniti v lastniške 
deleže. Žohar in Lah želita le, da 
bi pri odločitvi o prodaji stečajno 
sodišče dalo prednost tistemu, ki 
bo nadaljeval sedanjo donosno 
proizvodnjo.

Franček Kavčič

Udeleženci 2. konference Sindika
ta delavcev gostinstva in turizma Slo
venije (SDGiT) so prejšnji teden potr
dili predlagane organizacijske spremem
be, med katerimi je najpomembnejši novi 
finančni pravilnik. SDGiT bo v začetku 
prihodnjega leta povečal članarino na 
en odstotek od bruto plač, toda le, če 
bo prej rešeno vprašanje njene pra
vične delitve. Takšen sklep so sprejeli, 
ker se ne strinjajo s predlogom nove
ga pravilnika ZSSS, po katerem bi 
največji del povečane članarine pripa
del Zvezi in sindikatom dejavnosti. To 
je po njihovem mnenju v popolnem 
nasprotju s potrebami, saj imajo z zaščito 
presežnih in odpuščenih delavcev največ 
dela na območjih. Konferenca je tudi 
menila, naj bi povečanje uvedli vsi v 
ZSSS povezani sindikati. Morebitne
ga odklonilnega odnosa nekaterih sin
dikatov pa v SDGiT ne bodo izkoristi
li za odlaganje dogovorjenega povečanja. 
Večja članarina naj bo po njihovem 
mnenju namenjena krepitvi strokovnih 
služb, saj jim pri pogajanjih, za katera 
je nasprotna stran dobro oborožena, se
danje službe ne morejo zagotavljati 
enakopravnosti. SDGiTbo upošteval tudi 
izkušnje z ljubljanskega in mariborskega 
območja, ki sta članarino že povečali. 
V Ljubljani tako vsako leto financirajo

preventivni oddih za 50 svojih članov, 
v Mariboru pa z večjo članarino vzdr
žujejo obsežno počitniško dejavnost.

Gostinstvo in turizem sta le dve iz
med številnih dejavnosti na ministrstvu 
za gospodarske dejavnosti. Ker sta na 
istem ministrstvu kot industrija, le-ta, 
ker ima še več težav, porabi Ves razpo
ložljivi denar, so menili člani konference. 
Turizem in gostinstvo bosta perspek
tivna le, če bosta imela svojega mini
stra, ne pa sekretarja, ki dela tisto, kar 
mu pripravlja strokovna služba, so menili. 
Če vlada zahteve za samostojno mini
strstvo ne bi hotela uslišati, bo SDGiT 
uporabil tudi različne oblike pritiska.

Razpravljale! na konferenci so go
vorili tudi o negativnih izkušnjah sve
tov delavcev. Čeprav sije SDGiT zelo 
prizadeval za ustanovitev svetov po meri 
delavcev, jih je direktor Hotela Lev iz 
Ljubljane prehitel in dosegel, da so v 
svetu le njemu naklonjeni. Vse zade
ve, ki zanimajo delavce, zdaj rešuje svet, 
sindikat pa je povsem na stranskem tiru, 
je povedala Karmen Leban, sekretarka 
odbora sindikata za ljubljansko območje. 
Prav zaradi slabih izkušenj bo SDGiT 
v prihodnje namenil še več pozornosti 
usposabljanju sindikalnih zaupnikov, 
še posebej za delo v svetih delavcev.

F. K.

TAMOVCI ZAHTEVAJO ZA PRESEŽNE ČLANI ŠTUDIJSKEGA KROŽKA
delavce socialno varnost pripraviu koristno brošuro

Kot smo v prejšnji številki bralce 
Ze obvestili, seje v četrtek sto de- 
javcev Tama napotilo v Ljubljano 
'n mirno demonstriralo pred par
lamentom in vladno palačo. Njihovi 
Predstavniki, ki jih je vodil Drago 
Gajzer, predsednik Skei tega po
djetja, so v državnem zboru prišli 
le do podpredsednika Vladimirja 
Toplerja in predsednika ustrezne
ga delovnega telesa Ferija Horva- 
>a- Peticijo sta sprejela, za vse drugo 
Ptjc pristojna vlada, sta poveda
la. Na Gregorčičevi ulici, kjer je 
^edež vlade, pa je predstavnike 
Tamovih delavcev sprejel kar pre
dsednik vlade, z ministroma To
kiom Ropom in Metodom Dra
gonjo. Draga Gajzerja in druge pre
dstavnike zaposlenih so poslušali 
Kar dobro uro.

Kot je na seji republiškega odbora 
Skei, takoj po pogovoru s predse
dnikom vlade povedal Gajzer, so

predsednik vlade in njegovi ljudje 
obljubili le, da bodo skušali še naprej 
pomagati. Predsedniku vlade in 
ministroma so tamovci prenesli zlasti 
skrb za zaposlitev 271 invalidov, 
ki naj bi jim socialno varnost še 
dajalo delo. Za 1700 presežnih 
delavcev pa so predlagali nekakšno 
odškodnino, ker za odpravnine ni 
zakonske podlage. Gajzer je izra
zil zadovoljstvo z delom vlade, saj 
so kljub zelo visoki izgubi zapo
sleni lani dobili vse plače in tudi 
regres. Tudi zdaj bodo, po oblju
bah predsednika vlade in ministrov, 
skušali pomagati. Ker je na razpo
lago le še del denarja iz državnih 
poroštev, bo najprej treba najti še 
manjkajoči denar za izplačilo plač 
za marec. Po prvem maju naj bi 
začele delati nove družbe, ki bodo 
za zagon proizvodnje morale do
biti precej denarja. Tretjino bo 
menda vložil Sklad, preostalo bo

treba dobiti v bankah. Za reševanje 
presežnih delavcev bo zadolžena 
posebna skupina ministrstva za delo.

Kot je povedal Drago Gajzer, bo 
stečaj Tama pripravljen šele po dveh 
mesecih.Takrat bodo nove družbe 
torej že delovale. Zaenkrat se sin
dikalisti z vlado o vsem lahko po
govarjajo, zato ni nobenih razlo
gov za širše protestne akcije, kijih 
želijo nekateri. Če smo Gajzerja prav 
razumeli, so zagotovila in dosedanje 
delo organov oblasti za sindikat in 
zaposlene zadostnojamstvo. Vsako 
razgrajanje bi po Gajzerjevih be
sedah lahko razmere le poslabšalo. 
Tem njegovim besedam moramo 
dodati le odmev enega od njego
vih mariborskih kolegov. Povedal 
je, da so v mestu ob Dravi na Tam 
že vsi jezni, saj pobere ves razpo
ložljivi denar. »Črkujejo pa tudi 
drugi,« je še dodal.

F. K.

GRE HIDR0M0NTAZA 
PO TAMOVI POTI?

Prejšnji teden je odstopil novi 
direktor Hidromontaže Stane Bo
žičnik. Svoj odstop po manj kot 
dveh mesecih vodenja tega mari
borskega podjetjaje utemeljil s tem, 
da ni pogojev za ustanovitev no- 
^ega hčerinskega podjetja, preko 
katerega bi lahko Hidromontaža 
nadaljevala delo. Božičnik vidi 
rešitev za podjetje samo v njego- 
Vem prenosu na Sklad Republike 
Slovenije za razvoj in v ustanovitvi 
novega podjetja, s čimer se mora 
strinjati tudi Agencija Republike 
Slovenije za prestrukturiranje in 
Privatizacijo. Le-ta pa zahteva za 
Prenos družbene lastnine Hidro- 
niontaže na republiški razvojni 
sWad soglasje sindikatov oziroma 
delavcev, ki bi se morali odpove
dati tudi teijatvam do podjetja, skup
no za okoli 11 milijonov mark. 
Jasno je, da se okoli osemsto de
lavcev Hidromontaže tako velikim 
terjatvam ne namerava odpovedati. 
Se posebej, ker naj bi bilo v novem 
Podjetju dela samo za polovico 
danes zaposlenih.

“K temu, da Hidromontaža prei
de v lastništvo republiškega razvoj
nega sklada, smo dali pozitivno 
ntnenje. Za to, da bi se v imenu 
delavcev odpovedali njihovim 
terjatvam do Hidromontaže, pa 
nimamo ne moralne in ne prav
ne osnove,” pravi predsednik svo

bodnih sindikatov v podjetju An
ton Bratuša. “Hidromontaža 
dolguje posameznim delavcem, 
ki so delali v izredno težkih po
gojih v tujini, tudi 20 do 25 tisoč 
mark. Večini delavcev pa ta tre
nutek dolguje plače za marec in 
april ter razliko v plačah od le
ta 1991. Sindikat se bo boril, da

bi delavci dobili svoje terjatve 
poplačane.Tisti delavci, ki ne bodo 
dobili zaposlitve v novem podjetju, 
pa bi morali dobiti tudi ustrezno 
odškodnino. Naš največji problem 
sedaj pa je, da nimamo sogovor
nika za pogajanje.”

V se kaže, da Hidromontaže lahko 
reši samo še država. Če ne bo prešla 
v lastništvo republiškega razvojnega 
sklada, jo verjemo v najkrajšem času 
čaka stečaj, saj menda njeni dol
govi presegajo vrednost osnovnih 
sredstev. Mnogi Mariborčani se zato 
sprašujejo, ali bo Hidromontaža šla 
po Tamovih stopinjah.

T. K.

Območna organizacija ZSSS za 
Podravje je minuli teden na tisko
vni konferenci predstavila brošuro 
Uspešen sindikalni zaupnik, ki so 
jo pripravili in izdali člani študijske
ga krožka. Ob tej priložnosti so širše 
spregovorili tudi o dejavnosti štu
dijskih krožkov. Območna organi
zacija ZSSS v Podravju je prva med 
sindikalnimi organizacijami na 
Slovenskem začela kot metodo izo
braževanja sindikalnih zaupnikov 
uporabljati študijske krožke.

Delo z njimi vodi Metka Rok- 
sandič, pomagajo pa ji trije men
torji. Znanje za vodenje študijskih 
krožkov so si pridobili na Andra
goškem centru Slovenije, sredstva 
za delovanje teh krožkov pa so preko 
javnega natečaja dobili z ministr
stva za šolstvo in šport.

“Študijski krožki so neformal
na oblika izobraževanja odraslih. 
V svetu imajo že dolgo tradicijo 
zlasti v Združenih državah Ame
rike, Veliki Britaniji in na Švedskem, 
kjer v različnih študijskih krožkih 
vsako leto sodeluje 28 odstotkov 
odraslih. Pri nas sojih začeli uvajati 
leta 1992, v sindikatu pa smo jih 
začeli za izobraževanje zaupnikov 
uporabljati lani,” je pojasnila Ma
rija Erakovič, ki je bila mentorica 
v enem izmed krožkov. Poleg nje 
so bili vanj vključeni še sindikal
ni zaupniki DarinkaAuguštineriz 
Splošne bolnišnice Maribor, Vla
do Belšak iz Sklada za izobraževanje 
delavcev, Branko Medik iz Livar
ne, Boris Orehovec iz Merinke, 
Ivanka Šumeč iz Pika, Dora Trat
nik iz Osnovne šole Ludvika Pli
berška in Vlado Vodušek iz VTS 
Polž.

“Člani študijskega krožka si sami 
izberejo temo, ki jo bodo obravna
vali. Študijski krožek ima namreč 
samo tri cilje: izobraževalnega, 
socialnega (druženje) in akcijske
ga. Delo vsakega študijskega krožka 
se mora končati z otipljivim rezul
tatom. Člani krožka se sestajajo v 
prostem času, delo v njem je po
polnoma prostovoljno, dela tudi 
nihče ne vodi, saj so vsi udeleženci 
enakopravni,” je pojasnila Era- 
kovičeva. “Člani študijskega krožka, 
v katerem sem sodelovala, smo si

Marija Erakovič: Brošuro “Uspešen 
sindikalni zaupnik” smo pripravili s 
skupnimi močmi

DOLGA POT DO RESNICE V 
ČEVLJARSTVU IZ KIDRIČEVEGA

Neodvisni sindikati Slovenije so 
konec minulega tedna na Ptuju pri
pravili tiskovno konferenco, na 
kateri je predsednik Rastko Plohl 
s sodelavci javnost seznanil z raz
merami in spori v zvezi s Čevljar
stvom iz Kidričevega.

Podpredsednik Neodvisnih sin
dikatov v Čevljarstvu in bivši de
lavec tega podjetja Milan Krušič 
je na tiskovni konferenci povedal, 
da Čevljarstvo toži bivše delavce, 
ki so lani zasedli podjetje (takrat 
so bili zaradi stečaja podjetja že 
brezposelni), za odškodnino v višini 
8.207.056,70 tolarja. Bivši delavci 
so bili na prvostopenjskem sodišču

že spoznani za krive, da so motili 
posest Čevljarstva, vendar so se na 
sklep prvostopenjskega sodišča 
pritožili.

Vodstvo podjetjaje po Krušičevih 
besedah sodišču predlagalo, naj z 
začasno odredbo odredi, da se 
Čevljarstvu poplača omenjena škoda 
iz terjatev bivših delavcev do Čev
ljarstva, kar pa naj bi sodišče za
vrnilo. Čevljarstvo bo moralo tako 
po sklepu o prisilni poravnavi maja 
začeti bivšim delavcem odplačevati 
njihove terjatve.

Po Plohlovih besedah so se ne
pravilnosti v Čevljarstvu vendar
le začele razčiščevati. Javni tožilec

na Ptuju je pristojnemu sodišču 
podal predlog za uvedbo posamez
nih preiskovalnih postopkov zoper 
direktorico Čevljarstva Nado Ju
rančič zaradi suma storitve kazni
vega dejanja ponarejanja uradnih 
listin, na osnovi katerih je bil sprožen 
stečajni postopek, in zaradi suma 
overitve lažne vsebine, na osnovi 
česar je sodišče Jurančičevo regi
striralo za direktorico. Plohlove 
trditve je potrdil tudi okrožni jav
ni tožilec na Ptuju.

Ker so bivši delavci Čevljarstva, 
ki so člani Neodvisnih sindikatov, 
prepričani, daje bila uvedba ste
čajnega postopka neupravičena in

da so potemtakem neupravičeno 
izgubili delo, so svojo pritožbo na 
stečaj skupaj z vso dokumentacijo 
poslali tudi ustavnemu sodišču. 
Trdijo, da so jim bile kršene člo
vekove pravice in svoboščine, o ka
terih govori ustava: svoboda dela, 
varstvo dela, pravica do pravnega 
sredstva in pravica do enakosti pred 
zakonom.

Na tiskovni konferenci je Ra
stko Plohl izrazil prepričanje, da 
so se stvari začele premikati z 
mrtve točke in da bo resnica o do
godkih v Čevljarstvu v Kidričevem 
prej kot slej vendarle prišla na 
svetlo. “Sedaj so pristojni orga
ni začeli raziskovati vsai to, ali 
je bil stečajni postopek za Čevljar
stvo uveden na legalen način ali 
ne, kar je za nas izvirni greh ce
lotnega primera. Pot do resnice 
je zagotovo še dolga, vendar se 
mi zanjo ne bomo nehali boriti,” 
je dejal Plohl.

T.K.

zadali nalogo pripraviti brošuro 
Uspešen sindikalni zaupnik. Zato 
smo se sestajali od novembra do 
aprila enkrat na teden, vsako srečanje 
pa je trajalo tri ure. Skupno smo 
razmišljali o temi, izmenjavali 
izkušnje, nabavljali in študirali li
teraturo in končno tudi napisali 
priročnik za sindikalne zaupnike.”

Rezultat njihovega študijskega 
in praktičnega delaje zajetna knji
žica, ki ponuja odgovore na mno
ga teoretična in praktična vprašanja, 
s katerimi se srečujejo sindikalni 
zaupniki pri svojem vsakodnevnem 
delu.

In kaj pravijo o svojem delu v 
študijskem krožku udeleženci?

Vlado Vodušek: “S pomočjo štu
dijskega krožka sem dobil veliko 
teoretičnega znanja. Izmenjanih je 
bilo veliko mnenj in praktičnih 
nasvetov. Svoje sposobnosti pa smo 
preizkušali tudi na praktičnih pri
merih. Pridobljeno znanje in izku
šnje mi dvigujejo samozavest, hkrati 
pa se izboljšuje moja učinkovitostv 
v vlogi sindikalnega zaupnika.”

Dora Tratnik: “Težko mi je ob 
misli, da se je naše skupno delo, 
izpopolnjevanje in druženje končalo. 
Predlagam, da se tudi drugi sindikal
ni zaupniki, ki težijo k boljšemu 
delu, organizirajo v študijske krožke, 
saj bodo od dela v njih veliko od
nesli.”

Ivanka Šumeč: “V krožku sem 
spoznala, da sindikalni zaupnik ne 
more biti nikoli zadovoljen s svojim 
delom. Venomer se mora izpopol
njevati in biti na tekočem o vsem, 
kar se dogaja okoli njega. Delo in 
usposabljanje mi je bilo prav prijet
no, saj seje vedno kaj dogajalo.”

DarinkaAvguštinar: “Moja priča
kovanja so se v celoti uresničila. 
Delo v študijskem krožku mi je bilo 
v veliko veselje, poleg tega pa sem 
pridobila tudi veliko novega znanja. 
Menim, da je takšno prenašanje 
izkušenj zelo koristno. Še enkrat 
sem se prepričala, daje znanje eden 
od bistvenih temeljev za samoza
vestno, prepričljivo in uspešno delo 
sindikalnega zaupnika. Ni mi žal 
časa, ki sem ga porabila za študijski 
krožek.”

Zaradi pozitivnih izkušenj s štu
dijskimi krožki v Podravju seje letos 
odločila za usposabljanje za njihovo 
vodenje vodje in mentorstvo na 
Andragoškem centru druga ekipa 
ZSSS. “Če bomo v sindikatih po
stopno razvijali metodo študijskih 
krožkov, se lahko približamo šve
dskemu modelu. Tam sindikati 
domala vse svoje zaupnike uspo
sabljajo preko teh krožkov, ki jih 
financira država,” je dejala Metka 
Roksandič.

Tomaž Kšela
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so upoštevani dokumenti ZSSS, katere član je sindikat KNG Slovenije. Preko 
svojih organov in funkcionarjev je KNG vseskozi konstruktivno udeležen pri 
kreiranju politike ZSSS.

Najpomembnejše aktivnosti na področju kolektivnega pogajanja: prva 
kolektivna pogodba za dejavnost KNG je bila podpisana 25. junija 1991. V 
pogajanjih so bila dosežena za 5 % višja izhodišča kot v splošni kolektivni 
pogodbi za gospodarstvo. Bistveno dograjena kolektivna pogodba dejavno
sti je bila podpisana 31. 5.1994 s tarifno prilogo za tri plačilne skupine in pri
logo plačilnih razredov, ki omogočajo napredovanje znotraj tarifnega razre
da. Tudi tarifna priloga za leto 1995 je bila podpisana med prvimi.

Sindikat KNG Slovenije je bil v maju 1993 sprejet v mednarodno organi
zacijo sindikatov kemične in sorodnih dejavnosti ICEF, ki seje na združitvenem 
kongresu z mednarodno organizacijo sindikatov rudnikov premoga leta 1995 
preimenovala v ICEM.

Sindikat KNG ni zanemaril tudi osnovnega poslanstva: vsako leto najmanj 
dvakrat organizira izobraževanje sindikalnih zaupnikov in precej sredstev nameni 
solidarnosti do članstva in organizacij.

ganizacijo CGIL Furlanije-Julijske Krajine in ZSSS, ki je že zdavuj

O PODELITVI »PLAKETE SVOBODNIH SINDIKATOV

Svet ZSSS je na svoji seji 22. t. m. sprejel ta predlog komisije 
? sMkflM pnffla).. Dobteito., »a h ,yd=m m

nem pt.nniku del,. » Domu sindik.tiv Sloveni priredil m,B. 
Dušan Semolič, predsednik ZSSS.

Skladno s kriteriji pravilnika prejmeta Plaketo SSS v letu 1996 
naslednja dva sindikata dejavnosti:

SINDIKAT KEMIČNE, NEKOVINSKE IN GUMARSKE INDUSTRIJE 
SLOVENIJE - KNG - na predlog območnega odbora sindikata KNG Po
dravje.

Obrazložitev:
Sindikat KNG Slovenije je nastal leta 1974 z razdružitvijo sindikata indu

strije in rudarstva Slovenije. Vse do leta 1990 je deloval kot oblika in meto
da dela Zveze sindikatov Slovenije. Prvi zametki oblikovanja sindikata dejavnosti 
kot pravne osebe so bili stoijeni s sprejetjem prvega statuta sindikata na skupščini 
sindikata dejavnosti 7. marca 1990. V tem letuje v ZSSS potekalo prečlanjevanje.
V sindikat KNG Slovenije so včlanjeni delavci tehle poddejavnosti: proizvodnja 
nekovinskih rudnin, predelava nekovinskih rudnin, proizvodnja bazičnih kemičnih 
izdelkov, predelava kemičnih izdelkov, predelava kavčuka. Konec leta 1995 
je bilo v teh dejavnostih zaposlenih 27.950 delavcev, od katerih je 22.945 
članov sindikata KNG Slovenije ali 82% vseh zaposlenih v dejavnosti.

Za izpeljavo vseh postopkov konstituiranja sindikata KNG Slovenije so 
bile v letu 1991 sprejete spremembe in dopolnitve statuta, opravljen vpis za 
registracijo pri Zavodu RS za statistiko in v maju 1991 odprt tudi žiro račun.
V letih do danes je sindikat KNG Slovenije svojo vlogo organizacijsko do
grajeval in jo na prvem kongresu tudi dogradil. V letu 1995 so bili v roku 
sprejeti vsi izvedbeni dokumenti, ki so osnova za samostojni sindikat. 
Najpomembnejši dosežek v letu po 1. kongresu sindikata KNG je prehod na 
1-odstotno članarino, ki daje tudi materialno osnovo za samostojnost, pri čemer

SINDIKAT KULTURE SLOVENIJE -na predlog glavnega odbora Sindikata 
kulture Slovenije.

Obrazložitev:
Sindikat kulture Slovenije je reprezentativen sindikat z 2730 člani. Vanj 

je torej včlanjenih 75% vseh zaposlenih v kulturi. Od jeseni 1994 se je števi
lo članov povečalo za 95%. S posebno pogodbo o sodelovanju združuje tudi 
600 članov Sindikata kultumo-umetniških ustvarjalcev RTV Slovenija. Za
radi uspešnega in zelo razvejanega dela Sindikata kulture se zaposleni v kul
turnih zavodih in organizacijah razen redkih izjem ne vključujejo v druge sindikate 
in sindikalne zveze.

V tem obdobju je Sindikat kulture Slovenije utrdil samostojnost (konsti
tutivni akti) in razvil svojstveno obliko neodvisnosti z jasnimi statutarnimi 
določili, ki onemogočajo ideološko in politično odvisnost, kar mu zagota
vlja dolgo življenje. S programsko zaobljubo pa seje sindikat v celoti usme
ril k posamezniku, kar je osnovni ključ njegovega hitrega uspeha.

Sindikat kulture Slovenije je v svoji sindikalni zvezi začel po našem mnenju 
neizbežen proces povečevanja članarine in novim razmeram prilagojene de
litve le-te. Dosegel je več kot 90-odstotno finančno disciplino, se finančno 
osamosvojil, sproti poravnava vse finančne obveznosti in celo začenja skromno 
akumulirati rezervna sredstva.

Postal je aktiven in upoštevan dejavnik v organih ZSSS, koordinaciji sindika
tov negospodarstva, enakopraven sogovornik vladnim organom ter zelo učinkovit 
pogajalec pri oblikovanju in dopolnjevanju svoje panožne kolektivne pogodbe 
in zavodskih kolektivnih pogodb. Kolektivna pogodba za kulturne dejavnosti velja 
za najboljšo na področju negospodarstva. Iz skoraj ilegalnih informacijskih raz
mer se je Sindikat kulture Slovenije znal navzven predstaviti kot uspešen sin
dikat, navznoter do članov pa kot organizacija, ki ji velja zaupati.

Sindikatu naj plaketa pomeni priznanje za pogumno strategijo in uspešno 
prenovo. Drugim pa, ki so svojčas skupaj z njimi resno mislili s sloganom 
»hočemo-znamo-zmoremo«, utegne to dati prepotreben pogum za nadaljevanje 
tega dela.

slo zgolj formalne stike in se kaže predvsem v vsebinskih odnosih na' 
sindikalnih aktivnosti med organizacijama. Na njegov predlog stal 
nizaciji podpisali sporazum o sodelovanju, ki je začrtal glavne točkj 
vanja, temelječe na izobraževanju ter medsebojni izmenjavi izkuša11 
delovanje seje uspešno preneslo tudi na sodelovanje med panožnimi 
S svojim neutrudnim delovanjem je dosegel ustanovitev Medregij* 
dikalnega sveta Slovenije in Furlanije-Julijske krajine, kije eden od' 
svetov v Evropi, uradno priznan tudi pri Evropski konfederaciji sil 
in prvi v Evropi, ustanovljen med državo, članico Evropske unije dj 
ki to še ni. V okviru tega medsindikalnega sveta je organiziral vrsW’ 
nih sindikalnih posvetovanj, katerih namen je omogočiti plodnejs* 
darsko sodelovanje med Furlanijo-Julijsko krajino in Slovenijo ter 
položaj in pravice delavcev iz obmejnega območja, ki so dnevno 
drugi državi.

Roberto Treu je velik in iskren prijatelj Zveze svobodnih sindil 
venije in države Slovenije. S svojim delom se nenehno zavzema ^ 
se sodelovanje med sindikalnima organizacijama še poglobilo, svorj 
sindikalne izkušnje pa prenaša na Svobodne sindikate Slovenije. V 
z italijansko politiko se javno zavzema za čimprejšnji vstop Slovenije v 
unijo. Roberto Treu pa je tudi iskren borec za pravice slovenske ^
JtaHji- k ^

•• 'ii?tav>Skladno s kriteriji pravilnika prejme plaketo naslednji ih|jai 
podjetja: »rgat

(«iei
Sindikat podjetja MONT Kozje - na predlog izvršnega odbori1 i v ^ 

ta tekstilne in usnjarsko-predelovalne industrije Slovenije. ^tic
Obrazložitev: JraVi
Sindikat podjetja Mont Kozje po oceni Sindikata tekstilne in uS “el 

predelovalne industrije Slovenije zelo uspešno deluje v okolju, ki 
in breme nerazvitosti. Svojim članom, kljub težkemu materialnemu »tilr 
tekstilni industriji, zagotavlja izpolnjevanje panožne kolektivne p°£ tr= 
vzorno sodeluje z območnim odborom sindikata dejavnosti. ^tV;

Skladno s kriteriji iz pravilnika o podeljevanju odličij ^ ^ 
prejmejo plaketo tile posamezni člani sindikatov! ^

Za vsestransko pomoč na področju 
mednarodnega sindikalnega 
sodelovanja in drugih oblik 

sindikalnih aktivnosti, predvsem 
sodelovanja med regionalno 

organizacijo CGIL Furlanije- 
Julijske Krajine in ZSSS, plaketa 
Svobodnih sindikatov Slovenije 

prejme:

KRISTINA ANTOLIČ, roj.3. ^ 
v Zg. Hajdini, komercialna tehn^ ^ 
sednica Sindikata delavcev trg°vl i^, 
venije in članica predsedstva S'el 
- na predlog Sindikata podjetja ft T 
sistema Mercator d. d.

Obrazložitev:
Antoličeva je članica sindikat 

1962. Kot sekretarka TO 0025 :
(1976-1979) in kasneje kot pred: 
OOZS, M-Izbire Panonija Ptujj| 
za popularizacijo in razvoj sindil**' 
vnosti v svojem podjetju. DelojC 
prenašala tudi na koordinacijski ^ 
dikata SOZD Mercator. S svojimf 
delom je kot dolgoletna predse1*, 
močnega odbora trgovine obči11, 
organizacijo in izvedbo akcije w 
prodajaln na območju Ptuja motiti

lavce trgovine k še večji zavzetosti pri delu v trgovini (Mercatorjev* 
ne so izbrane za najboljše). Po reorganizaciji Mercatorja je bila Km

ROBERTO TREU, sekretar Regionalne 
organizacije CGIL (Generalne konfede
racije dela Italije) Furlanije-Julijske kraji
ne - na predlog predsedstva Sveta Zveze svo
bodnih sindikatov Slovenije.

Obrazložitev:
Roberto Treu je bil glavni pobudnik 

tesnejšega sodelovanja med regionalno or-

tolič leta 1995 ena od pobudnic za ustanovitev Konference Zveze st 
sindikatov Slovenije Mercator, v katero so se med seboj povezali vsi

M
f|

•JI
Sii/telj• Mercatorjevih podjetjih ne glede na to, ali so bili včlanjeni v S» , ^ 

lavcev trgovine. Sindikat delavcev gostinstva in turizma ali v Sim*i , 
vcev kmetijske in živilske industrije. Kljub obilici dela na delovHe £,5' 
v Mercatorju SVS, d. d. in pri opravljanju neprofesionalne funkcij6 
niče Sindikata delavcev trgovine je imela vedno čas in posluh za teža 
sodelavcev v Mercatorju in je s svojim strokovnim znanjem pom

V

Kam za 1. maj Dolenjska
DEBENEC PRI MIRNI - 15. tradicionalno 

srečanje dolenjskih delavcev 1. maja ob 11. uri; 
slavnostni govornik: Jože Miklič.

Koroška
ŽUPANK - Prvomajsko srečanje delavci 

Radlje s pričetkom ob 11. uri.
;evi

Tri

Bela krajina
BOJANCI - Kresovanje 30. aprila ob 19. uri; 

med kulturnim programom tudi podelitev priznanj 
Območne organizacije ZSSS Bela krajina.

Domžale

Celje

ms
•1

.

BOČ - 14. tradicionalno prvomajsko srečanje de
lavcev občin Slovenske Konjice, Slovenska Bistri
ca in Šmarje pri Jelšah 1. maja ob 11. uri; slavno
stni govornik: Rajko Lesjak.

ŠMIGLOVA ZIDANICA - Prvomajski shod de
lavcev občine Žalec 1. maja ob 11. uri; slavnostni 
govornik: Srečko Cater.

RESEVNA - Prvomajski shod delavcev občine 
Šentjur pri Celju 1. maja ob 11. uri; slavnostni 
govornik: Franc Klepej.

ŠMOHOR -Prvomajsko srečanje 1. maja ob 11. 
uri.

SLOVENSKE KONJICE-Prvomajsko srečanje 
1. maja ob 11. uri na Starem gradu.

CELJSKA KOČA - Prvomajski shod celjskih 
delavcev 1. maja ob 11. uri (ker so morali organi
zatorji zaradi zapletov pri pridobivanju soglasij pri
reditev z Grička prestaviti na Celjsko kočo, so po
skrbeli za brezplačen avtobusni prevoz: odhodi s celjske 
postaje - s postanki na lokalnih postajališčih - bodo 
ob 8., 9. in 10. uri, povratki s Celjske koče pa ob 
16., 17. in 18. uri!).

Na vseh prireditvah bo po kulturnem programu 
in priložnostnih nagovorih poskrbljeno tudi za do
bro razpoloženje.

VIR -19. prvomajsko srečanje v organizaciji 00 
ZSSS Domžale in društva Budničar: 30. aprila ob 
19. uri koncert godbe na pihala, ob 20.30 kreso
vanje z ognjemetom in družabno srečanje; 1. maja 
budnica domžalske godbe na pihala in sprevod 
narodnih noš v organizaciji prizadevnih sindikal
nih aktivistov podjetja AS Domžale.

OJSTRICA -Prvomajsko srečanje delavec 
Dravograd^ pričetkom ob 11. uri.

KREMŽARICA -Prvomajsko srečanje1 
občine Slovenj Gradec s pričetkom ob 11'*,.

IVARČKO JEZERO - Prvomajsko srečT' 
lavcev občine Ravne s pričetkom ob 10. n

Kila
'stoj

ii> "trif

Gorenjska
JAVORNIŠKI ROVT - Prvomajsko zborovanje 

delavcev občine Jesenice 1. maja ob 11. uri; slav
nostni govornik: Gregor Miklič.

ŠOBEC -Prvomajsko srečanje delavcev občine 
Radovljica 1. maja ob 14. uri; slavnostni govor
nik: Slavko Cerjak, član MGL.

KRIŽNA GORA -Prvomajsko zborovanje delav- 
cevobčine Škofja Loka 1. maja ob 11. uri; slavnostni 
govornik: Igor Draksler, župan občine Škofja Loka.

BREZJE PRI TRŽIČU - Prvomajski shod de
lavcev občine Tržič 1. maja ob 14. uri; slavnostna 
govornica: Milena Sitar.

Grosuplje
POLŽEVO -11. tradicionalno srečanje: 30. aprila 

ob 21. uri prižiganje prvomajskega kresa, nato družab
no srečanje (ansambel Roberta Praprotnika bo »vžgal« 
že ob 20. uri); 1. maja od 11. ure naprej družabno 
srečanje ob zvokih ansambla Roberta Praprotnika, 
po 13. uri pa zabavne sindikalne športne igre za bogate 
nagrade, ki sojih prispevala podjetja s tega območja.



LAKETE SVOBODNIH SINDIKATOV SLOVENIJE
Jaj bodo dobitnikom moralna zahvala
lA DOSEDANJE IN OPORA ZA BODOČE DELO
:davc ,p|.. Janju zahtev in krepitvi samostojnosti posameznih IO sindikata. S tem 
hna| "a na pomembno sestavino dela - motiviranje zaposlenih.
sta«11
to« - —I ANTIČA DEBELJAK, roj. 23.4. 1949

J v Ljubljani, predsednica sindikata VVO 
limijl 4 Šentvid - na predlog Območne organiza-
5gijs'i f cije ZSSS Ljubljana in okolica ter IO Sin-
odJjj ‘ dihata delavcev v vzgojni, izobraževalni in

iji sm raziskovalni dejavnosti Slovenije.
lije'® Obrazložitev:
/rsWl Sindikalna aktivnost Antiče Debeljak sega
Inej® v leto 1973, koje bila izvoljena za sindikalno
ter| i zauPn>c0 vVV0 Šontvid, naslednje leto pa

je prevzela delo predsednice tega sindikata. 
Zaradi njene aktivnosti in vztrajnosti, da 
bi sindikat dobil svoje mesto pri ure
sničevanju interesov članov, so bile prav

predsednica tega odbora veliko prispe' 
J^reševanju problemov delavcev v VVO Šentvid. Njena aktivnost, —.v...jU ^entvid. Njena aktivnost in

bil Jenx)st za uveljavljanje sindikata seje izražala tudi v občinskem svetu 
Org - Po letu 1990 je bila Antiča Debeljak ena od glavnih nosi-
jnf^iranj3 območnega odbora sindikata vzgoje in izobraževanja Lju- 

Joral j 'n okolice, kjer je bila izvoljena za predsednico območnega odbora 
drugem mandatu.A|itii

po njeni zaslugi organizirane sindikalne po
družnice v vseh enotah VVO Šentvid. Antiča 
Debeljak je v odboru za otroško varstvo v 
občini Šiška kot podpredsednica in nato kot

Ca Debeljak se s svojim neposrednim angažiranjem, strokovnostjo, čutom
S(V^nost, predvsem pa poštenostjo loteva reševanja konkretnih proble- 

in.[ijj. Vcev tako v svojem zavodu, kot predsednica območnega odbora sindikata, 
k1 , j,.1 v številnih drugih zavodih na ljubljanskem območju. S svojimi stališči 
e,n , J n° sooblikuje politiko ROS, ki jo potem tudi dosledno uveljavlja, četudi 

P° w.re*3na konfrontacija z vodstvom zavoda, organi mestne oblasti ali mi- 
Jv Va- Kot dolgoletna aktivistka pozna problematiko delavstva tudi v drugih 

. • rfihv 'h’ tak° ^a se njene izkušnje kažejo tudi pri njenem delovanju v or- 
Čij* "(g SS, s čimer prispeva k promoviranju tako sindikata kot tudi ZSSS. 
OV! ^ogoče je našteti vse napore in dosežke v več kot 23-letnem delu Anti- 

^.“eljak v sindikatu. Kot rdeča nit se vseskozi prepleta njeno prizadevanje 
■'j ' dit I'ost' k'se kaže v rezultatih pri uresničevanu interesov članov in razvoju 
ihn'1? 1Va,ata- Zaradi vsega navedenega Antiča Debeljak zasluži odličje ZSSS kot 
rg^ j,.° Za njeno aktivno in plodno delo v naši organizaciji in kot spodbudo 
gvetj “aljnje delo.

FANIKA ILUAŠ,roj. 2. 1. 1957,članica 
predsedstva Sindikata delavcev gostinstva 
in turizma Slovenije - na predlog predse
dstva Sindikata delavcev gostinstva in tu
rizma Slovenije.

Obrazložitev:
Fanika Ilijaš je zaposlena v gostinskem 

podjetju Majolka Celje. V aktivno sindikalno 
deloje vključena neprekinjeno od leta 1976. 
V tem času je bila članica in nosilka raz
nih sindikalnih funkcij v organih takratne 
delovne organizacije, SOZD in občinskih 
organih sindikata, od leta 1986 pa je bila 
med drugim še članica republiškega odbo
ra Sindikata delavcev gostinstva in turizma 
Slovenije.

V času preoblikovanja sindikata od leta 
1991 naprej je predsednica območnega odbo- 
ra sindikata delavcev gostinstva in turizma 

5l .j v0rj m območju. To je eden redkih odborov, ki uspešno izvaja vse do- 
J6"6 na*°8e na področju varovanja pravic delavcev in izboljšanja eko- 

*n socialnega položaja članstva. Poleg že omenjenih funkcij je Fanika 
'J6 \ j3ra' tudi predsednica sindikata Majolka Celje, članica konference Območne 

l!tIZac'je sindikatov Celje in članica predsedstva Sindikata delavcev go- 
t" ’ a in turizma Slovenije.

Fanika Ilijaš je znana kot zagnana aktivistka, ki zlepa ne popušča pri uvelja
vljanju sindikalnih zahtev. Je kreativna oseba, cenjena med člani predsed
stva, saj s svojimi idejami in pobudami bistveno prispeva k uveljavljanju Šindikata 
delavcev gostinstva in turizma Slovenije. Enako cenjena je med članstvom 
na območju, ki ji daje vso podporo pri kandidaturi za dobitnico plakete.

Z gotovostjo je mogoče trditi, daje Fanika Ilijaš s svojim tvornim sodelo
vanjem in resnim pristopom k realizaciji zadanih nalog pri sindikalnih akti
vnostih prispevala k povečanju ugleda sindikata dejavnosti in posredno tudi 
Zveze svobodnih sindikatov Slovenije.

Zato sindikat delavcev GiT Slovenije predlaga kolegico Faniko Ilijaš za 
dobitnico plakete, da bi seji vsaj na ta način oddolžili za vso njeno prizade
vnost v dvajsetletnem obdobju njenega sindikalnega delovanja.

METKA ROKSANDIČ,roj. 1.5. 1950 
v Mariboru, zaposlena v Območni organi
zaciji ZSSS Podravja - na predlog Območne 
organizacije ZSSS Podravja.

Obrazložitev:
Metka Roksandič je dolgoletna in izjemno 

aktivna članica in funkcionarka ZSSS. 
Začetek njenega aktivnega sindikalnega dela, 
v katerem se je izkazala z izjemno prodor
nostjo, kreativnostjo in občutkom social
ne pravičnosti, sega v zgodnja osemdeseta 
leta. V tem obdobju je bila predsednica sin
dikata podjetja Stavbar, članica Občinskega 
sveta Maribor Pobrežje in njegovega pre
dsedstva. Njene karakterne lastnosti in ne
popustljivost borke za uveljavitev delavskih 
pravic so jo 1. 3. 1988 z izvolitvijo za pre
dsednico Občinskega sveta ZSS Maribor Po
brežje pripeljale med poklicne sindikalne 

funkcionarje. To je bilo obdobje prvih pretresov mariborskega gospodarstva, 
začetek uveljavljanja tržnih razmer - posledično s tem tudi prvih stečajev (Lilet) 
- in odmika sindikata kot delavske organizacije od zbirokratiziranih uprav
nih in drugih struktur. Kot sindikalna funkcinarka, katere značilnost je bilo 
nastopanje z močjo argumentov, je pomembno prispevala k oblikovanju od
nosov in razreševanju problemov, ki so se porajali v tem obdobju. Z uvedbo 
sindikalnega pluralizma in preoblikovanjem Zveze sindikatov Slovenije v Zvezo 
svobodnih sindikatov Slovenije ter ukinitvijo mariborskih mestnih občin je 
bila 30. 5. 1990 izvoljena za sekretarko Mestnega sveta ZSSS v Mariboru 
oz. po preoblikovanju sindikatov v Podravju za sekretarko Območnega sin
dikata Podravja.

Na skupščini OOS Podravja 23. 4. 1992 je bila s prvimi tajnimi volitvami 
izvoljena za predsednico Območne organizacije sindikatov Podravja. To funkcijo 
je uspešno opravljala do izteka mandata decembra 1995.

V dolgoletnem sindikalnem deluje za Metko Roksandič pomemben in značilen 
vsebinski prispevek pri oblikovanju odnosov in razreševanju sindikalnih problemov 
tako v Podravju kot v celotnem slovenskem prostoru, v podjetjih in zavodih 
kakor tudi v organih sindikata ter odnosih do družbene skupnosti. Kot pred
sednica Območne organizacije sindikatov Podravja je bila aktivno vključena 
v delo Sveta ZSSS in njegovega predsedstva ter kot predstavnica sindikatov 
v različne organe in asociacije z interesnega področja sindikalnega delovanja. 
Odveč in skoraj nemogoče bi bilo naštevati vse organe, funkcije in področja 
delovanja Metke Roksandič, zato kaže omeniti le skupščino ZPIZ in njen upravni 
odbor, v katerih zastopa interese slovenskega delavstva.

Morda so vztrajnost, nepopustljivost in argumentirano delovanje Metke 
Roksandič med posamezniki in skupinami v sindikatih in izven njih povzročali 
nekaterim nelagodje, odvečnost ali podobno. Vendar je njeno delo vnašalo v 
sindikalne vrste ustvaijalni nemir, zahtevalo dodatno delo, iskanje rešitev, predvsem 
pa angažirano delo posameznikov in organov v sindikalnem delu. Zato ni mogoče 
spregledati, daje to delo in takšna angažiranost postavila sindikate Podravja 
in ZSSS kot celoto v položaj najbolj množičnega, najbolj resnega in stroko
vno najmočnejšega sindikata v slovenskem prostoru! Tovrstno delovanje Metke 
Roksandič je pomenilo gonilno silo v Svobodnih sindikatih in prispevalo k 
temu, da jim je bila v Podravju tuja zadovoljitev z obstoječim stanjem. Na
sprotno: to sili v iskanje novih metod, prijemov in nenehnega stika ter an
gažiranja pri razreševanju vsakodnevnih problemov in razmer, s katerimi se 
srečuje sindikalno članstvo in organi.

IVAN SAPAČ, roj. 8. 11. 1951 v Mur
ski Soboti, dolgoletni predsednik sindika
ta podjetja Mesne industrije Murska Sobota 
- na predlog Območne organizacije ZSSS 
Pomurja.

Obrazložitev:
Ivan Sapač je dolgoletni predsednik sin

dikata podjetja Mesne industrije Murska 
Sobota, ki zaposluje 900 delavcev. Ob prenovi 
Svobodnih sindikatov je s svojo aktivno
stjo uspel vanje vključiti nad 95 % vseh za
poslenih. Sindikat podjetja je bil na osno
vi njegove aktivnosti med prvimi v Pomu
rju, kije sklenil podjetniško kolektivno po
godbo. Z izgubo jugoslovanskega trga so 
se v podjetju Mesne industrije srečevali z 
ekonomskimi težavami, ki bi imele za po
sledico veliko odpuščanje delavcev, pa so 
se z aktivnostjo Svobodnih sindikatov pod 

vodstvom Ivana Sapača vsi ti problemi - vsaj do danes - reševali v taki obliki, 
da so bili delavci kar najmanj prizadeti. Tudi ob večkratni menjavi vodstva v 
letu 1992 je Ivan Sapač ohranil pokončno sindikalno držo z zagovarjanjem 
socialnega, materialnega in pravnega statusa zaposlenih delavcev. Ivan Sapač 
ima na osnovi svojega sindikalnega dela velik vpliv in ugled.

Ivan Sapač hkrati opravlja še te pomembne funkcije v Svobodnih sindika
tih: je predsednik območnega odbora kmetijske in živilsko-predelovalne in
dustrije Pomuija, član republiškega odbora Sindikata kmetijstva in živilsko- 
predelovalne industrije Slovenije in bil je član republiškega sveta ZSSS.

rasko-Notranjsko
ceV’ ^jVNlCA - Prvomajski shod delavcev, borcev 

i isln. ne občin Cerknica, Loška dolina, Logatec in 
ICe družen s 55-letnico ustanovitve OF in 4.

j |, JV dnevom osvoboditve Cerknice, 1. maja ob 
i ul V1 Pr* lovski koči LD Grahovo na Slivnici; 
V nj enadni koncert cerkniške godbe na pihala, kul- 

ti' ^P:°8ram z rec'tal' 'n nastopom pevskega zbora 
U • ’ s'avnostnl govornik: mag. Janez Kocijančič, 

-^hizatorji opozarjajo, daje na Slivnici zelo malo 
djih prostorov, zato pričakujejo, da bodo ude- 
C| Prišli peš; od Cerknice je na Slivnico uro in 
Prijetne hoje. V primeru slabega vremena bo 
ditev v telovadnici OŠ Cerknica.

pijana in okolica
pŽ.NlK - Tradicionalno kresovanje 30. apri- 

~0. uri; slavnostni govornik: mag. Dušan 
1'e, predsednik ZSSS. Prvomajski shod s kul- 

Programom 1. maja ob 10. uri; slavnostni 
dr. Dimitrij Rupel, župan mesta Ljubljane. 

VATEC -Praznična budnica 1. maja zjutraj. 
lovk^KA “ Kresovanje 30. aprila ob 19. uri

favjc
(n AR1BOR -16. tradicionalno srečanje ob praž
il ela 1. maja ob 11. uri na prireditvenem pro- 
vV.o čolnarnah Galeb in Sidro; slavnostni 
:Ved ' ?^mund Ozimič; sledi bogat kulturni in 
L:nlni program, v katerem bodo sodelovali 

0 glasbenih delavcev Harmonija Maribor ter 
Kje J1* Gambrinus Show Band, Mariborski kvintet, 
evn PotePuhi idr. Za (brezplačen!) avtobusni 
^PoskrbJjeno!
- -Na predvečer praznika dela, 30. aprila, 

gasilskim domom naj prej ročno postavljanje

mlaja, po krajšemkul- 
turnem programu pa 
še družabno srečanje 
s kresovanjem. V praz
nični dan bo Rušane 
zbudila budnica.

SLOVENSKA BI
STRICA - Osrednja 
praznična prireditev bo
1. maja ob 11. uri na 
Boču (glej Celje!). V 
kulturnem programu 
sodelujeta Pihalni or
kester Steklarne Boris 
Kidrič iz Rogaške Sla
tine in folklorna sku
pina Jakob Šket iz Me
stinja, za prijetno raz
položenje in zabavo pa 
bosta poskrbela tednik 
Panorama in narodno
zabavni ansambel Fr
ancija Lesjaka iz Ro
gaške Slatine. Pripravljen je tudi bogat športni pro- 
gram.

ORMOŽ - Praznik 1. maj bo naznanila budni
ca, tradicionalno prvomajsko srečanje pa boob 11. 
uri na Jeruzalemu; slavnostni govornik: Stanislav 
Šajn.

LENART - Prebivalce Lenarta in okolice bo na 
praznični dan zbudila budnica.

Pomurje
MURSKA SOBOTA -Postavljanje mlaja naTrgu 

zmage bo uvod v praznično prireditev, ki bo30. aprila 
ob 19. uri; slavnostni govornik: Danilo Šipoš; ob 
20. uri kresovanjem družabno srečanjepri Osnovni 
šoli I. Na praznični dan, 1. maja - budnica.

GORNJA RADGONA - Praznovanje L maja se 
bo začelo s postavljanjem mlaja in kresovanjem in 
družabnim srečanjem 30. aprila ob 20. uri pri gradu; 
slavnostni govornik: Pavle Vrhovnik.

LJUTOMER - Na praznik dela, 1. maja - bu
dnica.

Posočje
OPATJE SELO - Tradicionalno prvomajsko 

srečanje delavcev 1. maja ob 15. uri v Opa
tjem selu na Krasu; slavnostni govornik: mag. 
Dušan Semolič. V kulturnem in zabavnem pro
gramu sodelujejo humoristična skupina, pevski 
zbor, pihalni orkester in dva zabavnoglasbena 
ansambla.

KRISTIJAN ZADEL, roj. 24. 7. 1940 
v Ilirski Bistrici, inženir organizacije dela, 
zaposlen v Lesonitu Ilirska Bistrica - na 
predlog IO Sindikata Lesonit d. d. 

Obrazložitev:
Kristijan Zadel je ob svojem rednem 

delu v Lesonitu ves preostali čas namenjal 
sindikalnemu delu. Kot predan sindika
list je v sindikatih opravljal številne 
funkcije, saj je bil predsednik OOS DS 
Lesonita, član občinskega sindikalnega 
sveta, predsednik OS ZSS Ilirska Bistri
ca, član MS ZSSS Postojna, predsednik 
RO sindikata gozdarstva in lesarstva Slo
venije, predsednik RO Sindikata lesarstva 
Slovenije, predsednik pogajalske skupine 
za kolektivno pogodbo lesarstva (to fun
kcijo opravlja še danes), vseskozi je sin

dikalni zaupnik v podjetju. RO sindikata gozdarstva in lesarstva je kot ne
profesionalni predsednik vodil polnih 12 let. V Lesonitu dela že vrsto let 
na izredno občutljivem področju nagrajevanja, organizacije in reševanja 
problemov zaposlenih, pri čemer je vedno opozarjal na pravice delavcev 
in se zavzemal za red in disciplino pri obračunu plač, dodatkov, dopustov, 
stimulacij in drugih pravic delavcev. Strokrivno je sodeloval pri pripravi 
panožnega sporazuma na ravni Slovenije, kjer seje izkazal s svojim poz
navanjem dela, sistemizacije, vrednotenja dela oz. analitičnih ocen in drugega. 
Sedaj ponovno sodeluje v ekipi za pripravo državne klasifikacije pokli
cev v lesni industriji. Kristijan Zadel je odličen poznavalec in analitik plačilne 
liste ter predlagatelj enotne plačilne liste za vse zaposlene, s ciljem, da 
bi bila transparentna. e> tstavna in razumljiva za delavca, sindikat in de
lodajalca. Svoje mo znanje je znal odlično uveljaviti pri pogajanjih
za kolektivno pc jubo lesarstva, kjer je argumentirano zavračal vse pre
dloge za zmanjše inje pravic delavcev in se dokazal kot nepopustljiv, korekten 
in strokoven pog jalec. Sindikat Lesonit d. d. zato predlaga Kristijana Zadela 
za dobitnika plakete Svobodnih sindikatov Slovenije kot moralno zahva
lo za njegovo dosedanje delo v sindikatu in kot oporo za bodoče delo.

Ciril Urek, 
predsednik komisije

Ptuj
PTUJ - Kresovanje preti gasilskim domom 30. 

aprila s pričetkom ob 18. uri; slavnostni govornik: 
Rajko Lesjak.

Velenje
GRAŠKA GORA - Tradicionalno srečanje ob 

106. obletnici praznovanja L majabo na praznik dela, 
1. maja ob 11. uri na Graški gori; slavnostni go
vornik: Albert Vodovnik. OO ZSSS Velenje je po
skrbela za bogat kulturni in športni program ter ples, 
nenazadnje pa tudi za prevoz. Avtobusi bodo od 9. 
ure naprej vozili vsakih 30 minut s postaj Pesje, Foitova, 
Gorica, Bevče, Nama,Tržnica in Rudarski dom; odhodi 
s Plešivca od 15. do 17. ure. V primeru dežja pri
reditev odpade.

NAZARJE - V počastitev L maja bo od petka, 
26. t. m. od 18. ure,do sobote, 27. t. m. do 18. ure, 
maraton »24 ur malega nogometa« na igrišču Vr
bovec.

Rudarska godba Velenje, Pihalna godba Šoštanj 
in Delavska godba Nazarje bodo L maja zaigrale 
budnice v Velenju, Šoštanju, Šmartnem ob Paki, 
Mozitju, Nazarjah in drugih krajih Zgornje Savinjske 
doline.

Zasavje
PRAPRETNO - Prvomajsko zborovanje dela

vcev občine Hrastnik s kresovanjem 30. aprila ob 
19. uri.

KIPE-DOBRNA - Prvomajsko zborovanje de
lavcev občineTrbovlje s kresovanjem30. aprila ob 
19. uri.

PLEŠE -Prvomajsko zborovanje delavcev občine 
Zagorje ob Savi 1. maja ob 11. uri.

Organizatorji so povsod poskrbeli za kulturni in 
zabavni program ter jedačo in pijačo.
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Zakaj socialni sporazum še ni sprejet
v v

STALISCA PARTNERJEV 
PREVEČ VSAKSEBI

V našem časniku pozorno in red
no spremljamo dogovore vlade, de
lodajalcev (bolje rečeno njihovih pre
dstavnikov iz vrst menedžetjev) ter 
sindikatov o socialnem sporazumu. 
Letošnja pogajanja označuje izredna 
trdnost v stališčih vseh treh partnetjev, 
njihovi cilji pa so tolikanj vsaksebi, 
dajih dosedanja popuščanja niso dovolj 
približala za vse sprejemljivemu kom
promisu. Da bi izvedeli, kje so vzvodi, 
ki zavirajo potek dogovaijanj, in kako 
jih odstraniti, smo vsaki strani trikotnika 
postavili naslednji vprašanji,

Kaj (katera stran pogajalskega 
trikotnika) je povzročilo, da socialni 
partnerji niso mogli, pogojno rečeno, 
zaposlenim čestitati za praznik dela 
s sklenjenim socialnim sporazumom?

Kakšne poteze nameravate narediti 
v nadaljnjem sporazumevanju o 
socialnem sporazumu?Ali se boste 
zavzemali, da bi bil sporazum vse
kakor podpisan, in zato popuščali 
nasprotni strani, ali pa boste čvrsto 
vztrajali pri svojih zdajšnjih stališčih, 
četudi za ceno administrativnih 
posegov v sporazumevanje o plačah?

Ta torek so imeli socialni partne- 
iji še en pogovor. Vodje pogajalskih 
skupin so na naša vprašanja želeli 
odgovarjati po tem pogajanju. Mi
ran Goslar nam je na naš dvom, da 
bi se lahko na njem kaj spremenilo, 
odvrnil: »Kdo ve, morda se pa bo?«

Ali seje? Za zdaj še ne, stališča 
so se celo zaostrila.

Miran Goslarje bil po svoji na
vadi v odgovoru izčrpen: »Iskati krivca 
za zamude je povsem neproduktiv
no. V pogajanjihje treba iskati kom
promise, vendar tokrat partnerji zanje 
niso bili pripravljeni. Pogledi na pro
blematiko, ki jo obravnava socialni 
sporazum, so zelo različni. V javnosti 
so mediji ustvarili napačno predstavo, 
da so nesporazumi samo glede mi
nimalne plače in regresa. V resnici 
gre za globlje razlike v pogledih, 
glavna pa je v odgovorih na vprašanje, 
kaj si v ekonomski politiki, ob na 
splošno slabših pogojih gospodarjenja, 
lahko privoščimo.Tuji strokovnjaki 
in domači makroekonomisti nas zelo 
resno opozarjajo na neustrezno doho
dkovno politiko (politiko plač in javne 
porabe).

Pogajanja so socialni partnerji 
začeli prepozno, saj je bilo že letoš- 
njegajanuarjajasno, daje nastal v 
dogovarjanju o plačah zastoj.Takrat 
je Gospodarska zbornica o tem obve
stila predsednika vlade. Delodajalci 
smo v začetku februarja izdelali našo 
inačico socialnega sporazuma, toda 
resna pogajanja so se začela šele sredi 
marca. Zato sporazuma nismo sk
lenili v predvidenem roku, pred 
iztekom starega, 31. marca letos. 
Doslej je edini, resda pa zelo pozi
tiven rezultat pogajanj samo dogo
vor med partnerji, da se ne bo po. 
segalo po adminisuativnih omejitvah 
dogovarjanja, kar kaže, da se je 
povečalo zaupanje v racionalno 
obnašanje v podjetjih.

Realno so plače v zadnjih letih

zaposlitve in večanje plač. Sindikalne 
zahteve se mi zdijo, kot da ne upo
števajo poslovnih rezultatov.

Pogajalske skupine so se sestale 
minuli torek in spet se bodo v četr
tek, 25. aprila. V torek seje žal zgo
dilo nekaj, kar ne vodi k sporazume
vanju. Sindikati so povečali zahte
ve pri regresu in eskalacijski lestvi
ci in najavili stavko konec maja, če 
sporazum do takrat ne bo sklenjen. 
Najava stavke vsekakor ne prispeva 
k vzdušju sporazumevanja! Mislim, 
da bi bilo najbolje, če bi se sporazu
meli vsaj o minimalni plači da bi to 
uzakonili, ločeno pa še o preostalih 
vprašanjih. Delodajalci smo pripra
vljeni sprejeti tudi višjo minimalno 
plačo, kot smo jo predlagali (50.000

Tone Rop: Stališča delodajalcev in sin
dikatov so si razumljivo nasprotna, 
vzrok za zastoj pa je tudi nepripra
vljenost teh dveh partnerjev v social
nem sporazumevanju, da bi sprejela 
in razumela razloge drugega.

vedno rasle bolj, kot je bilo predvi
deno in kot bi bilo glede na rast bruto 
družbenega proizvoda ustrezno. Zato 
teijamo, da podjetje, ki nima primer
nih poslovnih rezultatov, ne more 
povečevati plač.

Na pobudo pogajalske skupine 
smo raziskali položaj v sedemnja- 
stih podjetjih tekstilne in čevljarske 
dejavnosti. Rezultati so nas kar pre
tresli, v tako neverjetno težkem go
spodarskem položaju so. Če bi v 
pogajanjih pristali na dvig regresa 
in minimalnih plač, kot jih zahtevajo 
sindikati, bi tem podjetjem zelo 
poslabšali položaj in ogrozili številna 
delovna mesta.

Mislim, daje ta hip mnogo večji 
problem število nezaposlenih kot pa 
nizke plače.

Za nas je glavni cilj večja kon
kurenčna sposobnost gospodarstva. 
Samo ta omogoča novo rast, nove

Dušan Semolič: Krivec za zastoje v 
pogajanjih o socialnem paktu so de
lodajalci. Če bo treba, bomo stavka
li za podpis sporazuma.

tolaijev bruto), kajpak le, če to ne bi 
povežalo stroškov dela.To bi bilo izve
dljivo, če bi vlada zagotovila sred
stva, s katerimi bi v delovno inten-

Miran Goslar: Groinja s stavko ne 
izboljšuje vzdušja sporazumevanja.

zivnih dejavnostih subvencionirala 
razliko med našim in višjim predlo
gom, če bi bil tak sprejet.«

Dušan Semolič: »Izključna kri
vda, da nismo do tega trenutka po
dpisali socialnega sporazuma, s 
pomočjo katerega bi dali delavcem 
višjo minimalno plačo, ustrezen 
regres, eskalacijo plač glede na in
flacijo in ločitev direktorskih plač 
od delavskih, je na strani delodajalcev. 
Tokrat krivda ni na vladni strani, ki 
pač išče kompromis med delodajalci 
in sindikati.Tudi ni res, to odločno 
zavračam, da je do zastoja prišlo 
zaradi razlik med sindikati.Te razlike 
seveda obstajajo, toda v ključnih 
stvareh med sindikati ni razlik. Sin
dikalni pluralizem je le izgovor za 
delodajalce, da odvračajo pozornost 
od svojih nepopustljivih stališč, z 
namenom, zaščititi interese tistih, ki 
jih predstavljajo na škodo delavcev 
- zlasti tistih z najnižjimi plačami.

Seveda se bomo pogajali naprej. 
Toda hkrati bomo zaostrovali svoj 
odnos zlasti do delodajalcev. Po dveh 
mesecih neuspešnih pogajanj smo 
primorani povečati pritisk na delo
dajalce. Zato smo napovedali splošno 
stavko članov Zveze svobodnih sin
dikatov Slovenije za 30. maj 1996. 
Če to ne bo dovolj, bomo pritisk 
stopnjevali - konflikt zaostrovali. Ker 
pa ni to cilj, pač pa vendarle poiskati 
razumen sporazum z delodajalci in 
vlado, upam, da bodo nadaljnja 
pogajanja bolj uspešna. Toda part
nerji morajo razumeti, da smo sin-

GRADBENIKOM SE OBETAJO B0USI ČASI
Slovenski gradbeniki imajo zlasti 

zaradi povečanega obsega investicij v 
javnem sektorju čedalje več dela. Kljub 
temu pa večina gradbenih podjetij še 
vedno ne ustvarja pozitivnih poslov
nih rezultatov. Vzrok za to so tudi nizke 
cene, s katerimi so v času rec :sije gra
dbena podjetja kandidirala na latečajih 
v želji, da bi pridobila delo. Tako je 
danes večina slovenskih gradbenih 
podjetij v absurdnem položaju: čim več 
dela imajo, tem večjo izgubo ustvarijo. 
To so med drugim poudarili na posvetu 
“Razvoj investicijskega trga v Slove
niji”, ki so ga v okviru 9. mednarod
nega sejma gradbeništva in gradbenih 
materialov v Gornji Radgoni organi
zirali Gospodarska zbornica Slovenije, 
Združenje za gradbeništvo in Združenje 
za inženiring - ZING.

Na posvetuje razmere v slovenskem 
gradbeništvu in vizijo razvoja predsta
vila državna podsekretarka za grad
beništvo iz ministrstva za gospodarske

dejavnosti Jožka Hegler. Povedala je, 
da seje število delavcev v gradbeništvu 
ustalilo. Tako dela v slovenskih grad
benih podjetjih okoli 30 tisoč delavcev, 
v industriji gradbenega materiala pa 
nekaj manj kot šest tisoč. V državi je 
okoli 1600 gradbenih podjetij, vendar 
jih ima kakih 1000 največ tri zaposle
ne. Med 140 podjetji na področju gra
dbenega materiala pa je samo sedemve- 
likih. V lanskem letu je dodana vred
nost na zaposlenega dalavca v sloven
skem gradbeništvu dosegla 10.424 
ekujev ali 16 odstotkov manj od pov
prečja v gospodarstvu, medtem ko je 
bila dodana vrednost na zaposlenega 
v industriji gradbenega materiala neko
liko nad povprečjem v slovenskem 
gospodarstvu. Obe področji pa s svojim 
poslovanjem še vedno ustvarjata neto 
izgubo. Poleg prenizkih cen vplivajo 
na to tudi preveliki stroški, premajh
na učinkovitost ter problemi, povezani 
z lastninjenjem, ki menedžmentu in za-

Tauanikit Kadrovski dotavri in nravniki v nndiatiiht _______ _____ P poojG r/f 17._________

Končno bomo lahko ustregli vašim željam in zadostili vašim potrebam po praktično uporabni strokovni 
literaturi s področja uveljavljanja novega sistema sodelovanja delavcev pri upravljanju podjetij. V 

založbi ČZP Enotnost in Studijskega centra za industrijsko demokracijo »Studio participatis« je izšel

Napisala sta ga Mato Gostiša in Gregor Miklič. 
Namenjen je ljudem iz prakse za prakso. Vsebuje preko 
200 strani predpisov s celotnim besedilom zakona o 
sodelovanju delavcev pri upravljanju, navodil za vo
denje volilnih in drugih postopkov, obrazcev, vzorcev 
splošnih aktov (poslovnik sveta delavcev, participacijski 
dogovor, statut, dogovor o oblikovanju sveta delavcev 
kapitalsko povezanih družb, dogovor o medsebojnih 
razmeijih med sindikatom in svetom delavcev), priporočil 
in odgovorov na najbolj pereča odprta vprašanja 
praktičnega uresničevanja zakona. Obsega 35 pogla
vij v 5 delih, ki nosijo naslov: 1. del - Predstavitev 
sistema delavske participacije, 2 del - Kako aktivi
rati sistem delavske participacije v podjetjih, 3. del 
- Pristojnosti in način dela sveta delavcev, 4. del -

Avtonomna pravna ureditev delavske participacije 
z vzorci splošnih aktov, 5. del - Aktualne dileme in 
vprašanja v zvezi z uresničevanjem zakona.

Imeti bi ga moral prav vsak novoizvoljni član sveta 
delavcev, predstavnik delavcev v nadzornem svetu in 
delavski direktor, sindikalni zaupniki pa bodo brez 
njega težko unčinkovito izpeljali akcijo za izvolitev 
sveta delavcev in vzpostavitev drugih mehanizmov 
delavskega soupravljanja v svojem podjetju ter se kasneje 
tudi aktivno vključili v njegovo delovanje. Novosti 
je namreč preveč, prav v tako tudi odprtih vprašanj. 
Zato bo priročnik lahko dobrodošel pripomoček 
tudi pravnikom in kadrovskim delavcem, ki se z 
uveljavljanjem zakonskega sistema delavske par
ticipacije ukvarjajo na strani delodajalcev (podjetij).

Cena priročnika je 6.900 SIT, naročite pa ga lahko pri ČZP Enotnost, Dalmatinova 4, Ljubljana.

poslenim jemljejo veliko časa in ener
gije-

Predsednik Združenja gradbenikov 
Bogdan Korošec pa je opozoril tudi na 
neustrezne pogoje gospodarjenja in ne
red na našem finančnem trgu. Po njego
vih besedah samo sivi trg pobere 30 
odstotkov družbenega proizvoda, ki ga 
ustvari gradbeništvo.

Gradbenikom primanjkuje zidarjev, 
tesarjev in železokrivcev, pa tudi gra
dbenih tehnikov in inženirjev. Zaradi 
težkih delovnih razmer in relativno 
nizkih plač ni pravega zanimanja za 
zaposlitev v gradbeništvu niti med 
brezposelnimi. Zato gradbena podjetja 
zaposlujejo veliko tujcev, ki so v mnogih 
podjetjih v večini.

Po ocenah urada za makroekonomske 
analize in razvoj pri ministrstvu za eko
nomske odnose se bo bruto domači 
proizvod v gradbeništvu v letih do 2000 
letno povečeval za 4,4 do 8,1 odstotka. 
Če bodo gradbeniki konjunkturo pri
čakali pripravljeni, se jim torej obeta 
dovolj dela in boljši časi.

Zaradi recesije na začetku desetletja 
pa slovenska gradbena podjetja niso 
tako usposobljena za konkurenčni boj 
kot gradbena podjetja iz razvitih držav. 
Slovenski gradbeniki, ki so se zbrali 
na posvetu, so zato teijali, naj jih država 
s svojimi ukrepi ustrezno zaščiti. Mi
nister za gospodarske dejavnosti Me
tod Dragonja je v svojem pisnem pri
spevku (zaradi bolezni se posveta ni 
mogel udeležiti) gradbenikom zago
tovil, da bodo z zakonom o javnih 
naročilih domači izvajalci zaščiteni, in 
to v nekaterih primerih celo za 15 od
stotkov. Ob tem je minister za varsto 
okolja in urejanje prostora Pavle Gantar 
opozoril, da država ne bo nikoli več 
tako velik investitor, kot je bila v za
dnjem času. Prava konjunktura v slo
venskem gradbeništvu se bo začela šele, 
ko se bo v celotno slovenskem gospo
darstvu začel nov investicijski cikel in 
se bo posledično povečala tudi stano
vanjska izgradnja.

Skoda, da organizatorji na zanimiv 
posvet niso povabili tudi predstavnikov 
Sidikata delavcev gradbenih dejavnosti 
Slovenije. Ti bi lahko povedali, kako 
vidijo probleme na področju grad
beništva delavci in kaj pričakujejo od 
delodajalcev. Načrtovanje razvoja brez 
delavcev na katerem koli področju - 
tudi v gradbeništvu - spominja na 
račune brez krčmarja.

Tomaž Kšela

dikati dolžni zaščititi tiste zaposle
ne, ki žive najtežje.«

Tone Rop: »Večje razlogov za to, 
zakaj dosedaj socialnega sporazuma 
nismo sklenili. Veliko poenostavljanje 
bi bilo, če bi dosedanjo nesklenitev 
socialnega sporazuma naprtili samo 
eni strani. Dejstvo je namreč, da so 
očitno interesi partnerjev, vsaj kratko
ročno precej različni. Razlog za do
sedanjo nesklenitev socialnega spo
razuma bi po moji oceni lahko razdelili 
na dva sklopa. V prvi skupini so objek
tivni razlogi, ki izvirajo iz gospodar
skih razmer, v katerih je Slovenija. 
Kljub tri leta trajajoči realni rasti bruto 
domačega proizvoda, kljub dejstvu, 
da brezposelnost v zadnjem času sta
gnira, je v Sloveniji še vedno velika. 
Se vedno so podjetja, katerih med
narodna konkurenčnostjo majhna in 
se jim ob realni rasti plač, gibanju de
viznega tečaja itd. še naprej zmanjšuje. 
Pri tem pa je minimalna oziroma 
zajamčena plača tako nizka, da zelo 
težko rečemo, da zagotavljamo nor
malno eksistenco. Glede na te oko
liščine je razumljivo, da obstajata dva 
interesa, ki sta samo na videz naspro
tujoča.

Prvega zagovarjajo sindikati in se 
kaže v zahtevi za dvig minimalne plače, 
višji regres in ugodnejšo eskalacijo.

Drugega zagovarjajo delodajal
ci in se kaže v ustvarjanju takih po

gojev za gospodarstvo, ki bodo 
omogočili preživetje in zaposlovanj® 
v podjetjih, ki se borijo za obstoj io 
razvoj, ter večjo konkurenčnostv 
drugih podjetjih.

Vladna stran poskuša pri p0' 
gajanjih upoštevati obe strani i" 
doseči tak socialni sporazum, ki bo 
vendarle zagotavljal vsaj nekoliko 
višje realne minimalne plače, zaradi 
česar pa se ne bi smela povečati 
brezposelnost in hkrati mora biti 
podjetjem omogočen nadaljnji razvoj 
in konkurenčnost.

Na to, da socialni sporazum do
sedaj ni bil sklenjen, so vplivali tudi 
subjektivni razlogi. Ti se kažejo 
predvsem v majhni pripravljenosti 
partnerjev, da bi sprejeli argumen; 
te druge strani in poskušali najti 
skupno rešitev in veijetno tudi v tem. 
da različni partnerji poskušajo sk
lenitev socialnega sporazuma prika
zati kot uspeh ene strani.

Vladna stran pripravlja nove pre
dloge in variante, ki bi vendarle 
omogočile sprejem socialnega spo
razuma. Vsekakor bomo storili vse, 
da bi bil socialni sporazum podpi; 
san ali bi se vsaj o njem dogovorili 
že pred prvomajskimi prazniki 
Zadnja stvar, ki bi si jo želela vlad 
na Stranje administrativno poseganje 
v sporazumevanje o plačah.«

Boris Rugelj

Razpis izobraževalnega seminarja

UČINKOVITO SOUPRAVLJANJE
Ciljna skupina: člani svetov delavcev, sindikalni zaupniki 
Seminarja se lahko udeležijo člani sindikatov, ki so združeni v Zvezo svobod
nih sindikatov Slovenije.
Kraj: Sindikalni izobraževalni center Radovljica, Gradnikova 1 
Čas: 20. do 22. maj 1996

Program seminarja
Ponedeljek; 20. maj 1996 
od 10. do 13. ure:

Tema I:
NAČIN IN STRATEGIJA DELOVANJA SVETA DELAVCEV

Nosilec: Milan Utroša, član predsedstva Sveta ZSSS 
od 13. do 15. ure - odmor 
od 15. do 18. ure:

Tema II:
VLOGA IN NALOGE SVETA DELAVCEV NA PODROČJU 

STATUSNIH IN KADROVSKIH ZADEV TER REŠEVANJA SPOROV Z 
DELODAJALCI

Nosilec: Gregor Miklič, član predsedstva Sveta ZSSS 
Torek, 21. maj 1996 
od 9. do 12. ure:

Tema III:
SOUPRAVLJANJE DELAVCEV TER VARNOST IN ZDRAVJE pri deH?
Nosilec: Lučka Bbhm, svetovalka Sveta ZSSS 
od 12. do 14. ure - odmor 
od 14. do 18. ure:

Tema IV:
VLOGA SVETA DELAVCEV NA PODROČJU PLAČ PRI OBRAVNAVI 

GOSPODARSKIH REZULTATOV DRUŽBE
Nosilec: Vekoslava Krašovec, sekretarka Območne organizacije ZSSS Podravje

Sreda, 22. maj 1996 
od 9. do 12.30 ure:

Tema V:
KOLEKTIVNE POGODBE IN SOUPRAVLJANJE

Nosilec: Metka Roksandič, strokovna delavka Območne organizacije ZSSS Podravje 
od 12.30 do 14. ure - odmor 
od 14. do 17. ure:

Tema VI:
VODENJE SEJ SVETA DELAVCEV, ODNOSI IN KOMUNICIRANJE

Nosilec: Ciril Urek, sekretar Območne organizacije ZSSS Zasavje 
Metode dela: kombinirane: predavanje, intenzivno sodelovanje udeležencev, 
igranje vlog, grafoskop.
Prijave za seminar na izpolnjeni prijavnici pošljite na naslov: Zveza svobod
nih sindikatov Slovenije, Dalmatinova 4, Ljubljana.
Prijave pošljite najkasneje do 10. maja 1996.
Seminar bomo izvedli, če bo najmanj 25 prijav, če bo prijav več, bomo preo
stale prijavljene uvrstili na naslednji seminar.
Kotizacija za seminar, ki vključuje tudi obsežno strokovno gradivo, znaša 17.000 
SIT za posameznega udeleženca. Prijavnici za seminar je treba priložiti tudi 
potrdilo o plačani kotizaciji (kopijo virmana).
Kotizacijo nakažite na ŽR Zveze svobodnih sindikatov Slovenije, št. 5010L 
678-47511. Na virmanu pod namen nakazila dodatno pripišite “Seminar II”, 
sklic na številko 07.
Stroške za člane svetov delavcev krije, skladno z zakonom in dogovorom med 
svetom delavcev in delodajalcem, delodajalec.
Za udeležence, ki želijo biti nastanjeni v SIC Radovljica, je treba to navesti 
pod ustrezno rubriko na prijavnici.
Stroški bivanja in prehrane se poravnajo v SIC (polni penzion v dvoposteljni 
sobi je 4.500 SIT).
Odgovore na dodatna vprašanja in pojasnila v zvezi s tem seminarjem dobit® 
pri Vandi Rešeta na telefonsko številko 061/316-489.

Milan UTROŠA, član predsedstva Sveta ZSSS
PRIJAVNICA__________________________________________

Pža izobraževalni seminar
“UČINKOVITO SOUPRAVLJANJE”,ki bo 20., 21. in 22. maja 1996 v I 
SIC Radovljica.
Ime in priimek: 

Datum rojstva: .. 

Izobrazba: ........

Naslov doma: .....................................................................................................

Zaposlitev: naziv in naslov družbe: ..................................................................

- delovno mesto: ....................................................................................

Član sindikata dejavnosti Slovenije: ...............................................................

Član sveta delavcev: DA NE

Telefonska številka doma: ...............................služba: ..................................

OPOMBA: Med seminaijem bo udeleženec nastanjen v SIC Radovljica

DA NE

V ............................................ Žig in podpis odgovorne osebe:

dne



25. aprila 1996

Participativno upravljanje

Največja ovira za hitrejše uresničevanje W pasejo vloto sin^
I podaljšano roko. , .... .................................. , ^ v njihovi moci.k čim boljhm rezultatom lastnega in skupnega dela

pravilno razumljeno.

Med našimi menedžerji, med katerimi ta (sodelovalnega ali udeležbenega načina upravljanja oziroma vo- monizma) prizadevajo zaposlene čimbolj vsestransko vključiti v vse 
j mnogi (resnici na ljubo ) niso najbolje sez- denja podjetij), ki temelji na spoznanjih sodobne organizacijske teo- vidike poslovanja podjetja. V tem smislu govorimo o paricipativnem

nanjeni s sodobnimi trendi razvoja me- rije o pomenu človeškega dejavnika v organizaciji, njegov temeljni cilj menedžmentu (udeleibenem oziroma sodelovalnem upravljanju po-
___________________ nedžementav svetu, sta močno zakoreninjeni pa je večja ekonomska učinkovitost ter poslovna uspešnost podjetij in djetij).
Piše: mag. Malo Gostiša -lasti dve napačni predstavi o bistvu .ušle- ne morda širitev sindikalnih in političnih pravic delavcev na račun me- Pri tem je sodelovanje zaposlenih pri poslovnem odločanju sama 

ma sodelovanja delavcev pn upravljanju: nedžmenta in lastnikov. Večja poslovna uspešnost podjetja pa je v obojestnm- ena izmed oblik takšnega modela menedžmenta. V svetu že dolgo razvijajo
a) sistem delavske participacije v pove- shem interesu, torej tako v interesu delodajalca kot tudi v interesu dela- še dve drugi obliki organizacijske participacije (udeležbe) zapnsle-

zavt s sistemom delavskega delničarstva, ki bo pn nas truxru> uveljavljeno ves ' mh. kiju poznamo tudi pri nas. m sicer finančno participacijo ali
na podlagi zakona o lastninskem preoblikovanju podjetij, si pred- Znanost o organizaciji in menedžmentu je v približno sto letih svojega udeležbo zaposlenih pri dobičku poletja (angl profil shartng) iti 
stavljajo le kot nekakšno »reinkarnacijo« že preživetega sistema razvoja je postopno dograjevala svoje poglede na pomen človeškega dejo- lastniško participacijo zaposlenih na podlagi notranjega delničarstva,
samoupravljanja; mika v organizaciji. Danes lahko rečemo, da velik pomen človeškega dejavnika Raziskave katejo, da vse tri oblike organizacijske udeležbe zaposle

v. , ; “ , ; ; ' . W jtr Mni.Mčinu v VdiujužrnlUi.vijun nKUUl. V prinltfCllgOVOiuTlO
učinkovitosti podjetja m naravnih pravit menedžerjem iti lastnikov knpimla delavci, ki so voljni v njej navij,ni moj,: človeške potenciale in hkrati pri- o integralnem (celovitem) modelu participativnega menedžmenta.

Zato imamo pri menedžerjih v praksi zaenkrat še vedno opravka spevati k njeni rasti. Za današnjo organizacijo je ključno, da na zaposlene Vse bolj postaja očitno, da bo naš zakon o sodelovanju delavcev 
Z nepričakovano hudimi odpori zoper ta zakon. ne gleda več kot na stivšek, ampak kol na pomemben vir. pri upravljanju mogoče resnično spraviti v življenje šele takrat, ko

pri upravljanju vidi predvsem legalizacijo dodatnih možnosti razre- ta. Organizacijska znanost in tudi praksa se namreč že dolgo zavedata začeli prepoznavati sodoben organizacijski prijem za uspešnejše po-
dnejtu boja oziroma novih oblik še učinkovitejšega varstva dela- omejenih učinkov zgolj ekonomske motivacije v tem pogledu. slovanje namesto nekakšne nove nadležne sin,likalne pridobitve Je
vških pravic pred »izkoriščevalskimi delodajalci«. Zato se novoizvoljeni . Tako teorija kot praksa sodobnega menedžmenta vje bolj ugotavlja- lovcev, se bodo morda umirili sedanji srditi napadi nekaterih menedžerskih
sveti delavcev v praksi pogosto začenjajo takoj postavljati v bojni ta, daje ključ za rešitev tega vprašanja predvsem v prijemih, ki prispe- strukturna zakon o sodelovanju delavcev pri upravljanju. Ti žal kažejo
položaj nasproti menedžmentu, se ukvarjati z elementarnimi p ra- vajo k. izgrajevanju čim večje pripadnosti zaposlenih organizaciji ozi- le silno skromno raven njihovega menedžerskega znanja in ne mor-
vtcaim delavcev iz delovnega razmerja, kar tudi v naprej ostaja izključna roma k čimbolj vsestranski vključenosti zaposlenih v organizacijo, kar da »skrb za ogrožene interese kapitala«, kot si zgrešeno domišljajo
domena sindikatov v podjetju, in s tem po nepotrebnem in škodlji- ima lahko vsestransko ugodne motivacijske učinke. Le ljudje, ki se iden- njihovi protagonisti.

Finančna participacija kot 
element integralnega modela 
particioativnecia upravljanja

S sprejetjem zakona o sodelovanju delavcev pri upravljanju je naša država 
udejanjila sistem delavske participacije, ki združuje tri samostojne elemente: 
participacijo pri poslovnem odločanju iz dela in na podlagi dela, finančno 
participacijo in notranje lastništvo oz. delavsko delničarstvo kot podlago za 
sodelovanje pri upravljanju. Finančna participacija zaposlenih je v 
integralnem konceptu delavske participacije pomembno področje, do 
katerega so zaposleni še posebno pozorni in kažejo interes ter velika 
pričakovanja.

Lastništvo zaposlenih 
in uspešnost podjetij
Lastnišvo zaposlenih je oblika industrijske 
demokracije, ki se vse bolj uveljavlja v 
vseh razvitih tržnih gospodarstvih v svetu.

___________ V večini slovenskih podjetij je lastništvo
zaposlenih posledica dosedanjega poteka 

procesa lastninjenja v času tranzicije našega gospodarstva iz 
socialistične ureditve z družbeno lastnino v tržnogospodarstvo, ki 
temelji na podjetjih v privatni lasti.

Piše: mag. Iztok Purič

Piše: mag. Aleksandra 
Kanjuo-Mrčela

S finančno participacijo 
zaposlenih razumemo udeležbo 
zaposlenih pri finančnem rezul
tatu oziroma dobičku podjetja 
(profit sharing).Ta oblika par

ticipacije zaposlenih pri sadovih njihove uspešnosti, se 
Pravi pri rezultatih gospodarske dejavnosti, v kateri so so
delovali, se lahko realizira na različne načine, ki so se v 
razvitih tržnih ekonomijah že uveljavili kot alternativni 
sistemi nagrajevanja. Njihova vsebina in oblika temelji
te na povezanosti dohodkov zaposlenih z objektivnimi 
raerili njihove uspešnosti, kar vključuje nagrajevanje po
sameznika, skupin ali vseh zaposlenih v podjetju. Nagrada 
za uspešnejše delo je tista točka, ki alternativne oblike 
nagrajevanja loči od tradicionalnih, nam že poznanih oblik. 
Izkušnje razvitih gospodarstev potrjujejo uspešnost in 
Praktično vrednost novih oblik nagrajevanja. Kaže se v 
večji učinkovitosti podjetij kot posledica visoko motivi
ranih kadrov. Gre preprosto za oblikovanje motivacijskih 
elementov v sisteme nagrajevanja, s pomočjo katerih se 
Poveča iniciativnost in pripadnost zaposlenih podjetju.

Cilji sistemov nagrajevanja so naravnani v iskanje 
različnih načinov spodbujanja proizvodnih aktivno
sti zaposlenih, povečanje njihove učinkovitosti in s 
tem zmanjšanje stroškov proizvodnje ter povečanje 
dobička. M. Bolle de Bal sisteme nagrajevanja cilj
no opredeljuje v dva osnovna sistema: stimulativni 
sistem, katerega poglavitni cilj je spodbujati zaposlene 
k večji proizvodnji, k dvigu učinkovitosti (plače po 
nčinku, kos, prihranek časa itn.) in interesni sistem, 
katerega cilj je zaposlene zainteresirati za poslovanje 
Podjetja v celoti in za tehnični napredek na splošno 
(premije za produktivnost in razvoj).

Za prikaz uveljavljenih alternativnih modelov na
grajevanja predstavljamo model nagrajevanja G. Mi- 
Ikovicha in J. Newmana. Taje osnova za natančnejšo 
Predstavitev sistemov nagrajevanja, katerih smoter je 
spodbujati iniciativo zaposlenih. Model temelji na treh 
Cementih, in sicer:

• ciljih nagrajevanja, ki jim sledi podjetje (učinko
vitost, enak položaj zaposlenihpri nagrajevanju in sk
ladnost z zakonskimi normami);

• politiki nagrajevanja (notranje skladna, zunanje 
konkurenčna, spodbujevalna in vsebovati mora ustrezne 
aačine za izvedbo),

• tehniki nagrajevanja.

Značilnost sistemov nagrajevanja, ki spodbujajo ini
ciativo zaposlenih, je njihovo objektivno merilo uspešnosti, 
iz kateregaje mogoče spoznati učinek posameznika, manjše 
skupine zaposlenih ali zaposlenih v oddelku oziroma v 
podjetju kot celoti in jih na tej podlagi nagraditi. Pozi
tivni učinki v praksi prinašajo povečanje produktivno
sti, zmanjšanje stroškov ter povečanje zaslužkov zapo
slenih. Ti modeli se uveljavljajo zlasti v panogah, kjer 
nastopajo visoki stroški delovne sile, velika konkuren
ca na trgu proizvodov, upo
časnjen tehnološki razvoj, ipd., 
s tem da spodbujajo različnost 
ter konkurenčno vedenje v po
djetju, kar seveda teija tudi 
večjo aktivnost in sodelovanje 
zaposlenih in menedžmenta 
v vseh fazah vzpostavljanja 
sistema v življenje. Pri uvelja
vljanju teh sistemov nagra- 
jevanjaje treba izpostaviti tudi 
določene negativnosti, ki se 
lahko pojavijo, npr. preveliko 
skrb za kvantiteto na račun 
kvalitete, večjo zdravstveno 
ogroženost zaposlenih, večje 
razlike v plačah zaposlenih 
povzročajo nasprotja, ipd.

Pri odločitvi o izbiri si
stema nagrajevanja je za 
podjetje pomembno izbirati 
tudi pravi način spodbude.
Če je odločitev v smislu spodbude posameznika ali 
pa skupine, to potem določa konkurenco posamez
nikov ali uspeh skupine. Pri izbiri sistema je prav tako 
pomembno poznavanje tehnoloških pogojev, možnosti 
zbiranja podatkov in seveda možnosti uporabe objek
tivnih meril.

Pri nas bi bilo smiselno na osnovi izkušenj razvi
tih tržnih gospodarstev, kjer opisani sistemi nagrajevanja 
prinašajo pozitivne rezultate, te sisteme proučiti. Med 
njimi moramo omeniti zlasti naslednje:

• plane za nagrajevanje posameznikov,
• plane delitve prihranka, doseženega z znižanjem 

stroškov, med zaposlene in podjetje (gain sharing plans),
• plan udeležbe zaposlenih v dobičku podjetja (profit 

sharing plan).

Nadaljnje faze procesa privati
zacije bodo pokazale, koliko se bo 
lastniška struktura slovenskih po
djetij spreminjala in kako bo to 
vplivalo na njihovo gospodarsko 
uspešnost. Čeprav ni ene same 
lastniške oblike, ki bi avtomatično 
zagotavljala ali ne glede na druge 
dejavnike determinirala (ne)uspeš- 
nost gospodarskih subjektov, ob
seg lastništva zaposlenih sedaj zahte
va analizo njegovega potencialnega 
vpliva v podjetjih. Pri tem se lahko

Angleška beseda »menedžment« v nekoliko poenostavljenem 
prevodu pomeni upravljanje oziroma (poslo)vodenje podjetja. V 
teoriji sicer še ni popolnega soglasja o najprimernejši slovenski 
besedi za menedžment. Nekateri predlagajo tudi besedo 
»ravna(teljeva)nje«. Vendar pa za potrebe razumevanja naše današnje 
razprave o participativnem menedžmentu zadostuje že omenjeni 
poenostavljeni prevod.

Poleg v smislu upravljalsko-vodstvene dejavnosti, kije v pri
stojnosti menedžerjev, se beseda menedžment uporablja tudi kot 
splošna označba za vodilno oziroma vodstveno osebje v podjetju. 
V tem smislu glede na konkretno organizacijsko raven delovanja 
običajno ločimo: najvišje vodstvo v podjetju (top menedžment), 
srednji vodstveni kader (midle ali mezo menedžment) in nižji 
vodstveni kader (supervisors ali mikro menedžment).

Podatld o avtorjih: Malo Gostita, diplomirani pravnik in magister organizacijskih ved, Študijski center za industrijsko demokracijo 
»Studioparticipatis« (izobraževanje, svetovanje, založništvo); Aleksandra Kanjuo-Mrcda,magistra družbenih ved.strokovnaso- 
deiavka In|tituta za družbene vede pri Fakulteti za družbene vede v Ljubljani; Iztok Purič, magister organizacijskih ved. zunanji

opremo na izkušnje, ki jih imajo s 
tovrstnim lastništvom v razvitih 
tržnih gospodarstvih. Pri tem je treba 
upoštevati slovensko zgodovino in 
gospodarsko-lastniško zapuščino 
kot tudi nanovejše trende v orga
nizacijski teoriji.

Znanstvenih empiričnih študij o 
primerjalni uspešnosti podjetij v lasti 
zaposlenih je malo. Dokaze o po
zitivnem vplivu te lastniške oblike 
na motiviranost delovne sile in s tem 
povečano produktivnost je večina 
avtorjev utemeljevala s študijami 
primerov podjetji v lasti zaposle
nih ali z analizami poslovanja ma
njših vzorcev podjetij. Izjema je 
obsežna raziskava, ki joje leta 1987 
opravil U.S. General Accounting 
Office (ameriški vladni urad za

plačilni promet). Raziskava je zajela 
obsežen vzorec 106 podjetij z last
ništvom zaposlenih in 106 podjetij 
brez takšnega lastništva. Kot me
rilo uspešnosti so upoštevali dobiček 
in produktivnost. Rezultati študije 
so pokazali, da glede dobičko
nosnosti med podjetji z lastništvom 
zaposlenih in brez njega ni bilo 
statistično pomembne razlike (če
prav je bil v podjetjih v lasti zapo
slenih del dobička pred merjenjem 
uporabljen za nakup delnic za za

poslene). Glede pro
duktivnosti seje izka
zalo, da so naj večjo do
segli v podjetjih, v ka
terih je bilo lastništvo 
zaposlenih kombinira
no z visoko stopnjo 
soudeležbe zaposlenih 
pri odločanju. S tem so 
potrjene trditve, da 
samo lastništvo ne 
določa uspešnosti po
djetja.

Novejša organiza
cijska teorija razširja 
koncepte upravljanja 
in vloge podjetij s kon
ceptom »nosilcev in
teresov« (stakehol- 
ders). Ta presega kon
cept delničarskega 
lastnišva podjetja 

(shareholding), upravljanja po
djetja (samo) v imenu in intere
su zunanjih (od podjetja ločenih) 
lastnikov in prvenstvene vloge po
djetja kot instrumenta ustvarjanja 
dobička za (zunanje) lastnike. Med 
najpomembnejšimi nosilci inte
resov pa so prav zaposleni v po
djetjih.

Vpliv lastništva zaposlenih v 
slovenskih podjetjih bo odvisen od 
motivov, ki so utemeljevali izbiro 
tovrstne metode lastniške spremem
be. V že dosedaj uspešnih podjetjih, 
prisotnih na svetovnih trgih in na
vajenih na zahteve mednarodne 
konkurence, bo lastništvo zaposlenih 
verjetno motivacijo in dosedanjo 
navezanost zaposlenih na podjetje 
še povečalo in s tem vplivalo na

doseganje optimalnih poslovnih 
rezultatov. Tudi v podjetjih, v ka
terih so se organizacijske spremem
be zaradi pritiska okolja (izguba tr
gov, nujnost racionalizacije poslo
vanja, ukinitev ugodnih kreditov) 
začele že pred procesom lastninjenja, 
bodo lastništvo zaposlenih lahko 
uporabili za motiviranje zaposle
nih za večjo učinkovitost in s tem 
boljše rezultate. V dosedaj ne
uspešnih podjetjih, v katerih so se 
za notranje lastninjenje odločali, da 
bi ohranili sedanje stanje (vodilno 
ekipo, število zaposlenih, organi
zacijo dela), čeprav to ogroža dolgo
ročno uspešnost in/ali obstoj po
djetja, je ta odločitev napačna in bo 
lastništvo zaposlenih (kot nadalje
vanje slabe prakse samoupravljanja) 
pripomoglo k propadu podjetja.

Sedanje izkušnje s struktura- 
cijo interesov različnih lastniških 
skupin po končani prvi fazi la
stninjenja v slovenskih podjetjih 
kažejo, da so zmotne predposta
vke o tem, da so določene sku
pine lastnikov (notranji ali zunanji) 
izključni nosilci kratkoročnih ali 
dolgoročnih interesov. Vsi lastniki 
lahko tehtajo med kratkoročnimi 
koristmi (čimprej in čimveč fi
nančnih ugodnosti - v obliki plač 
ali dividend) ali pa dolgoročnimi 
(obstoj in dolgoročna uspešnost 
in s tem tudi dobičkonosnost po
djetja). Kratkoročno usmerjeni 
interesi lastnikov za veliko večino 
slovenskih podjetij pomenijo 
finančno izčrpavanje, ki ga po
djetja ne morejo preživeti. Vpra
šanje je, kateri lastniki si danes 
v Sloveniji lahko privoščijo dolgo
ročno usmeritev. Zaenkrat podatki 
kažejo, da se investicijske družbe 
(ki nimajo drugih virov zaslužka 
in imajo likvidnostne težave) 
obnašajo dezinvesticijsko in vz
trajajo pri izplačevanju dividend, 
medtem ko zaposleni lastniki (za
radi skrbi za dolgoročni obstoj po
djetja in s tem lastnih delovnih 
mest) pristajajo na neizplačevanje 
dividend in celo omejevanje ra
vni plač.

To stran pripravlja 
Delavska enotnost 
v sodelovanju s 
Studiom 
participatis.
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ZDRAVJE, VREDNO
10.000 MARKTovarna Salonit Anhovo, ki 

daje danes kruh 1186 delavcem 
od Tolmina do Nove Gorice, po
staja sinonim za nevarne pljučne 
bolezni, kot sta azbestoza in rak 
na pljučih. Z azbestom je zastru
pljenih nekaj tisoč delavcev. Za
radi dela s to nevarno snovjo je 
v zadnjih letih zbolelo za azbe
stozo že več kot 350 ljudi, v več 
kot 60 primerih pa seje bolezen 
razvila v raka na pljučih. Napo
vedujejo, da se bo število obole
lih v naslednjih 20 letih še podvoji
lo. V tovarni in njeni okolici se 
med ljudmi plazi strah pred bo
leznijo, povezan z gospodarsko 
negotovostjo.

V tovarni, ki letos praznuje 75- 
letnico, so delavci vse bolj ogorčeni 
in za svojo nesrečo krivijo državo. 
Čeprav je zdravstvena stroka že v 
šestdesetih letih odkrila bolezen
ske spremembe na pljučih delavcev, 
nastale zaradi azbestnega prahu, 
država ni ukrenila praktično ničesar.

Spremenila ni niti visokih nor
mativov, ki so dovoljevali kar 175 
azbestnih vlaken na mililiter zraka. 
V ospredju so bile vedno le politične 
odločitve, azbestoza je bila celo do

Tanja Šuligoj, sekretarka sindikata v podjetju: »Pri sistematičnih pregledih, 
ki so vsaki dve leti, so lani ugotovili kar 35 novih primerov azbestoze. Za 
delavce pomeni bolezen veliko psihično obremenitev, saj so vsi potencialni 
kandidati za pljučnega raka. Obolele pošljejo na čakanje. Trenutno jih je 20 
na čakanju. V moji družini sta za azbestozo zbolela tast in tašča, ki sta delala 
v tovarni. Bolezen se kaže tako, da težko dihaš, da se zelo hitro utrudiš. Je 
zdravje res vredno komaj 10.000 mark odškodnine?«

Zvonko Kozorog, predsednik sindikata tovarne Salonit Anhovo: »Od države 
zahtevamo, naj delavcem, ki so zboleli za azbestozo, omogoči upokojitev. 
Delavcem, ki so bili izpostavljeni azbestu in so še zaposleni, morajo priznati 
bebeficirano delovno dobo in pokriti ostale obveznosti. Država je dolžna de
lavcem izplačati odškodnine in financirati brezazbestno proizvodnjo za 400
delovnih mest.«

pred kratkim tabu tema. Za prime- 
ijavo povejmo, daje v ZDA veljavni 
normativ 0,01 vlakna na mililiter 
zraka, v Italiji pa so pred dvema 
letoma takšno proizvodnjo z zako
nom prepovedali in jo nadomesti
li z novo, ki ne vsebuje azbesta.

Tovarna sama je v zadnjih de

setih letih investirala v varstvo 
najbolj ogroženih delovnih mest v 
družbi Fibrosal prek 10 milijonov 
nemških mark in uspela znižati 
vsebnost azbestnih vlaken na de
lovnih mestih znižati na interno 
določen standard eno azbestno vlak
no na mililiter zraka. V prestruk

turiranje proizvodnje azbestnih ce
mentnih cevi pa je podjetje v letu 
1991 vložilo še nadaljnih 28 mi
lijonov nemških mark.

Kljub vlaganjem v ekološko sa
nacijo, tovarni ni uspelo zajeziti epi
demije azbestoze, saj seje azbest leta 
in leta nalagal v pljuča delavcev.

S to nevarno snovjo je prepojena 
tudi okolica tovarne. Danes zbole
vajo za azbestozo celo delavci, ki so 
nekoč delali v upravi podjetja, in ljudje, 
ki stanujejo v bližini tovarne.

Letos so v Anhovem ustanovili 
Društvo obolelih zaradi azbesta, ki 
šteje več kot 200 članov. Skupaj s sin
dikatom podjetja zahtevajo svoje 
pravice.

Kot je povedal predsednik svo
bodnih sindikatov v podjetju Zvon
ko Kozorog, kije tudi vodja pro
izvodnje azbestcementnih cevi, 
delavci zahtevajo od države od
škodnino za svoje zdravje v zne
sku 10.000 mark, s 1 januarjem 1997 
ukinitev proizvodnje azbestcementa 
in prehod na brezazbestno proizvo
dnjo. Delavcem, ki so zboleli, naj 
omogočijo upokojitev, drugim pa 
beneficirano delovno dobo.

Zvonko Kozorog razmišlja takole: 
»SalonitAnhovo je bilo veliko držav
no podjetje, vodeno iz centra, in je 
bilo naše le toliko, da so v njem dobili 
delo tudi vsi člani posameznih družin.

Proizvodnja azbestcementa

In ravno to povzroča hude pretre
se, ko zbolijo v isti družini očetje, 
sinovi, matere...«

Tovarna Salonit Anhovo je zapo
slovala in zaposluje ljudi, ki so na 
zahodni državni meji in iz demo
grafsko ogroženih krajev, kjer prak
tično ni druge možnosti za delo. 
Posledice ukinitve proizvodnje bi 
bile tukaj veliko hujše kot kje drugje. 
Zato zaposleni zahtevajo z novo 
proizvodnjo, ki naj bi stekla priho
dnje leto, ohranitev okrog 400 de
lovnih mest za delavce, ki so še spo
sobni delati, pa tudi za delavce, to 
je otroke staršev, ki so izgubili zdravje 
in življenje v tovarni. Za namesti
tev nove proizvodnje potrebujejo 
devet milijonov nemških mark.

Doslej je tovarna izplačalo za

dokupe delovne dobe in za pred
časno upokojitev več kot deset 
milijonov nemških mark in prek 
milijon nemških mark za odškod
nine pri poklicnih boleznih. »Do
slej smo probleme tekočega poslo
vanja in razvoja reševali sami, na
prej pa ne moremo več,« je opo
zoril Zvonko Kozorog.

V Zvezi svobodnih sindikatov 
Slovenije bodo skupaj z republiškim 
sindikatom gradbenih dejavnosti pri
pravili v maju v stari Gorici z ita
lijanskimi sindikati posebno posve
tovanje, kako čim bolj zaščititi de
lavce, izpostavljene azbestu. Italijan
ski sindikati imajo namreč na tem 
področju veliko dragocenih izkušenj. 
Republiški odbor sindikata delavcev 
gradbenih dejavnosti zahteva si

stemske rešitve na dveh ravneh.
Prvič, sprejeli naj bi zakon ali 

uredbo o prepovedi proizvodnje i11 
uporabe azbestcementnih izdelke1' 
(na osnovi direktiv Evropske unij«.1. 
Drugič, na republiški ravni naj h' 
uvedli poseben »finančni zakon«. 
ki bi med drugim urejal odškod
ninske zahtevke, beneficirano de 
lovno dobo za zaposlene, ki so bil' 
pri delu v stiku z azbestom, prekva
lifikacije zaposlenih, sanacijo ob
stoječih objektov, investicijske 
posege za proizvodnjo brezazbe- 
stnih proizvodov. Kot je rekel Brane 
Mišič, član predsedstva ZSSS, bo 
sindikat zaščitil delavce in tožil 
državo, če ne bo poravnala svojin 
obveznosti.

Marija Frančeškin

PLAČE V ZDRAVSTVU PO NOVEM LETOS 16.000
PRESEŽNIH 
DELAVCEV

Zneski plač po delovnih mestih:
(osnove za obračun davka in prispevkov iz marca 1996)

Izhodiščna plača - bruto:
neto:

35.558,00
25.229,30

B
A Osnovna plača z dodatkom za del. dobo

Osnovna plača del.mesta 
(brez napredovanja in 

brez dodatkov)

(za 15 let del. dobe) in z napredovanjem, 
z dodatkom na TS ter z novimi 

dodatki po panož. KP

Delovno mesto Količ. Bruto Neto napr.PR Količ. Bruto Neto

Čistilec 1,10 39.113,80 27.528,40 +3 1,25 58.448,50 40.029,60

Bolničar II.
Laborant 1,50 53.337,00 36.724,70 +3 1,70 74.227,30 50.231,70

Zdrav, tehnik - amb. 
Farmac. tehnik II. 2,20 78.227,60 52.818,20 +3 2,50 104.451,60 68.271,70

Zdr.tehnik z dod.znan. 
Zobotehnik I. 2,30 81.783,40 55.117,30 +3 2,65 110.185,40 71.175,00

Zdrav, tehnik - intenz. 
terapija I. st. 2,50 88.895,00 59.715,40 +3 2,90 119.741,60 76.013,80

Višja med. sestra 
Fizioterapevt 2,65 94.228,70 63.095,30 +3 3,00 125.342,00 78.849,50

Social.del.l (jav.poob.) 
Viš.med.ses. neg.en. 2,75 97.784,50 64.895,80 +3 3,10 129.164,40 80.785,00

Viš.med.ses. spec. 
Soc.del. specialist 2,90 103.118,20 67.596,50 +3 3,25 134.898,20 83.688,30

Dipl. sociolog
Dipl.psiholog 3,25 115.563,50 73.898,20 +3 3,80 155.921,80 94.333,60

Farmacevt receptar 3,60 128.008,80 80.199,90 +3 4,20 174.767,60 103.810,80

Zdravnik 3,80 129.846,00 81.130,10 +5 5,00 205.347,50 118.818,50

Zdravnik specialist 4,40 150.348,00 91.511,30 +5 6,00 247.128,10 139.323,20

selnost naj bi prišlo še več presežnih 
delavcev, kot kažejo anketni poda
tki, saj večina podjetij, ki se kopljejo 
v rdečih številkah, na anketo sploh 
ni odgovorila (npr. TAM). Napove
dujejo, da bo letos plaz presežnih de
lavcev enak lanskemu in bo zajel 
predvidoma 16 do 17.000 delavcev. 
Dejanski obseg odpuščanja delavcev 
pa je težko napovedati, saj je odvi
sen od ukrepov za sanacijo posamez
nih podjetij, pa tudi od ukrepov ak
tivne politike zaposlovanja, ki je letos 
namenjena predvsem reševanju pre
sežnih delavcev.

Zanimiveje, kako bodo presežke 
Napovedi o letošnjem zaposlovanja niso nič kaj obetavne, so s po- delavcev po anketnih napovedih 

sebno anketo ugotovili na Republiškem zavodu za zaposlovanje. Po razreševala posamezna podjetja ijj 
podatkih iz te ankete, ki je zajela 5.479 podjetij in organizacij, s sku- organizacije. Kar 60 odstotkov meh 
paj več kot 435.000 delavci ali 74 odstotkov vseh zaposlenih se bo njimi bo poslalo delavce na čakanj 
povprečno število zaposlenih letos zmanjšalo za dva odstotka. Najbolj do odpusta, tretjina podjetij se J 
se bo število zaposlenih zmanjšalo v industriji z rudarstvom, kar za odločila za preusposabljanje in p 
^Vodstofka-*Zaposlenost v negospodarstvu se Iki povečala za 23 odstotka, zaposlovanje delavcev, pnsilnapo

Vir: Sindikat zdravstva in socialnega varstva Slovenije

Število napovedanih potreb po 
delavcih in pripravnikih je manjše 
kot lani in znaša 17.433 (lani 20.000). 
Tudi letos bo prevladovalo zaposlo
vanje za določen čas (62 odstotkov) 
in bo večje v gospodarstvu kot v ne
gospodarstvu. Za mlade je le 3.500 
pripravniških mest, 1.400 zaposlitev 
je namenjenih za lastne štipendiste.

Na razmere v zaposlovanju mubolj 
vplivajo rezultati poslovanja. Cisto 
izgubo je lani imelo okrog 30 od
stotkov vseh obravnavanih gospodar
skih družb. Pri izgubarjih je bilo 
zaposlenih 170.000 delavcev, kar je 
36 odstotkov vseh zaposlenih. Sana
cija izgubarjev, privatizacija, tehno
loško in proizvodno prestrukturiranje 
bodo letos osrednji procesi v sloven
skem gospodarstvu. To pa pomeni, 
da se število brezposelnih letos ne 
bo zmanjšalo.

Razvojni dokumenti za letos na- 
nnveduieio nodobno sosoodarsko

rast, kot je bila dosežena lani. Oce
njujejo, da se bo letos povprečna 
mesečna brezposelnost gibala okrog 
120.000 oseb.

Gospodarstvo napoveduje za le
tos 13.200 presežnih delavcev.ki bodo 
ostali brez dela. V odkrito brezpo-

ravnava bo zajela 4 odstotke, dokup 
zavarovalne dobe 3 odstotke in do
datno pomoč pri samozaposlovanj" 
2 odstotka podjetij. Le za 6.700 pre
sežnih delavcev so podjetja izrazi
la željo, da bi jih razreševali s stro
kovno pomočjo Republiškega zavod" 
za zaposlovanje. ^ p

ob Koncu letošnjega marca v oiovemji izu. mu icgisumuuu 
selnih, kar je za 2,4 odstotka manj kot februarja in slabih 5 odstotkov 
manj kot koncem lanskega leta. Povprečno trajanje brezposelnosti je 
vse daljše in traja zdaj že dve leti in 24 dni.

Na zmanjšanje brezposelnosti nemara zazdaj še najbolj vpliva črtanje 
iz evidence. Samo v marcu so iz nje črtali kar 3641 brezposelnih, kt

tu,‘tik/ 171 C/,pv7oGlXiHJ kla IVI IIV ,-----
aktivnost. Gre za tako imenovano »tiho brezposelnost«, s katero se 
nihče resno ne ukvarja,

starin naa 4U lei, jb.uuu jin je dhu stanu uu uuj»m
je bilo 24.000, prvo zaposlitev je iskalo več kot23.000 miadih, stečajnikov
pa je bilo 14.300. _____________________
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Kako (pre)živimo

OBSOJEN NA ČAKANJE
v. *Ne živim v pomanjkanju, 
ayim pa v negotovosti.Tisto, kar 
I11' ta trenutek najbolj manjka 
'D kar v življenju najbolj po
mešam, je perspektiva,« pravi 
tekstilni tehnik Leopold Kameža 
Iz Majšperka v Halozah, ki je že 
skoraj dve leti brezposeln.
v Zaposlitevje izgubil ob stečaju 
čevljarstva v Kidričevem, ki po 
njegovem mnenju in po mnenju 
j^katerih njegovih bivših sode- 
lavcev sploh ni bil upravičen. »Mi- 
sl>m, daje podjetje šlo v stečaj, 
delavci pa na zavod za zaposlo- 
Vanje zaradi ambicij nekaterih po
sameznikov, da bi podjetje divje 
lastninili. Krivica, ki se mi je 
?-godila tako kot številnim drugim 
delavcem, me bo peklila vse živ
ljenje.«

Leopold Kameža ne jadikuje, 
saj se je že v mladosti navadil 
težkega življenja. »Rodil sem se 
kot nezakonski otrok očetu in 
teateri, ki sta bila viničarja. Najprej 
sem živel pri materi, kije mora
la v tekstilni tovarni v Majšperku 
trdo delati, da sva preživela. Nato 
sem šel živet in delat k stricu, kjer 
sem pasel krave in pomagal pri 
kmečkih delih.«

Po osnovni šoli je tekstilna to- 
varna v Majšperku dala Leopol
du štipendijo za šolanje na sre
dnji tekstilni šoli, ki jo je končal 
leta 1964. Zaposlil seje v tovar- 
ni, ki gaje štipendirala, in v njej 
delal 14 let.

»V tekstilni tovarni Majšperk

Leopold Karneia: Z eno delavsko plačo druiina danes ne more preživeti

sem prehodil pot od preddelavca 
do mojstra in obratovodje, poleg 
tega pa sem od 1972 leta deloval 
tudi kot sindikalni aktivist. Eno 
mandatno obdobje sem bil tudi 
član republiškega odbora sindikata 
tekstilcev,« se spominja Kameža.

Življenjska pot gaje nato vo
dila v Ribnico, kjer je delal v to
varni Sukno. Po vrnitvi v Majšperk 
seje najprej zaposlil v Konusu kot 
vodja proizvodnje, leta 1987 pa 
je postal tehnični vodja Čevljar
stva v Kidričevem.

Ker Leopold Karneža ne v 
službi in ne doma ni držal križem 
rok, je postavil hišo, v katero se 
bo vselil sin, kije policist. Prav

tako si je kupil soliden avto, ki 
ga ima še danes, imel pa je tudi 
nekaj prihrankov. Sedaj živi pri 
partnerici, ki ima dve hčeri, za 
kateri skupno skrbita.

»Pred uvedbo stečajnega po
stopka za Čevljarstvo osem me
secev nismo dobili plače, zato sem 
takrat porabil vse svoje prihranke. 
Trenutno še vedno dobivam de
narno nadomestilo za čas brezpo
selnosti na zavodu za zaposlo
vanje, partnerica pa je zaposle
na v Planiki v Majšperku, kjer 
imajo tudi skromne plače. Ven
dar se še nekako prebijamo iz 
meseca v mesec - tudi zato, ker 
sam vedno poprimem za delo, kjer

se ponudi priložnost,« pravi Kar
neža. Vendar pa so časi danes 
takšni, še zlasti na območju manj 
razvitih Haloz, da človek redno 
delo težko dobi. Napisal veliko 
prošenj, vsi odgovori pa so bili 
negativni, čeprav je bil pripravljen 
poprijeti tudi za nekvalificirana 
fizična dela.

Čez nekaj mesecev bo Leopold 
Kameža prenehal dobivati denarno 
nadomestilo za čas brezposelo- 
sti. »Kako bomo potem živeli? 
Bom našel toliko priložnostnih del, 
da bom zaslužil vsaj za jgolo 
preživetje?« se sprašuje. »Družina

danes z eno delavsko plačo ne 
more preživeti.«

»Človek v takšnem položaju, 
v kakršnem sem se znašel, ne more 
nič načrtovati. Samo čaka lahko 
in čaka, čeprav niti ne ve na kaj. 
Takšna negotovost človeka raz
jeda,« pravi. Življenje v samostojni 
Sloveniji sije predstavljal drugače. 
»Sedaj pa sem razočaran, saj 
država, za katero smo se tako s 
srcem borili, ni niti pravna in niti 
socialna.«

Vendar Leopold Karneža ne 
misli kloniti. Že od mladih let je 
navajen premagovati težave in to

je tudi sedaj njegovo vodilo. »Ob 
vseh težavah, ki me pestijo (na
gaja mi tudi hrbtenica), sem najbolj 
vesel, da znam poprijeti za vsako 
delo. Poleg svojega tekstilnega 
poklica sem v prostem času de
lal že tudi kot kovinar, pleskar, 
tapetnik in celo kot čevljar. Do
kler me glava in roke ne bodo 
izdale, bom že kako,« pravi smeje. 
»Res pa je, da si nisem tako pre
dstavljal svojih zrelih let, še naj
manj pa sem si predstavljal, da nam 
bo v desetih letih tako zelo pa
del standard.«

Tomaž Kšela

Beda v sliki

ali

Borza sindikalnega turizma
BORZNO SPOROČILO ŠTEVILKA 16

bo

ATRIS - BORZA SINDIKALNEGA TURIZMA, Ljubljana, Dalmatinova 4, 
sPrejema ponudbe prostih počitniških možnosti, posreduje proste zmo- 
^jivosti, organizira zamenjavo, nakup ali prodajo počitniških objektov, sta
novanj, bungalovov, prikolic in drugih možnosti.
Pišite nam ali telefonirajte na 061/131 00 33, int. 384, 385, 061/326-982 ali 
322-975; naš telefaks je 061/326-982 ali 317-298, žiro račun 50101-601- 
92077 - Atris. Poslovni čas za stranke vsak delovnik od 9. do 15.30 ure.

A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI VAM JIH NUDIMO
1 • BOHINJ - počitniški hišici v UKANCU - za 6 oseb - tri spalnice, kuhinja, 

dnevna soba, kopalnica, 150 m od jezera. Cena 80 DEM. Termini do 
20. junija.
ROGAŠKA SLATINA - privatna hiša, kuhinja, tri dvoposteljne sobe, 
TWC. Cena za 4 osebe 50 DEM, za 6 oseb 80 DEM, turistična taksa 
ni vključena.

3. BLED - HOTEL JELOVICA - dvo- in triposteljne sobe, polpenzion 
44 DEM, doplačilo za polni penzion 12 DEM. Popusti: otroci do 2 let 
gratis, od 2 do 12 let 30% popusta. Zelo ugodni pogoji za seminarsko 
delo. Popolnoma obnovljeni del hotela omogoča bogat sprostitveni in 
rekreacijski program za najzahtevnejše goste.

A. KRANJSKA GORA - PENZION SATURN - nad jezerom Jasna, dvo-
„ ,Jri- ah štiriposteljne sobe, TWC, polpenzion 39 DEM.
5. ČATEŽ - POČITNIŠKE HIŠICE - od 4 do 5 oseb, cena od 65 do 85 

DEM dnevno..
MORAVSKE TOPLICE - bungalov za 4 osebe, enotedenski paketi - 
cena 54 DEM na dan.

'• MORAVSKE TOPLICE - zasebna hiša, 2-, 3- in 4-posteljne sobe. 
Cene: nočitev z zajtrkom 1.700 SIT, polpenzion 2.600 SIT, polni pen-

„ zion 3.150 SIT.
«■ POKLJUKA- DVO ALI ŠTIRIPOSTEUNI APARTMAJI - spalnica, kuhinja, 

kopalnica. Cena dnevnega najema 55 oz. 70 DEM.
9' POKLJUKA - počitniška hiša za 5 oseb, kuhinja z jedilnico, dve spal

nici, kopalnica , 500 m od ŠPORT hotela. Dnevni najem 110 DEM.
'0- RATEČE - PLANICA - počitniški dom s 23 ležišči, cena polpenzio

na 35 DEM, polnega penziona pa 41 DEM.
NOVIGRAD - trisobno stanovanje, možnost bivanja za 5 oseb, cena

12. DOLENJSKE TOPLICE - apartma za 4 osebe : kuhinja , spalnica, 
kopalnica. Cena 65 DEM na dan.

'3- BOHINJSKA ČESNICA - privatna hiša, 4 dvoposteljne sobe, TWC, 
kuhinja. Cena 18 DEM na osebo, apartmaji za 4 osebe 115 DEM. Možnost 
naročila obrokov.

'A- SORIŠKA PLANINA - počitniški dom - triposteljne sobe in bunga
lov za 6 oseb. Primerno za taborniške skupine, šolo v naravi. Polni penzion 
26DBM.

IS- CATEZ- kmečki turizem, štirje apartmaji z možnostjo uporabe kuhinje 
ali pa hišne ponudbe. Ponudba je dopolnjena z jahalno šolo, veslanjem 
na Krki in kopanjem v Catežkih toplicah. Najem apartmaja za 4 osebe

ja 75 DEM.
'6. ROGLA - hotel PLANJA - polpenzion v dvoposteljni sobi 5.300 to- 

£rjev, najem apartmaja vTermah Zreče za 4 osebe 7.200 tolaijev dnevno. 
Člani sindikata delavcev gostinstva in turizma imajo 10% popust.

počitniške zmogljivosti, ki jih potrebujemo
'• Počitniške hišice v Čatežu, Atomskih toplicah ali Moravskih to

plicah, Banovcih, Ptujskih toplicah, Rogli, Krvavcu, Kaninu, Bohinju 
. ali Kranjski Gori za vsa obdobja.
‘■Lastnike počitniških domov v slovenskem Primorju ali v hrvaški 

Istri, ki bi dali objekte v najem, vabimo, naj nam posredujejo ponudbe 
za leto 1996. Možnost sovlaganja pri ureditvi objektov za sezono.

Infnrmnniin «inrlilrnlnirri vniannalrrtm

Popust,

B. DOPUST11996 - POLETJE 1996
OD 22.06. DO 05.09.

1. BARBARIČA PRI PULI - enosobno stanovanje za 4 osebe, najem 7 
dni, 75 DEM dnevno.

2. PIRAN - štiriposteljni apartmaji. Cena najema 95 DEM na dan.
3. POKLJUKA - dvo- ali štiriposteljni apartmaji. Cena najema 52 do 75 

DEM na dan.
4. FIESA - tri- ali štiriposteljne sobe, tuš, WC. Polpenzion 52 DEM na 

dan, otroci do 10. leta imajo 30 % popust.
5. PORTOROŽ - LUCIJA - dvosobno stanovanje - dve spalnici, kuhinja, 

kopalnica, za 4 - 5 oseb. Dnevni najem 110 DEM in turistična taksa.
6. MORAVSKE TOPLICE - dvo- ali triposteljne sobe s tušem, wc-jem, 

možnost uporabe kuhinje. Cena 1.500 SIT na osebo, polpenzion 2.700 
SIT, polni 3.200 SIT.

7. UMAG - hotel ISTRA - 7 dni, najem 414 DEM
- apartmaji POLINEZIJA za 5 oseb - 7 dni, najem 850 DEM.
8. NOVIGRAD - hotel MAESTRAL - 7 dni, polpenzion 455 DEM.
9. MAREDA PRI NOVIGRADU - dvosobno stanovanje za 4 - 5 oseb, 

dnevni najem 69 DEM in turistična taksa.
10. MATERADA POREČ - počitniške hišice s tremi ali štirimi ležišči, sanitarije 

po kamping sistemu. Polni penzion 43 DEM, polpenzion 32 DEM, otroci 
do 12. leta imajo 30% popust.

11. NOVIGRAD - KASTANJA - izbirate med tremi naselji apartmajev, 
bungalovov ali apartmajskimi hišicami s polpenzionsko storitvijo. Ter
mini so sedemdnevni od 29. junija dalje.
Cene:- apartmaji za 3 ali 5 oseb - polpenzion 58 DEM
- bungalovi za 2 ali 4 osebe - polpenzion 58 DEM
- lesene hišice za 2, 3 ali 4 osebe - nočitev 17 DEM/osebo, možnost 
polpenziona
- hišice za družinski dopust z dvema ali tremi spalnicami, kuhinjo, ko
palnico - 85 oz. 95 DEM dnevno.

12. POREČ - hotel TAMARIS - 7 dni, polpenzion 500 DEM
- hotel LUNA - 7 dni, polpenzion 463 DEM
- hotel PICAL - 7 dni, polpenzion 561 DEM
- hotel NEPTUN - 7 dni, polpenzion 463 DEM
- hotel DIAMANT -7 dni, polpenzion 456 DEM 

- hotel GALEB - 7 dni, polpenzion 370 DEM

C. SINDIKALNI IZLETI
Sindikalne organizacije ali kar tako oblikovane skupine vabimo, naj nam 

posredujejo svoježelje za družabni ali strokovni izlet ali potovanje doma 
ali v tujino. Možnost plačila v 2 obrokih.

1. ENODNEVNI IZLET PO BELI KRAJINI preko Muljave in Žužembe- 
rj<a, obisk metliške kleti, naselja Adlešiči, kosilo na poznani kmetiji pri 
SKALOVIH v Cerovcu. Idealno za 45 oseb.

2. KOČEVSKA REKA - Borovec -Trava - prijazen izlet na nekdaj za
prto območje. Program oblikujemo po želji skupine. Neokrnjena okoli
ca omogoča posebne programe za sindikalne skupine - pikniki in družabna

i d,c
3. KOČEVJE - MOTEL JEZERO - 7 apartmajev, restavraciji za po 25 

oseb, primerno za slavnostne dogodke in zabavo.
4. DOLINA SOČE - ogled muzeja v Kobaridu, Dantejevega Pekla, vožnja 

z ladjo Lucijo, kosilo in zabavni program. Ceng 1 700 tolarjev.
5. GOSTIŠČE - CORONE - Dolenjci pri ADLESICIH, prava belokranjska 

kulinarična ponudba. Ugodno za enodnevni sindikalni izlet.
6. PORTUGALSKA - štiri ali petdnevno potovanje z ogledi - avionski 

prevoz iz Trsta. Cena 990 DEM.
7. ŠPANIJA - 4 dni Barcelona ali Madrid. Poseben popust za skupine.
8. MALTA - sedemdnevno bivanje na Malti in potovanja z landroverji po 

ostalih delih otoške države. Primerno za maturantske in absolventske 
skupine. Cena od 749 do 805 DEM na osebo. Možnost bivanja v hote
lih s polpenzionsko uslugo ali najem apartmajev.

D. ORGANIZACIJA SEMINARJEV
Posebna ponudba ATRISA in Hotela KOMPAS v Bohinju. Organiziramo
eno- ali večdnevne seminarje za 15 do 70 udeležencev. Cena penziona
4.350 tolarjev. Tehnična oprema je zagotovljena.

E. SEJMI
1. BASEL - WORLD-DIDAC - novosti s področja izobraževanja od 8. 

do 11. maja - enodnevni ali štiridnevni ogled. Cena 495 oz. 435 DEM.

F. NAJEM ALI NAKUP POČITNIŠKE ENOTE
1. Kupimo počitniško naselje v hrvatski Istri z cca. 350 ležišči.

cena polpenziona od 31 do 37 DEM na osebo. Popusti za otroke.
22. RADOVLJICA - namestitev prikolic v campu ob bazenu z ogrevano 

vodo. Cena za tri mesece namestitve je 1000 DEM.

30% cene aranžmaja. Reklamacije v skladu s turističnimi uzancami rešujemo spo
razumno.
ATRIS je povsod, kjerkoli ste. ,, , . _ , , ,

Metod Zalar, direktor borze
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Nagradna križanka št. 19/20
Rešeno križanko nam pošljite do 14. maja 1996 na naslov: ČZP Enotnost, Dalmatinova 4, 1000 Ljubljana p.p. 479 na dopisnici ali v pismu s 
pripisom Nagradna križanka št. 19-20.

Nagrade za rešeno križanko so: (1) - ura Etic Quartz, (2), - 5.000 SIT, (3) - 3.000 SIT, (4) - 2.000 SIT, (5) - knjižna nagrada.

Rešitev nagrade križanke št. 17
ZAKOLITEV, KLARINETIST, TRDEČ, ATER, KAMA, ESTERA, KANALA, MILAN, BD, RIAL, LARS, JI, STARTER, KARATE, TORNADO, 
SENAD, AAR, ALBANO, RAPIR, SRNA, RTAČ, VEKA, AVILA, ČER, DANAA, STERP, TS, EKARIT, DLAN, ŠAMOT, KI, IVESAREKA, OLE, 
PANOV, ODALISKA, SCALA, NARASTEK

Križanko pripravil
Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 17
1. Peter Jeglič, Ljubljanska c. 84 A, 1230 Domžale,
2. Dušan Bric, Trg na Stavbah 2, 1270 Litija,
3. Sonja Bric, Vače 64, 1252 Vače,
4. Nika Mihelič, Pot na jez 18, 1433 Radeče,
5. Goran Jakše, Nad mlini 60, 8000 Novo mesto 
Nagrade bomo poslali po pošti

SALO MONOVl

UGANKAR1

NAGRADNI SKLAD
Ta teden sta praktični nagradi v naš nagradni 

sklad prispevala:

Uro Etic Quartz - UZO, d. o. o., podjetje 
za trgovino, proizvodnjo in storitve Parmo
va 53, 61000 Ljubljana-tel.: 061/301-787; 
Trgovina: Hala Tivoli, Celovška 25, tel.: 061/ 
1315-155. V njej prodajajo ure, zlato in ostalo; 
kozmetiko svetovnih znamk, igrače, audio- 
video tehniko, tekstil - Casucci, Lee, Legend 
in drugo.

Pletene izdelke - Pletilstvo Fočič, Ljubljana, 
Pot na Hreše 25.

POZOR!
K .sodelovan ju vabimo vse (pod jet ja in trgovine), ki bi 
lahko s svojimi izdelki obogatili naš nagradni sklad.
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DELOM “Certifikate poznamo na 
različnih ravneh. Če te v 
podjetju poš'tjejo na tečaj, ti 
dajo interni certifikat. Ce greš 

na ljudsko univerzo, dobiš certifikat. ost
teh dokumentov je omejena na okolje, ki ga priznava.

*:
pooblaščen,' a za
enegt 10
vreč icij.”

mo

nomi ~usi
na jugoslovanski ravni, vendar to delo ni bilo končano. 
Zakon sedaj pravi, da izobraževalna sfera, naš center v 
tem primeru, pripravlja programe in izobražuje na osnovi 
nomenklature poklicev. To pomeni, da je naprej treba priti 
do odločitve o poklicu.”

uNa koncu seje 
zgodilo tako, daje 
ZL sama odšla iz 
koalicije in s tem 
naredila prostor 
za Peterleta tudi v 
levem
Drnovškovem 
ušesu. V prvem 
hipu se Drnovšek 
ni zavedal, kaj to 
pomeni, če imaš v 
obeh ušesih 
naseljenega 
Peterleta. Toda ko 
je le-ta začel 
navijati
kadrovsko sireno 
v obeh ušesih, je 
Drnovšku, ki 
velja za 
umirjenega in 
največkrat 
nezainteresiranega 
politika, pričelo 
resno zvoniti v 
glavi.”

Medtem ko Banka Slovenije nikakor ne more popraviti svoje napake pri 
reguliranju menjalniškega trgaje mnogo bolj učinkovita v spopadu z 

vladnimi agencijami. Svet BS seje najodločneje uprl poskusu agencije za 
sanacijo bank, da bi dovolila razdružiti novogoriški in mariborski del Nove

kreditne banke Maribor.

V ZREČAH IN 
NA ROGLI SI 

PODAJATA 
ROKE 

MEDICINA 
IN TURIZEM
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Kai predkm Tudman 
- Slovenija ni Hrvaška

Hrvaški predsednik dr. Franjo Tudman 
seje 20. aprila 1996 pogovarjal s pre
dstavniki hrvaških medijev. Novinar 
hrvaške televizije je predsednika 
Tudmana vprašal, če se mu zdi sprejem
ljiva ideja, da bi različne ljudi, ki so v 
različnih zgodovinskih obdobjih vodili 
boj za Hrvaško in so zdaj pokopani v 
tujini, prekopali in pokopali na Hrvaškem. 
Novmar je dejal, da konkretno misli na 
Bruna Bušiča, Vladka Mačka in Josi
pa Broza Tita, Tudman pa gaje dopol
nil z vprašanjem, da ne ve, »zakaj je 
pri tem izpustil Paveliča.« Tudman je 
dejal, daje za to, »da se kosti vsakega 
hrvaškega človeka, kije živel za Hrvaško, 
najdejo v hrvaški zemlji. »Če smo lahko 
ustvarili Hrvaško na temelju sprave 
živih ljudi, zakaj potem ne bi dopusti
li, da se kosti teh ljudi vrnejo v domo
vino, ne da bi s tem ustvarjali kakšen 
politični kapital, še zlasti ne tistega, 
ki ni upravičen.

Tudman misli, daje treba na Hrvaško 
vrniti posmrtne ostanke Vladka Mačka, 
»ki je bil eden izmed najdoslednejših 
hrvaških politikov, vendar še vedno s 
pacifistično in jugoslovansko idejo.« Po 
Tudmanovem mnenjuje vprašljivo njego
vo ponašanje 27. marca 1941, ne to
liko zaradi odnosa do sil Osi kot zara
di nestrinjanja z dajanjem avtonomije 
Hrvaški prek banovine Hrvaške. Če bi 
tedaj proglasil republiko na Hrvaškem, 
bi bila verjetno usoda Hrvaške drugačna. 
Prav tako bi bilo verjetno drugače, če 
bi Maček stopil na čelo hrvaške države, 
kar so mu ponujali Nemci. »Njegova ideja: 
'Dokler se veliki bijejo, je malim me
sto pod mizo’, je privedla do tega, da 
seje njegova, dotlej največja politična 
stranka izgubila in ni odigrala prave 
vloge. S tem pa je bila na eni strani 
dana možnost Paveliču in na drugi strani 
komunistom, da so odigrali vloge, kakršne 
so odigrali.«

Tudman misli, »da bo svetovna zgo
dovina Tita v svetovnih razmerjih za
gotovo označila za eno izmed naj
pomembnejših osebnosti druge sveto
vne vojne. Njegov spopad s Stalinom 
1948. leta je bil svetovnega pomena.« 
Tudman opozarja, da Tito na notranjem 
področju ni obračunal samo z vsem, 
kar je bilo povezano z Nezavisno državo 
Hrvaško, ampakje od leta 1945 z enako 
železno metlo na srbskih tleh obračunaval 
s četništvom in velikosrbstvom, z njihovo 
dinastijo, diplomacijo, vojsko, z njiho
vim vplivom po svetu...«Tito je s svojim 
komunističnim konceptom v notranjih 
okvirih vendarle hotel, da bi bila jugo
slovanska federacija nekakšna enako
pravna skupnost, kot Hrvat pa je bil 
na določen način ujetnik tedanjih od
nosov. Tudman je dejal, da osebno ve, 
daje Tito 1945. leta dejal slovenske
mu književniku akademiku Josipu Vi
dmarju: 'Pojdi v Zagreb in odpeli Kr
ležo v Slovenijo, da ga moji ne bi ubili. ’ 
Tudman je priznal, da se pred 35. leti 
ni strinjal s Krležo, ki je trdil, da je 
Tito najuspešnejši hrvaški politik.

Pozneje pa sem vse bolj prihajal do 
spoznanja, tudi na podlagi izkušenj s 
svetom, v katerem nam je dano žive
ti, daje v tej Krleževi oceni dober del 
resnice. »Kjerkoli se pojavimo, od 
Združenih narodov, do Azije in Afrike, 
sprašujejo za Tita in ko povemo, daje 
bil Tito Hrvat in daje bil eden od vid
nih voditeljev tretjega sveta, potem nas 
laže sprejemajo kot samostojno Hrvaško. 
Zakaj potem Tita ne bi vrnili v Kumrovec, 
od koder je doma?«

Tudman misli, daje treba dati tudi 
Paveliču njegovo mesto. Bilje radikal
ni hrvaški nacionalist in po umoru Radiča 
je odšel v tujino, kjer je našel oporo 
edino v silah Osi. Njegova ideja, daje 
treba ustvariti hrvaško državo je bila 
pozitivna, vendar pa je treba videti tudi 
to, daje v izvajanju te ideje in politike 
delal »strašne napake«. Pavelič ni na
povedal vojne samo Sovjetski zvezi, 
ampak tudi Združenim državam Amerike 
in Kanadi. »Paveliču je treba priznati 
tisto, kar je pozitivno, daje bil za idejo 
hrvaške države, toda grešilje do te mere, 
da brez druge strani od te hrvaške države 
ne bi bilo nič.« Z »drugo stranjo« Tudman 
misli na partizanski boj, na ZAVNOH 
(hrvaški partizanski parlament, na 
komuniste).

Bruna Bušiča Tudman uvršča med

predstavnike sedanje generacije. Bilje 
Tudmanov sodelavec v zgodovinskem 
inštitutu, dokler gaje še vodil. »Bilje 
med redkimi ljudmi, kije dojel, da lahko 
pridemo do hrvaške svobode samo s 
spravo. Imel sem stike z njim, ko je bil 
v emigraciji, z njim sem se celo sestajal 
v Španiji in na Švedskem, ko nisem imel 
jugoslovanskega, socialističnega potnega 
lista ih sem moral potovati s falsifici- 
ranim potnim listom... Barišič je bil eden 
izmed mladih ljudi, kije hotel v razdeljeno 
hrvaško politično emigracijo, v kate
ro seje infiltriralaUDBA, vsaditi idejo 
sprave, vendar v tem ni uspel. Morda 
so ga prav zaradi tega, ker jihje ta ideja 
motila, zelo hitro odstranili... Takšnemu 
Brunu Barišičuje mesto na Hrvaškem...«

In kakšno zvezo naj bi imelo takšno 
Tudmanovo razmišljanje o spravi in o 
posameznih osebnostih iz hrvaške zgo
dovine s Slovenijo’ V Sloveniji smo prav 
ta čas soočeni z izrazitimi poskusi lju
di z desne politične scene, da bi pov
sem samovoljno in na novo, brez 
upoštevanja zgodovinskih dejstev, vre
dnotili posamezna zgodovinska obdobja 
in vlogo posameznih osebnosti. Ljudje, 
ki se v prejšnjem režimu niso bojevali 
proti »krivicam« (in niso bili nikakršne 
žrtve) v tem režimu nenadoma odkri
vajo samo »zločinskost«, en sam petde
setletni mrak. Po svojih ideoloških vzorcih 
ustvarjajo nove sovražnike in nove 
zločince, podcenjevalno teptajo vsa 
dosedanja zgodovinska spoznanja, po- 
dpirajo in prestavljajo spomenike. Glede 
na to sije težko zamisliti, kako bi dr. 
Tudman s takšnim svojim razmišljanjem 
in sklepanjem končal na slovenskih tleh. 
Lahko pa - žal - ugotovimo, da medtem 
ko hrvaški predsednik poudarja spra
vo med živimi in mrtvimi, Slovenijo vedno 
znova pretresajo tisti, ki hočejo nove 
delitve. Seveda ni nobenega razloga, 
da bi bili glede tega domišljavi, ker Slo
venija ni Hrvaška.

Papež, za vse Slovence?
Organizatorji papeževega obiska so 

»duhovnike, člane župnijskih pastoralnih 
svetov in druge odgovorne za zbiranje 
prijav pozvali, naj ljudem »znova po
vedo, da je papežev obisk namenjen 
vsem Slovencem, ne samo vernim. Papež 
želi obiskati in nagovoriti vse: verne 
in neverne, drugače verne in vse druge 
ljudi dobre volje.«

S tem »univerzalnim« (in demo
kratičnim) pozivom pa ni v popolnem 
soglasju uvodniško pisanje beograjskega 
nadškofa in metropolita Franca Pe
rka, ki poudarja, »da smo vsi sloven
ski verniki, katoličani, odgovorni, da 
pokažemo vesoljni Cerkvi in svetu, 
da smo tudi po težkih in dolgih letih 
ateističnega pritiska živa Kristusova 
Cerkev, da smo solidarni med seboj, 
s cerkvenim vodstvom in z vesoljno 
cerkvijo... Osebne interese in lagod
nost smo dolžni žrtvovati za veličino 
Cerkve na Slovenskem in slovenske
ga naroda. Nič velikega se ne more 
doseči brez žrtve. Zato smo sloven
ski katoliški kristijani poklicani, da 
ob papeževem obisku damo osebno vsak 
svoj prispevek k veličini in uveljavi
tvi Cerkve na Slovenskem in sloven
skega naroda v svetu...«

Seveda bo lepo (in prav), če bodo dolžno 
spoštovanje in gostoljubnost papežu izka
zali verni in neverni državljani Slo
venije, vse pristojne državne institucije 
in Cerkev - in če iz tega (pred obiskom, 
med obiskom in po njem) ne bomo de
lali špekulativnih sklepov, ki bi kvari
li razpoloženje, medsebojne odnose in 
sožitje.

»Znamenja časa« - 

»nore ženske«
Pod naslovom »Nerazumevanje zna

menj časa« predsednik ljubljanske SKD 
Boštjan Turk polemizira s s tistimi, ki 
se na različne načine »radostno« odzi
vajo na papežev obisk. Po njegovem 
mnenju se je »najbolj radostno na pa
pežev obisk odzvala skupina 'kritičnih 
motrilcev cerkvene zgodovine in iden
titete’, zbrana pod modrim vodstvom 
vsevišnje Žive Vidmar. Gospa seje namreč 
odločila organizirati demonstracije, v 
katerih bi 'urbi et orbi’ sporočila to, 
kar nam je marksistična 'znanost' 
dobrega pol stoletja vtepala v prestrašene

betice. Namreč: daje religija opij za lju
dstvo, edini namen papeževega obiska 
v Sloveniji pa naslednjič netreznemu 
slovenstvu, zamaknjenemu v krščansko 
tradicijo posesati iz duha še zadnje kaplje 
neodvisnosti in samostojnosti... Kakšna 
nespamet: gospa Živa Vidmar »mori« 
in zanika tisto, kar je slovenstvo sto
letja sploh vzpostavljalo...«

S kom polemizira Turk? Saj Živa Vi
dmar vendar ne govori o tistem, kar ji 
očita Turk, ampak pravi, da naj bi na 
demonstracijah enako misleče ženske 
in njim naklonjeni moški opozorili na 
deformacije Katoliške cerkve in njeno 
že stoletja dolgo diskriminatorno rav
nanje z ženskami. Opozorili naj bi, da 
Cerkev onemogoča enake možnosti za 
oba spola - od diskriminacije v bogo
služju do reduciranja žensk v gospo
dove dekle in matere. Govorili naj bi o 
spolni diskriminaciji, omalovaževanju 
očetovstva, pa tudi o vmešavanju moških, 
ki so zavezani celibatu, v spolnost, o 
položaju žensk pod pritiskom Katoliške 
cerkve na trgu delovne sile, o vprašanjih 
rekatolizacije v razmerju do žensk, o 
vplivu katoliške kulture na pravno državo 
itd. Vidmarjeva meni, da so ženske 
moralno in telesno diskriminirane, ker 
jih načrtno spreminjajo v »inkubatorje 
za rojevanje otrok.« Demonstracije naj 
bi bile tudi protest proti odstranitvi 
spomenika pred stoletno cerkvijo, ki 
je opozarjal na protest ljubljanskih žena 
proti ravnanju italijanskih okupatorjev 
in ljubljanskega nadškofa Rožmana...

Ne glede na to, kaj si kdo misli o 
(ne)upravičenosti demonstracij, bi bilo 
dobro, če bi bila polemika v zvezi s tem 
na vsaj približno dialoški ravni.

Tako pa se Turkovo pisanje v bistvu 
samo po obliki razlikuje od uvodniškega 
zapisa v Slovencu, kjer so tiste žen
ske, ki se ukvarjajo z mislijo na demon
stracije kratkomalo proglasili za »nore«.

Policijski papež
Notranji minister zdaj z velikim 

olajšanjem razlaga, »da varnost papeževe
ga obiska ni negotova«. Policijski sin
dikat je namreč kar nekaj časa grozil, 
da bo svetovno javnost obvestil, da za 
varnost papeža v Sloveniji ne bo po
skrbljeno, če notranje ministrstvo ne 
bo ugodilo nekaterim socialnim zahte
vam policistov.

Šter pravi, da sta zmagala »razum 
in odgovornost«. Šter zagotavlja, da bodo 
policisti tako kot doslej, zaupane nalo
ge odgovorno in kakovostno opravili. 
Ster dodaja, da so se policisti distanci
rali od »izsiljevalskih zahtev svojega 
sindikata.«

Vsekakor bi bilo dobro, če bi mini
ster Šter pojasnil, kako je sploh lahko 
prišlo do takšnega »izsiljevanja«, ki k 
ugledu slovenske države doma in v tujini 
zagotovo ne prispeva. Kako bo preprečil, 
da se podobna »izsiljevanja« ne bodo do
gajala še ob drugih pomembnih obiskih 
iz tujine? Tisti, ki so zaposleni v poli
ciji imajo v marsičem poseben status.

Vladaje zanje ukinila pravico do sta
vke, zakaj minister z notranjimi pre
dpisi ni že vnaprej preprečil tudi možnosti 
takšnega izsiljevanja? Seveda paje veliko 
vprašanje tudi to, zakaj morajo polici
sti za reševanje svojih problemov 
(resničnih ali samo navideznih) pose
gati po najbolj drastičnih oblikah pri
tiska? Vsekakor bi bilo treba že v kali 
preprečiti, da bi se v tako zahtevni in 
zapleteni službi, kot je policija, razra
sla kakršnakoli samovolja - bodisi v 
vodstvu, bodisi pri policistih ali njiho
vih sindikalistih.

»Začimbe« Drnovškove 
in Peterletove kuhinie

Zadnjičje poslanec Združene liste Pa
vlica hudo užalil vodjo poslanske sku
pine LDS Toneta Anderliča, ker je go
voril o sumljivi »skupni kadrovski kuhinji« 
dveh preostalih koalicijskih partnerjev. 
»Nobene trgovine med koalicijskimi part
nerji ni, vsaj da bi Anderlič vedel zanjo 
ne, smo slišali odločnega šefa poslan
cev LDS, čeprav so se ob tem v zadre
gi nasmihali celo vrabci na strehi par
lamenta«, piše komentator Dnevnika.

Še bolj prepričljivo pa na obstoj »ka
drovske kuhinje« opozarja uvodničar 
Slovenca, ki mu očitno prišepetavajo 
iz LDS. Tako se huduje nad Drnovškom, 
ker je za »evropsko usmeritev« iskal 
in našel podporo pri poslancih Združene 
liste, »saj bi bili potrebni glasovi lahko 
nabrani tudi pri drugih opozicijskih 
strankah (SLS, SDS), saj so primernejši 
in za Evropo sprejemljivejše partnerke 
v morebitnih novih koalicijah kot 'kon
taminirana' Kocijančičeva Združena lista, 
ki je tako za predvolilno in povolilno 
dogajanje dobila v roke močno evrop
sko karto. Očitno je Drnovšek v politični 
kuhinji to pot uporabil nepotrebne in 
napačne začimbe«.

Medtem ko za zdaj Peterle javno govori 
le o tem, da bi bilo dobro, če bi Zorana 
Thalerja kot zunanjega ministra za
menjal »nevtralen« diplomat z veliki
mi izkušnjami, Slovenec že zelo konkret
no navaja, da naj bi bil to dr. Boris 
Cizelj, »izkušen poklicni diplomat, ki
ne potrebuje šestmesečnega uvajalnega 
tečaja«. Prav tako naj bi bilo dogovorjeno 
(v kadrovski kuhinji), da bo Mihaela 
Logar, poslanka opozicijske SLS pre
vzela vodenje odbora za evropske 
povezave, čeprav je Peterle še pred 
kratkim zahteval zamenjavo pred
sedujočega v tem odboru Boruta Pahorja 
iz Združene liste, češ da tako pomem
bnega odbora ne more voditi človek 
iz opozicije. Peterle seje zdaj zadovoljil 
s predsedniškim mestom za SKD v novi 
komisiji za odnose z Evropo. Peterle 
kar naprej govori, daje treba Thale
rja zamenjati (in s tem demantira samega 
sebe, saj je pred nekaj tedni prepričeval 
»svoje« naj ne bi podprli interpelacije 
proti njemu)...

Pripravil: J. K-
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Vlado Tkalec, direktor 
Centra Republike Slovenije 
za poklicno izobraževan je

Panorama: Oospod Tkalec, Center RS za 
poklicno izobraževanje deluje šele manj 
kot pol leta. Nam lahko opišete razloge, ki 
so vodili k njegovi ustanovitvi?
Tkalec: Ustanovitev Centra Republike Slo

vence za poklicno izobraževanje je poveza
na z odločitvijo za poseben zakon o poklic
nem in strokovnem izobraževanju. Ze leta 
1992 je bila na širšem posvetu, kjer so so
delovali tudi sindikalni predstavniki, sprejeta 
odločitev, da se izobraževanje za poklic po
sebej uredi. Imeli smo en sam organ, kije 
odločal o vseh strokovnih zadevah s področja 
vzgoje in izobraževanja v celoti. To je bil Stro
kovni svet RS za vzgojo in izobraževanje, ki 
je odločal o vsem - od vrtcev do univerze. 
No, univerza je bila posebej. Prevladalo je 
stališče, da potrebujemo poseben zakon kot 
tudi posebno strokovno institucijo za razvoj 
poklicnega in strokovnega izobraževanja. To 
je zapisano tudi v Beli knjigi in tam sem tudi 
sam eden od avtorjev.

V M'

Najprej do nomenklature poklicev
Panorama: Lahko razumemo, daje 
nomenklatura poklicev spisek, seznam od 
ministrstva za delo verificiranih, 
sprejetih, potrjenih poklicev?
Tkalec: Da, v zakonu piše, da nomenkla

tura poklicev obsega seznam poklicev, raven 
zahtevnosti dela in tipično delo v okviru po
sameznega poklica. Dosti nejasnosti je, ker 
so stvari šele v nastajanju. Teorije so različne 
in zavod za zaposlovanje ima svoj pristop, 
saj mora ljudi usmerjati v zaposlitev na osnovi 
določenega seznama, ima šifrant poklicev brez 
vsebine, zavod za statistiko vodi pregled poklicev 
in vodi to na osnovi mednarodne nomenkla
ture ISCO, gre za klasifikacijo zaposlitev, ne 
poklicev. To je nek£y drugega, ne nomenkla
tura. Za primer, oni poznajo saldakontista- 
to pri nas ni poklic - pri nas je poklic eko
nomsko komercialni tehnik. Ideja našega 
poklicnega zakona pa je ohraniti poklic. Tudi 
sam sem zagovornik izobraževanja, ki da učencu 
temejjna strokovna znanja z določenega 
področja, ker so ta tudi podlaga za kasnejše 
prekvalifikacije. Poklic daje širino in omogoča 
kasnejše specializirane kvalifikacije. Take
ga delavca tudi lažje prekvalificiraš, če ni 
zary dela ali delovnega mesta.

Panorama: Nomenklatura poklicev je 
očitno za vas zelo pomemben cilj?
Tkalec: Na centru imamo zaposlenega de

lavca, ki se posebej ukvarja z nomenklatu-

Na področje poklicnem šolstva vpeljati princip socialnem partnerstva • Ena 
poglavitnih nalog je priprava in razvoj programov poklicnesa izobraževanja • 
Jeseni štiri nove višje strokovne sole • Zahtevno delo pri oblikovanju 
nomenklature poklicev • Poklicna šola mora učenca pripraviti 7.a delo, tako ie 
povsod po svetu • Novost poklicni tečaji za maturante gimnazij in mojstrski izpiti

Partnerstvo v poklicnem 
izobraževanju

Panorama: Je bila takrat sprejeta tudi 
odločitev o uvedbi partnerstva na področju 
poklicnega izobraževanja?
Tkalec: Takrat je prevladalo spoznanje, da 

je na področje poklicnega šolstva treba vpeljati 
Princip socialnega partnerstva. Gre za področje, 
o katerem ni mogoče odločati samo v šoli, 
^idi minister ne more poznati vseh njegovih 
tprasapj. v evropskih državah ne poznam 
Prakse, da bi minister za šolstvo v celoti 
Predpisoval sistem in programe poklicnega 
izobraževanja v celoti.

Panorama: Prevlada tega spoznanja najbrž 
pomeni tudi opredelitev za posebno 
strokovno institucijo?
Tkalec: Gotovo to pomeni, daje za razvoj 

teh zadev potreben poseben institut, pose
ben zavod. Ker pa posebnega zakona zaradi 
zamudnosti postopkov ni bilo, so leta 1995 
vlada, dve ministrstvi in dve zbornici sprejeli 
sklep o ustanoviti javnega zavoda - Centra 
za poklicno izobraževanje.

Tkalec: Razen gimnazij in strokovnih gi
mnazij, so vse druge šole v naši pristojno
sti. Tudi tehniške šole - strojne, ekonomske 
in podobno. In seveda višje, o katerih sem 
govoril. Govorim seveda o programskih pri
stojnostih.

Štiri nove višje strokovne šole
Panorama: Nov sistem se šele začenja, pred 
kra tkim smo lahko prebrali, da je imel 
strokovni svet RS za vzgojo in 
izobraževanje zadnjo sejo, daje bil ukinjen, 
in bodo poslej za posamezna področja 
delovali trije strokovni sveti.
Tkalec: Da. Ob tem pa je naš svet za po

klicno izobraževanje že sprejel štiri progra

Tkalec: To ne pomeni šol s periodično or
ganizacijo pouka, kot smo jih imeli včasih. 
Pomeni pa, da si odgovornost za izobraževanje, 
za poklic, delita delodajalec in šola, država. 
Osnova dualnosti je tudi v pogodbah, ki se 
sklenejo med učencem in delodajalcem, ki ga 
izobražuje. Tu so zapisane tudi določene pravice, 
ki jih morajo sindikati delojemalcev urejati 
že v kolektivnih pogodbah ter skrbeti za rjihovo 
izvajanje. Seveda pa je vloga sindikata kot 
partnerja mnogo širša, kot si nekateri zamišljajo. 
Mislijo namreč, daje vloga sindikata, da skrbi 
za pravice vajencev. To ni res, sodelujejo že 
pri vseh odločitvah o poklicu.

Panorama: Vrnimo se k vlogi vašega 
centra.
TKaiec: zaiton

Panorama: Ustanoviteljev je torej več. 
poleg vlade ste omenili še dev zbornici. 
Kateri?
Tkalec: Ob šolskem ministrstvu in ministrstvu 

Za delo, družino in socialne zadeve sta po
dpisnici še Obrtna zbornica Slovenije in Go
spodarska zbornica Slovenije, kot zaintere
sirani asociaciji delodajalcev, ki bodo naše 
sadre potrebovali in zaposlovali. Ena poglavitnih 
halog našega zavoda je priprava in razvoj 
programov izobraževanja, ki so se prej pri- 
Pravljali na Zavodu za šolstvo. Seveda gre 
Predvsem za strokovno teoretične predme
te in praktično delo. Splošni predmeti so še 
Vedno v pristojnosti zavoda za šolstvo, ven
dar pri tem mi sodelujemo. Sicer smo oblikovali 
Poseben dokument, v katerem smo razmeji
ti naloge in se dogovorili o sodelovanju na 
Posameznih področjih in ciljih, ki upoštevajo 
zelje in interese vseh socialnih partnerjev. 

Panorama: Naziv vašega centra govori o 
Poklicnem izobraževanju. Ali ni vsako 
izobraževanje pravzaprav namenjeno 
Poklicu ? Za kakšno distinkcijo gre pri tem ? 
Tkalec: Zakon o poklicnem izobraževanju 

“h. dela razliko. Govori o poklicnem izo- 
oraževanju, ki ga izvaja poklicna šola. Taje 
jahko nižja, potem srednja in tehniška stro
kovna šola. Strokovne šole ohranjamo v obliki 
tehniškega strokovnega šolstva, sedaj pa 
hvajamo še višjo strokovno šolo, ki ni v okviru 
hhiverzitetnega študija. Prav pred kratkim 
snao razpisali študij za prve štiri višje stro
kovne šole.

Panorama: Da bomo čisto jasni, katere šole 
Po končani osnovni sodijo v vašo 
Pristojnost, katere pa v pristojnost zavoda 
za šolstvo?

me višjih strokovnih šol. To je že rezultat 
dela našega centra. Skupni strokovni svet 
za vzgojo in izobraževanje pa je res zaključil 
svoje delo. Naš svet, svet za poklicno izo
braževanje, pa je ob njem deloval že tri leta. 
Sam sem bil njegov član in že ob ustanovitvi 
je bil partnersko sestavljen. Pet članov nas 
je bilo iz vrst sindikatov, po pet pa je bilo 
predstavnikov gospodarske zbornice in vla
de, skupaj z njenimi ministrstvi. Sklepe s svojega 
področja pa je moral naš svet dajati v dokončno 
potrditev strokovnemu svetu.

Panorama: Partnerska sestava najbrž tudi 
pomeni, da so predstavniki bolj 
kvalificirani za to področje?
Tkalec: Že v osemdesetih letih smo imeli 

sistem posebnih izobraževalnih skupnosti, 
kjer sta se srečevali sfera dela in sfera šolstva
z državnim interesom. Ta si- ____________
stem je funkcioniral, kot 
princip je bil gotovo dober, 
četudi so bile v delovanju 
posameznih pisov razlike. Res 
pa posebne izobraževalne 
skupnosti niso imele svojih 
strokovnih služb. Princip part
nerstva je pomemben, ker s 
poklicnim šolanjem na dru
gi stopnji ustvarjamo podlago 
za celoživljenjsko kariero.
Otrok si na tej stopnji začrta 
življenjsko pot. Tu se morajo 
srečati interesi vseh partne
rjev.

Panorama: Zakon o 
poklicnem izobraževanju 
uvaja tudi dualno 
izobraževanje. Kaj to 
pomeni?

> pomičnem izoorazevanju 
uvaja zelo pomembno novost, to je nomenk
laturo poklicev. Doslej smo o nomenklaturi 
le govorili, nismo paje imeli,. Bili so poskusi 
najugoslovanski ravni, vendar to delo ni bilo 
končano. Zakon sedaj pravi, da izobraževalna 
sfera, naš center v tem primeru, pripravlja 
programe in izobražuje na osnovi nomenk
lature poklicev. To pomeni, daje naprej tre
ba priti do odločitve o poklicu. V zakonu je 
zapisano, da delodajalci, zbornice torej, naj
prej ugotovjjo potrebo po kvalifikaciji in znarjih 
in naredijo popis poklica. Definirajo profil, 
to je opis poklica. To še ni nomenklatura. Je 
le popis, ki ga na osnovi analize dela, delov
nih procesov, bodočih potreb, tehnologije 
naredijo na zbornici. Mi smo nekakšno stičišče 
interesov delodajalcev, delojemalcev in države 
in naša strokovna služba mora metodološko 
obvladovati izdelavo opisa poklica. V tem smislu 
smo mi metodološka opora zbornice. Ko 
zbornično združenje odloči o poklicu, potem 
zbornica predlaga ministrstvu za delo, da ta 
poklicni profil uvrstijo v nomenklaturo po
klicev. Šele po odločitvi ministra, ki ima v 
svojem okviru tudi službo zaposlovanja, ta 
naroči šolstvu, naj izdela izobraževalni pro
gram, pripravi katalog znanj, izpitni kata
log in tako naprej. Naš center torej dobi naročilo 
za izdelavo.

uŽe V osemdesetih letih smo imeli si vtem
posebnih izobraževalnih skupnosti, kjer

SSiSiSSiT"
dober, četudi so bile v delovanju

izobraževalne skupnosti niso imefe svojih 
strokovnih služb. Princip partnerstva/e 
pomemben, ker s poklicnim šolanjem nasaasssrsssr«
stopnji začrta življenjsko pot”

ro. Povezovali bomo vse zainteresirane part- 
neije, od sfere dela, zbornic, šolstva pri kreiranju 
nomenklature, seznamov. Ustvarili bomo 
podlago, po kateri bo potekalo izobraževanje. 
Ko sem omenil ukinitev posebnih izobraževalnih 
skupnosti, sem pozabil dodati, da je za tem 
pet let - od 1990 do 1995 - poklice generi- 
rala šola. To pa ni dobro. Ravnatelj je pre
prosto lahko ugotovil, da nima ustrezno za
poslenega učitelja in potrebpje učence, da tega 
učitelja lahko zaposli. Šola pač funkcionira 
kot sistem. Ne glede na dejanske potrebe, so 
na šolah uvajali take programe, ki so zago
tavljali polno zaposlitev učiteljev in vpis učencev. 
To pa ni vedno učinkovito, predvsem pa to 
ni sistem, da prideš do dejanskih potreb. Teh 
pet let seje to dejansko dogajalo', šole so prihajale 
s programi. Prej so veljale programske osnove, 
v katere so vključevali programe na osnovi 
obravnave in sklepa strokovnega sveta. Ko 
paje bil ta sistem opuščen, so v teh letih uvedli 
kar 85 sprememb, in to pretežno na pobudo 
šol. Kam to pelje, pa si lahko mislimo. Šola 
lahko ugotovi, da potrebuje dodaten predmet

in ga uvedejo. Druga drugo, na koncu ne veš 
več, taj kdo izobražuje. Sedaj bo v našem centru 
nastala informacijska baza za poklicno izo- 
braževanje. Upoštevati je treba, daje vsaka 
odločitev na področju poklicnega izobraževanja 
dolgoročna. Karkoli spremeniš, traja tri, štiri 
leta, kolikor traja izobraževanje, kvalifika
cija, ki jo učenec dobi, paje veljavna leta in 
leta, saj pomeni javno listino in priznarje.

Šola mora usposobiti za delo
Panorama: Usmerjenemu izobraževanju so 
očitali, daje preveč “pošolano” in da ne 
daje v praksi uporabnih znanj niti v 
segmentu šol, ki usposabljajo za poklic. 
Dobiva po novem praktično znanje 
prioriteto?
Tkalec:Moto usmerjenega izobraževanjaje 

bil, da učenca izobražuje za začetek dela. To 
ne more biti res. Mi učenca preprosto mora
mo pripraviti za delo. Poklicno izobraževarje 
v šoli in dualnem sistemu mora učenca uspo
sobiti za delo. To ima tudi dolgoročne posle
dice v zakonu o delovnih razmerjih, ko ne 
bomo imeli več pripravništva. Pripravništva 
ne pozna noben sistem, ni prakse, da bi za
poslenega z zakonom postavil v položaj, da 
še ne sme delati. Prve generacjje, ki bodo končale 
prenovljene programe, bodo sposobne za delo. 
Drugo so izkušnje, ki povzročajo, da ne bodo
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enakopravni z drugimi delavci, toda to je druga 
stvar. Strokovno bodo enakopravni. V pre
novljenem poklicnem šolstvu seveda predvi
devamo povečan delež praktičnega usposa
bljanja oziroma bolj konkretnega usposabljanja 
za delo.

Panorama: Pa bodo poklicne šole kos
zahtevam po večjem deležu praktičnega
usposabljanja? Imajo dovolj pripomočkov
za to?
Tkalec: Šole imajo že sedaj dovolj pogojev 

za praktično usposabljanje, delavnice so do
bro opremljene. Tudi država je že v preteklo
sti vlagala precej šrja sredstva za nakup mo
deme opreme. Stotine milijonov gredo za opremo 
poklicnih in strokovnih šol. Šole so torej kar 
dobro opremljene, bodo pa še bolje. Po izkušnjah 
izobraževalnih sistemov Nemčije in drugih držav 
bomo najbrž ustanavljali nadpodjetniške centre. 
Idejaje v tem, da bi za zelo specializirana znanja 
in kvalifikacije ustanovili skupne centre. De
nimo CMC tehnologija, zanjo je neprimerno, 
da bi imela vsaka šola svoje CMC obdeloval
ne stroje, če jih lahko združimo - tu bi mora
le pomagati zbornice, kot v Nemčiji - in bi učence 
na tečajih usposobili za te stroje. Podobno velja 
za specialne načine obdelave, varjenje na primer; 
ni treba, da učenci podrobno spoznajo vse načine 
varjenja, argonsko na primer, v centru pa bodo 
spoznali osnove. Visoko tehnološko opremljeni 
medpocljetniški centri pa bi bili lahko oprem
ljeni z vsemi potrebnimi stroji za usposabljanje. 
Te bi lahko osnovali za vsako panogo ali območje, 
za to bi morali poskrbeti delodajalci in država. 
Zamisel je, da bi država zagotovila prostore, 
torej zgradila objekte, zbornice bi pomagale 
opremljati, delovanje pa bi pokrivala oba part
nerja.

Medpodjetrdški centri
Panorama: Znani ste kot zelo dober 
poznavalec evropskih poklicnih 
izobraževalnih sistemov. Se zgledujete 
predvsem po ureditvi v Nemčiji? Imajo 
tam takšne medpodjetniške centre? 
Tkalec: Takih centrov imajo ogromno. Si

cer pa trdim, da nimamo možnosti početi kaj 
drugega kot tisto, kar se bo dogajalo v Evro
pi. To je smer, ki jo moramo slediti, sprem
ljati. Evropska unija pa je izredno močno 
zastavila politiko na področju poklicnega izo
braževanja. Imajo celo poseben direktorij v 
Bruslju, poseben oddelek administracije Evrop
ske unije je namenjen poklicnemu izobraževanju. 
Zavedajo se, daje treba približati, ne izenačiti, 
nekatere pristope pri poklicnem izobraževanju, 
če hočejo zagotoviti mobilnost delovne sile v 
uniji. Mobilnosti ni mogoče zagotoviti, če ni- 
m£yo približno primerljivih kvalifikacij, če nimajo 
približno enakih znanj. Ustanovili so tudi 
Evropsko fundacijo za poklicno usposabljanje

poklicnega izobraževanja. Slovenija je dobi
la tri milijone ekujev za štiri programe. Tu 
so zajete višje strokovne šole, o katerih sem 
že govoril. Inženirji, kijih bodo usposabljale 
te šole, bodo imeli praktične kvalifikacije in 
bodo sposobni voditi proizvodne procese v 
podjetjih in storitvenih dejavnostih. Univer
za tega kadra ne daje, zateka se v visoko stro
kovnost. Kadra, ki bi imel strokovna vod
stvena in menedžerska znanja, pa ni. Teh
nik, ki je nekaj časa to opravljal, danes teh 
zahtev ne izpolnjuje več, raven izobrazbe je 
prenizka.

Poklicni tečaji za gimnazijce
Panorama: Za gimnazijske maturante boste 
pripravljali tudi poklicne tečaje.
Tkalec: Res je, druga stvar, ki jo uvajamo, 

je poklicni tečaj. To je oblika, ki kvalificira, ki 
daje poklic samo tistim, ki so si pridobili gim
nazijsko izobrazbo. Tehje zelo veliko in čedalje 
več bo takih, ki imajo končano samo gimna
zijo. Ta pa ne da nobenega poklica. Abiturient 
gimnazije bo imel, če se bo hotel zaposliti, možnost 
enoletnega poklicnega tečaja, kjer se bo kvali
ficiral denimo za tehnika, za poklic. Res bo iz
gubil eno leto, vendar bo določen poklic prido
bil. Splošno izobrazbo mu je dala gimnazija, 
strokovno, poklicno pa bo pri
dobil v tečaju. Štirje poklicni 
tečaji so že potrjeni: za stroj
nega tehnika, za konfekcijskega 
tehnika, za kozmetičnega in eko
nomskega tehnika.

Panorama: Katere 
programe pa še 
pripravljate s Pharovo 
finančno pomočjo?
Tkalec: Te aktivnosti so zelo 

natančno opredeljene in mo
ramo vsakih štirinajst dni o 
njih poročati evropski funda
ciji. Gre še za razvoj dualnega 
sistema, predvsem za to, da 
razvijemo oblike praktičnega 
dela. Ne gre samo za oblike, 
posvečamo se metodološkemu 
in didaktičnemu razvoju prak
tičnega izobraževanja. Ta del 
ni več prepuščen podjetju ali 
privatniku, kot je bilo pogo

gije, saj bo delal z vajenci. Za tak izpit so se
veda potrebne priprave in naša vloga je izdelava 
programa in pomoč pri izpitnem sistemu. To 
kar pripovedujem za obrt, bo veljalo seveda 
tudi za gospodarstvo, tudi tam potrebujejo 
mojstre. Zakon je tudi določil, da ima tisti, 
kije pridobil naziv mojstra z mojstrskim izpitom, 
priznano tudi srednjo izobrazbo.

Panorama: Naloge vašega centra so
obsežne in zahtevne. Koliko ljudi je
zaposlenih v centru ?
Tkalec: Delujemo šele pet mesecev in naša 

dejavnost se šele uvaja. Trenutno nas je petngjst, 
imamo pa izdelano projekcijo, da bi nas mo
ralo biti v naslednjem letu, ko se bo naša 
dejavnost razvila, štiriindvajset, petindvaj
set. Gre seveda za strokovne delavce, ki bi 
se ukvarjali s posameznimi področji. Stro
kovnih delavcev - svetovalcev, je sedaj dva
najst. Nimamo oddelkov za vsako dejavnost 
posebej, pač pa za vsako skupino dejavnosti 
skrbi en svetovalec. Ob svetovalcih se bodo 
v prihodnje oblikovale delovne skupine, vsak 
bo pritegnil strokovnjake in praktike iz zbornic 
in šol. Obvladati moramo tudi metodiko in 
didaktike in priznati moram, da smo na tem 
področju šibki. V perspektivi moramo pridobiti 
strokovnjake, ki se bodo s temi vprašanji posebej 
ukvarjali.

- ITF s sedežem v Torinu, ki ima zaposlenih 
65 ljudi. Ta zelo načrtno izdeluje skupne evrop
ske programe. Zelo spodbujajo izmenjave tako 
učiteljev, učencev, programov, usposabljanja. 
Lani so startali s programom Leonardo da 
Vinci, ki predvideva projekte poklicnega uspo
sabljanja. Lahko se pojavi katerakoli država 
Evropske unije ali pridružena članica. Mi imamo 
smolo, da nismo niti pridruženi člani, zato 
nas tako tudi obravnavajo. Ideja pa je, da vsak 
izvajalec izobraževanja ali podjetje iz EU lahko 
skupaj s še enim subjektom in EU pripravi 
projekt, v katerem lahko sodeluje še tretji, 
ki ni član unije. Na ta način se prenašajo 
izkušnje, metode, izmenjavajo se učitelji, utrjpjejo 
jezike, rezultate pa valorizirajo v uniji in so 
na razpolago vsem. Sam sem vključen v eno 
od skupin, ki dela na standardih poklicnega 
izobraževanja. Mi smo zanje zanimivi, ker 
imamo v primerjavi z vzhodnimi državami 
razvito infrastrukturo. Imamo usposobljene 
učitelje, imamo tradicijo, opremljene šole. To 
je po moje pot, po kateri bo treba, trajalo pa 
bo še desetletja, da bomo pri nas lahko vzpo
stavili primerljive strukture. Sicer pa bo vsakdo 
ohrarjal svojo identiteto, svoje specifičnosti, 
osnovne kategorije pa bodo poenotene. To, 
kar je v Evropi na področju elektrike na primer, 
osnovna kvalifikacija, to pa bo znano; kva
lificiran električar s poklicem v Skandina
viji ali pri nas, bo enako usposobljen, njego
vo znanje bo primerljivo.

Panorama: Če se vrneva k vlogi vašega 
centra, očitno vas največ dela čaka na 
programskem področju ?
Tkalec: Programski del nalog j e gotovo najob

sežnejši, tudi ta čas bo najbolj v ospredju. 
Čaka nas prenova programov na šolah, obliko
vanje novih programov, če bodo zbornice tako 
odločile, teče tudi program Phare na področju

sto prej, v času praktičnega izobraževanja 
mora učenec dobiti določena znapja. To mora 
biti natančno določeno. Sedaj smo priča pri
tiskom posameznih podjetij ali zborničnih 
združenj za povečanje deleža praktičnega 
usposabljanja. O tem se lahko dogovorimo, 
vendar moramo natančno vedeti, kaj se bo 
tam dogajalo in česa bo manj v šoli. 

Panorama: Gre torej za partnersko delitev 
odgovornosti za usposabljanje?
Tkalec: Ne moremo enostavno reči, vse bomo 

vpisali v šolo, šola pa bo potem učence pošiljala 
v podjetja. Potem ne bomo nikoli uresničili 
dualnega sistema. Nobeno podjetje in noben 
delodajalec ni tako neumen, da bi sam z učencem 
sklenil pogodbo in mu dajal nagrado, ga za
varoval, skrbel za njegov praktični pouk. Če 
mu ga bo poslala šola, če bomo samo povečevali 
število učencev, potem bo za to nosila odgo
vornost šola, ne podjetnik.

Izdelava osnovnih principov dualnega si
stema se financira iz sredstev Phara, delno 
tudi mojstrski izpit.

Novost je mojstrski izpit
Panorama: Tudi mojstrski izpit je novost, 
kajne?
Tkalec:Mojstrski izpitje uvedla obrtna zbor

nica oziroma zakon o obrti. Zbornica sama 
sedaj precej izobražuje za mojstrski izpit, naš 
prispevek pa je pri izdelavi metodoloških podlag 
in programov priprave na mojstrski izpit. 
Nekateri govorijo o mojstrski šoli, toda to ni 
res. Postavljene so le zahteve, ki jih mora 
mojster na izpitu izpolniti. Gre za štiri sklo
pe znanj, kijih mora pokazati na izpitu: odlično 
mora poznati stroko, kar mora dokazati z 
izdelkom po zelo zahtevnem postopku; biti 
mora poslovnež, kar mora izpričati s poslo
vnimi znanji; poznati mora osnove psiholo-

£

Panorama: Poleg strokovnega sveta za 
poklicno izobraževanje je bila ustanovljena 
tudi področna kurikularna komisija. Kaj pa 
so njene naloge?
Tkalec: Ta komisija je tista, ki poganja delo 

pri prenovi programov. Tudi sam sem njen 
član. Za vas bo zanimivo, da je tudi pred
stavnik sindikatov Gregor Miklič njen član, 
tu so še predstavniki zbornic. Komisija pri
pravlja izhodišča za prenovo, začrtajo se okviri, 
tu se določajo razmerja med splošnim in stro
kovnim znanjem, prakso. Kurikularna ko
misija pripravlja predloge, ki jih sprejema 
strokovni svet kot političen organ. 

Panorama: Kako pa se v to odločanje 
vključuje minister za šolstvo in šport? 
Kakšna je njegova vloga?
Tkalec: Pristojnosti ministra so jasno 

določene. On na primer določi kadrovski 
normativ za izobraževanje. Število učencev 
v razredu je stvar šolske stroke in ministra. 

Panorama: Kaj pa svetovalno delo za šole? 
Tkalec: Naš center ohranja funkcijo sveto

vanja šolam in direktorjem, ki jo je imel za
vod za šolstvo. Organiziramo študijske sku
pine posameznih vrst šol, zberemo na primer 
vse učitelje praktičnega pouka iz gradbeništva, 
in takšna skupina ljudi, ki poznajo probleme 
in vedo, kaj kaže spremeniti, oblikuje svoje 
poglede in svetuje. Nadaljnja zelo pomembna 
naloga je izpopolnjevanje znanj učiteljev. Do
slej je zavod za šolstvo vsako leto pripravljal 
obsežen katalog strokovnega izpopolnjevanja 
učiteljev, sedaj ga bomo delali skupaj, izved
ba pa je naša. Izbor tem pomeni velikansko 
delo, da potem to izpopolnjevanje lahko res 
učinkovito in koristno izvedeš. Za to potre
buješ tudi time strokovnjakov, ki bodo to izvedli. 

Panorama: Omenili ste že modernizacijo šol 
in nakup moderne opreme zanje. Imate 
tudi pri tem svoj delež?
Tkalec: Projekte opremljanja šol izdelamo 

pri nas. Na tem področju imamo kar nekaj 
izkušenj in to delo dobro poteka.

Certifikati kvalifikacij
Panorama: Kaj pa certifikatni sistem? Kaj
to sploh pomeni?
Tkalec: To pomeni certificiranje kvalifika

cij na nacionalni ravni, ki ima javno veljavo. 
Certifikate poznamo na različnih ravneh. Če 
te v podjetju pošljejo na tečaj, ti dajo interni 
certifikat. Ce greš na ljudsko univerzo, dobiš 
certifikat. Uporabna vrednost teh dokumen
tov je omejena na okolje, ki ga priznava. Ni
majo pa nacionalno veljavne potrditve. Nek
do, kije pooblaščen, bi moral to ugotoviti in 
potrditi. Gre pa za enega zelo pomembnih ele
mentov, da bi bolj fleksibilno uredili pridobi
vanje poklicev in kvalifikacij. N^j vam postrežem 
z dvema, bolj eksotičnima, pa nič manj real
nima primeroma iz zadnjih dni. Na naš cen
ter seje obrnila kozmetičarka, ki bi se rada 
ukvarjala z manikiranjem nohtov, hotela bi

imeti javno priznano listino, saj je po Evropi 
to cela “znanost”. Drug primer je primer 
možakarja, ki bi bil rad frizer za striženje psov. 
Ni mu dovolj, da to dela, hotel bi imeti velja
ven certifikat. Ob navedenih primerih gre še 
za vrsto drugih opravil in znapj, ki bi jim bilo 
treba omogočiti verifikacijo. To imajo drugod 
po Evropi zelo razvito. Lahko vam ponazo
rim s svojimi izkušnjami. Že vrsto let sera 
predsednik komisije za nemški jezik, nemške 
komisije. Kandidati lahko opravljajo preizkus 
znanja nemškega jezika in certifikat, ki ga pri
dobijo, natančno opredeljuje, kaj znajo. Gre 
za izpitni sistem, kako je prišel do tega znanja 
ni pomembno, pomembno je, da tisto, kar je 
zahtevano, zna. Certificiramo znanje, ne šole. 
Podobno je mogoče certificirati druga znanja, 
druge kvalifikacije. Tu gre za ožja znanja, ne 
poklic, poklica ni mogoče certificirati, zanj se 
je treba izobraževati. Certificiraš pa lahko dele 
poklica. Če kdo zbere dosti certifikatov, lahko 
celo pokrije poklic. Seveda pa to ni namen te 
možnosti. Namen je, da kdor opravlja določeno 
delo in ga obvlada v skladu z zahtevami, ki 
so natančno določene, lahko dobi certifikat o 
tem znanju. Tega sistema se šele lotevamo in 
počasi ga bomo razvijali. Spet bomo morali 
oblikovati skupine strokovnjakov, ki bodo 
pripravile kataloge znanj in izpitni sistem. 
Izvedba pa bo stvar izpitnih komisij, ki bodo 
varovale ta standard.

Panorama: Kdo pa določa razporeditev šol, 
v čigavi pristojnosti je mreža šol?
Tkalec: Mrežo šol seveda določa minister, 

strokovno mnenje o tem pa seveda daje tudi 
naš center.

Panorama: Vseh nalog Centra RS za 
poklicno izobraževanje najbrž ne bomo 
mogli našteti. Gotovo jih je še kaj?
Tkalec: Seveda. Na primer zaključni izpiti 

na srednjih strokovnih šolah oziroma njihova 
evalvacija je že naša pristojnost. Dalje skr
bimo za informatizacijo, pa za medijsko po
dporo pouku, tekmovanja, sejemske prireditve. 
V kratkem bodo dnevi slovenskega izo
braževanja in mi bomo organizirali tisti del, 
kjer bodo razstavljale poklicne in strokovne 
šole. Organiziramo tudi nastope učencev na 
tekmovanjih v tujini, prav pred kratkem so 
bili v Avstriji, na Gradiščanskem. Načrtujemo 
tudi založniško dejavnost, imamo ambicijo, 
da bi pri nas zalagali strokovno literaturo. 
Skratka nalog je, kolikor hočeš. Omenil sem, 
da smo zaenkrat v uvajalnem obdobju in 
marsičesa se bomo kasneje še lotili.

Panorama: Z vsem, kar štev tem pogovoru 
naštevali, ste pravzaprav najbolje 
demantirali govorice, ki se žal prepogosto 
pojavljajo, namreč da so poklicne šole za 
tiste najslabše, znajslabsim uspehom. 
Poklicnim šolam se očitno odpirajo nove 
perspektive in imajo trdno mesto v 
solskem sistemu?
Tkalec: Včasih dobiš tak občutek. Res se v 

javnosti večkrat sliši o podpori državne poli
tike na primer gimnazijam in “uglednejšim” 
šolam. Tudi sam bi dejal, nay gre vsakdo, ki 
zmore, v gimnazijo. Tako mlad človek pridobi 
štiri leta časa za temeljitejši premislek in hkrati 
dobi široka splošna znanja. Samo dejstva žalibog 
niso taka. Prvič sposobnosti vseh niso take, 
da bi uspevali na gimnaziji, da bi bili misleci, 
filozofi, raziskovalci. Drugič, in to se mi zdi 
še pomembnejše, imamo skupine mladih, ki so 
sposobni marsikaj praktično narediti. Konec 
koncev, naša družba še vedno temelji na proizvo
dnji, ustvarjanju novih dobrin. Novo vrednost 
ustvarja, kdor zna kaj praktično narediti. Zato 
bomo tak šolski sistem morali še naprej ime
ti. Najbrž se bo vanj usmerjal tudi dobršen del

učencev gimnazij, ki bo nadaljeval šolanje na 
višjih strokovnih šolah. Poglejte, v našem vi
sokem šolstvu imamo velikanski osip, kakršnega 
ne poznajo nikjer na svetu. Morda je to pove
zano tudi z zahtevnostjo in znanstvenimi am
bicijami univerze. Tudi tiste, ki bodo tam odpadli, 
bomo mi kvalificirali.

Panorama: Vsa leta ste bili tudi sindikalni 
funkcionar. Naj vas zato ob zaključku 
vprašamo, ali tudi sedanje delo presojate 
skozi sindikalna očala?
Tkalec: To vedno ostajam in me nikoli ni 

bilo sram in to povsod tudi povem. V tej luči 
moram poudariti, da bo treba nekaj storiti 
za ustrezno višje plačevanje teh ljudi, ki bodo 
imeli strokovne poklicne kvalifikacije. Sin
dikalna naloga je, da to delo ustrezno ovre
dnotimo. Če ima kdo poklic in zna kaj nare
diti, potem je to velika vrednost, ki jo je tre
ba ustrezno plačati. Mogoče je takega dela
vca treba bolje plačati kot tajnico v pisarni, 
zdaj pa je ravno obratno. Tudi po kolektivni 
pogodbi, to pa je moja kritika. Sindikat bi prav 
to moral veliko bolj izpostavljati.

Panorama: Gospod Tkalec, hvala za 
pogovor in želimo vam, da bi uspeli v teh 
prizadevanjih. igor žitnik
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ZUNANJE
POLITIČNI

DILETANTIZEM
O •magičnii moči državnikov/ 

politikov imamo še vedno precej 
idealizirane predstave v smi
slu •Tito bi lahko. ..•ali pa “Zakaj 
Tito ne...?”, čeprav niti samo
držci - kaj šele demokratični 
veljakil - ne morejo vladati in 
zadev urejati, ne da bi upoštevali 
umetnost realno možnega. Z 
iluzijo, da bi ta in ta (jasno, da 
•pošteh«) politik naredil veliko 
več in bolje, nas bodo strankarski 
lajnarji in njihovi za velik de
nar najeti propagandistični 
malarjl pred volitvami pitali na 
vse pretege. Vendar pa sl odkrito 
priznajmo: Ko je Z. Thaler po
stal zunarji minister, smo ga 
vsaj na tihem sprejeli kot pravo, 
svežo kri, kot dinamičnega in 
prejkone učinkovitega diploma
ta. Kako je danes s tem?

Rekh smo, da v resnici ni re
alno pričakovati, da bi npr. Tha
ler sam po sebi lahko premikal 
gore, in da mora pri tem upo
števati veliko dejavnikov objek
tivne in še več povsem »neobjek
tivne« narave. Pa vendar lahko 
na njegov račun izrečemo mar
sikatero več kot kritično misel 
in pojasnila zarje ne more iskati 
nikjer drugje kot pri sebi.

Ce bo komu lepše pri srcu, 
me lahko razglaša tudi za sr- 
bofila, vendar moram reči, da 
zadnje čase vedno bolj kritično 
razmišljam o slovenski “srbski” 
politiki. Naj se nam zdi razplet 
dogodkov na Balkanu oziroma 
na tleh nekdanje SFRJ zastran 
Srbov še tako nepošten, kot

država moramo ostati povsem 
hladni realisti. V tej vlogi nas 
smejo in morajo zanimati samo 
naše etične in zakonite koristi. 
Vsi dobro vemo, da so bili Srbi 
ključni dejavnik balkanske dra
me in neizmernih nesreč ljudi 
(če se spomnimo, kako so se 
osamosvajale BiH, Hrvaška in 
Makedonija, velja upoštevati, 
da je prva imela 1, S milijona 
Srbov, druga 3/4 milijona in 
zadnja nekaj čez 50.000 Srbov), 
toda nas Srbi lahko zanimajo 
zlasti z vidika delitve nekdanjega 
skupnega premoženja, sloven
skega imetja v Srbiji in seve
da z vidika nadaljnjega gospo
darskega (so)delovanja na sr
bskem trgu - pa celo na trgih, 
ki so lahko samo povezani s 
srbskim dejavnikom. Tipičen 
takšen primer je Rusija.

Slovenska zunanja pohtikaje 
vpogledu Srbije (ali bolje ZRJ) 
nerazumljiva in nekonsekvent- 
na. Kaže se v podobi občasnih 
presenetljivih korakov, katerim 
sledijo dolga obdobja zbegane 
otrplosti. Nikjer nikakršne mla
dostne dinamičnosti. Nikjer ni 
videti uspešnega lobiranja (žal 
mi je, da ima ta izraz tako ne
gativen prizvok, saj gre za po
vsem normalno ustvarjanje po
tencialnih in dejanskih zavez
ništev). In na nekem drugem 
primeru se vprašujem, koliko 
temu botruje volja ali nerazu
mevanje samega zunanjega 
ministra (končno so ti med vsemi 
ministri morda celo najbolj

samostojni); če je tako, je skrajni 
čas, da ga interpelacija odne
se, pa četudi samo tri dni pred 
volitvami.

Javnosti je znano, daje v zvezi 
z italijanskim spotikanjem Slo
venje med njenimi poskusi 
“približevanja " Evropi prišel na 
dan že marsikateri neroden in 
neumen argument. In sicer na 
obeh straneh. Kar zadeva ita
lijansko ponovno odkrije fojb, 
ki sojih ali naj bi jih Jugoslo
vani po letu 1945 napolnili s 
trupli Italijanov, bi bilo treba 
ponavljati predvsem stare dol
gočasne in znane stvari. Tisto, 
kar je premalo poudarjeno, pa 
je zasluga še enega naših bri
ljantnih zunanjih ministrov, se 
pravi PeterletBj kije Italijanom 
naredil najvecjo uslugo, ko je 
v svojem politikantskem be
bljanju izenačil fašiste in ko
muniste ter s tem prvim v Ita
liji dal odlično izhodišče za 
napade na Petreletovo domo
vino. To lepo dokazuje konti
nuiteto Peterletovih političnih 
predhodnikov od časov 2. sve
tovne vojne.

Če vse skupaj prav poznam 
in razumem, pa je Thaler pri
stal na drugo skrajnost. Men
da je kljub resnim opozorilom, 
da je knjiga zgodovinarja B. 
Gombača o zgodovinskem raz
merju med Italijani in Sloven
ci narejena s številnimi napaka
mi in da preveč posplošuje 
tržaške razmere na celoto teh 
odnosov, knjigo trmasto podpi
ral. Zakaj, o tem lahko zdgj samo 
ugibamo, toda narejena je ve
lika škoda tako slovenski zu
nanji politiki (ali kar državi) 
in seveda zgodovinski stroki.

Ne bom slepomišil, knjige (še) 
nisem prebral, bil pa sem osu
pel ob ustnih komentarjih večjega 
števila zgodovinarjev, predvsem 
pa sem zaskrbljen ob •oceni«, ki 
jo je v zadnjih Delovih Književnih 
listih objavil zgodovinar dr. 
Branko Marušič, zanesljivo dober 
poznavalec obravnavane mate

rije. Tudi ne bom meditiral, kako 
neprijetno je o tem pisati, saj 
je končno Gombač tudi moj ko
lega in kos prijatelja. Iskreno 
pa mislim, da njega lažje razu
mem kakor zunanjega ministra. 
Gombač je morda malo prera- 
dikalen za način dela strokov
ne italijansko-slovenske zgodo
vinarske komisije, pa je postal 
nestrpen. Poleg tega lahko razu
mem, da si želi afirmacije in me
dijske odmevnosti (pa jo ima!), 
ne razumem pa ga, kako daje 
bil gluh za predhodna opozori
la glede pomanjkljivosti teksta.

A vse to bi še lahko požrli, 
če ne bi bili na drugem koncu 
omizja Italijani. Njihove oma
lovažujoče izjave o slovenski 
državi in državnikih so znane, 
deloma celo objektivne, kar 
zapišem s težkim srcem. Sedaj 
pa bodo lahko rekli: poglejte, 
s čim nastopa ta Slovenija! S 
knjigami in »argumenti«, ki so 
jih raztrgali sami slovenski 
zgodovinarji, pa jih država (zu
nanja politika) še vedno jem
lje za verodostojen temelj svojega 
ravnanja nasproti Italiji...! 
Skratka, na podlagi takšnih za 
Italijane srečnih okoliščin bodo 
njihovi (pro)fašistični agitatorji 
zlahka dopovedovali, da so na 
enak način napisane tudi slo
venske knjige o fašističnih 
zločinih Italije nad Slovenci tja 
od Mussolinijevega prevzema 
oblasti naprej.

Avtorju knjige o tem sicer ni 
treba razmišljati na enak način 
kakor zunanjemu ministru. A 
če zadnji nima ne strokovne
ga in ne političnega čuta (kar 
se v strankarski demokraciji z 
ministri pogosto dogaja), tedaj 
ima lahko svetovalce, saj smo 
državljani vajeni plačevati. In 
če lahko svoje stališče radika
liziram, moram povedati, da 
mene ne zadovolji, zgolj Thale
rjeva odstavitev ali (še manj) 
odstop, ki naj bi mu ohranil čast. 
Ne zasluži sl bistveno bolj častne
ga odhoda kot Peterle!

Piše: Jože Smole

OPERACIJA
>>SADQVUEZE«

Izrael je v enem dnevu po
bil veliko več nedolžnih libanon
skih civilistov, kot so palestinski 
teroristi v nekaj mesecih pobili 
nedolžnih izraelskih civilistov. 
Na teroristično početje arabskih 
skrajnežev Izrael odgovarja z 
državnim terorizmom širokih 
razsežnosti. In zelo brutalno. 
Ne glede na Izjave izraelskega 
Premiera Simona Peresa, da 
Upoštevajo o civilno prebi
valstvo, se je ob vojaški ope
raciji »Sadovijeze« pokazalo, da 
pri letalskih in raketnih napadih 
na tarče v sosednjem Libano
nu niso prav nič upoštevali 
omepjenega načela.

Sramota je, da Varnostni svet 
na prvi seji po Izbruhu najno
vejših spopadov ni sprejel no
benega stališča. Glavno odgovor
nost za takšno nerazumno ra
vnanje ima ameriška predsta
vnica, ki je zastopala mnenje, 
da se Izrael samo brani pred

terorističnimi napadi skrajne
ga Hezbolaha. Po tej logiki ima 
Izrael pravico uporabiti vsa 
nasilna sredstva, ne glede na 
žrtve med civilnim prebivalstvom 
suverenega Libanona. Šele po 
izraelskem napadu na taborišče 
OZN v južnem Libanonu in po 
masakru v Kami je predsednik 
Clinton pozval k prekinitvi obo
roženih operacij in sprožil me
dnarodno diplomatsko akcijo za 
premirje. Francijaje ravnala bolj 
razsodno, saj seje njen zunanji 
minister Herve de Charette lo
til mirovnega posredovanja takoj 
po izbruhu sovražnosti.

Sedanja predvolilna kampanja 
v Izraelu močno vpliva na agre
sivne posege proti Libanonu. 
Premier Peres skuša dokaza
ti, daje bolj odločen od svojega 
glavnega političnega konkuren
ta, šefa opozicijskega Llkuda.

Libanon, nekdanja »Švica na 
Bližnjem vzhodu«, je že nekaj

desetletij žrtev Izraela in Sirije. 
Obe ignorirata libanonsko su
verenost in ozemeljsko celovi
tost. Libanon obravnavata kot 
objekt svojega vplivnega po
dročja. Velik del libanonskega 
ozemlja je okupiran. Tako je 
Libanon že dolgo žrtev izrael- 
sko-sirske konfrontacije in 
palestinsko (arabsko)-izraelsklh 
spopadov. Večkrat ponovljene 
prošnje predstavnikov Libanona, 
naj jim z mednarodno prisot
nostjo zagotovijo mir, so dozdaj 
naletele na gluha ušesa velikih 
sil in Varnostnega sveta Zdru
ženih narodov.

Teroristični napadi proiran- 
skega Hezbolaha na izraelska 
naselja zaslužijo najostrejšo ob
sodbo. Toda pri tem ne smemo 
pozabiti, da se ne samo ta skraj
na organizacija, temveč prebi
valstvo v celoti ne more sprijaz
niti z izraelsko okupacijo južnega 
dela Libanona. Izraelska trdi
tev, da gre zgolj za »varnostni 
pas« ne more biti opravičilo za 
agresivno obnašanje proti Li
banonu, s katerim se grobo kršijo 
osnovna načela Združenih na
rodov o spoštovanju suverenosti, 
enakopravnosti in ozemeljske 
celovitosti držav.

Morda bo najnovejša medna
rodna mirovna akcija, ki seje 
pričela po izraelskem množičnem 
poboju libanonskega civilnega 
prebivalstva, vendarle privedla 
do bolj usklajenega obravnavanja

korenin krize. Vzporedno z 
zahtevo za prenehanje terorizma 
Hezbolaha in njegovo razo
rožitvijo je potreben močan 
mednarodni pritisk na Izrael, nqj 
preneha napadati Libanon in se 
povsem umakne iz »varnostnega 
pasa«. Prav tako, naj se umak
ne iz okupiranega sirskega Go
lanskega višavja. In seveda naj 
se Sirija umakne iz Libanona.

Zagotovitev popolne suvere
nosti Libanona in dosledno 
spoštovanje ozemeljske celovi
tosti jetemeljni pogoj za vzpo
stavitev miru in stabilnosti na 
Bližnjem vzhodu.

Med vsemi v sedanje konflikte 
neposredno vpletenimi stranmi 
je glavna odgovornost vendar
le na Izraelu. Prav on zaseda 
precejšnje ozemlje dveh suverenih 
držav. Uradna razlaga, daje to 
potrebno za varnost Izraela, ne 
zadovoljuje osnovnih mednaro
dnih kriterijev. Dosedanja poli
tika odgovarjanja na teroristične 
napade nekaterih skrajnih or
ganizacij z državnim terorizmom, 
z uporabo najmodernejših rušilnih 
sredstev, še bolj poglablja kri
zo. Vodilni možje Izraela so imeli 
dovolj razsodnosti in poguma, da 
so priznali PLO kot predstavnika 
Palestincev in z njim pričeli so
delovati. V skladu s to pozitiv
no izkušnjo bi vodilni izraelski 
predstavniki morali končno priz
nati tudi suverenost Libanona in 
doseči mirovni sporazum s Sirijo.

Piše: Branko Ziherl

NEDOJETA 
KRHKOST 

OMREŽJA ČASA
Zaporedje prizorov ideološke 

zamaknjenosti, brezpogojnega 
Verovanja v nekakšno previdnost, 
Je obenem tudi zgodovina obu- 
Pa nad obstoječo družbeno ure- 
mtvijo, sprijaznjenosti z usodo 
Poslušnega izvajalca samovolj- 
hm odločitev mogočnikov, ali celo 
Ponižujoče daritve kulturnih 
vrednot vsemogočni civilizaciji. 
Recimo, marsikaterega rojaka, 
eigar gorečnost pričakovanja 
Prihoda božjega zastopnika v 
solzno dolino šentflorjansko daleč 
Presega njegova vsakdanja ho- 
™nja in navade, že neverjetno 
oolgo odlikpje prepričanje, da 
naravnost odlično razume t. i. 
znamenja časa, čeprav jih ved
no postavi v narekovaj. Pričujoča 
samozavest kajpada ne izraža 
“eke dosledne rabe tega za sleher

nega človeka tako zelo usodne
ga pojma, temveč le Ideološko go
vorico o tem, kako priporočljivo 
seje obračati po vetru - komur 
je pač uspelo zaupati dušo vre
menarju prave stranke. Toda 
človek ne potrebuje meteorolo
ga vselej, kadar želi ugotoviti, 
odkod prihaja osvežilni vetrič ali 
pihajo kaki nevarni vetrovi.

In izvoljeni presojevalci nra
vstvene snažnosti bi že tukaj 
speljali svoje duhovne mojstro
vine v varno zavetje mitologje 
- od zgodbe o darovih Danajcev, 
naukov iz nesrečnega obdobja vla
davine Teofilaktov, do izluščenega 
bistva tisočletnega vzpostavjauja 
slovenstva. Prepričujejo vesolj
no občestvo, koliko je vatikan
ska diplomacja tvegala s priz
nanjem Republike Slovenije, ko

naj bi prek nekakšne politične 
odveze Zahodu katoličanom od
prla pot iz pravoslavno-jugoslo- 
vanskega brezna. Še več, takrat 
je pravzaprav le papeževa neo- 
botavljivost onemogočila rekon
strukcijo Jugoslavije, o kakršni 
so razmišljali zahodni državniki. 
Vsaj na Drini naj bo trdna meja! 
- če so se že morali izjaloviti vsi 
projekti, povezani z idejo Pro- 
Russia.

Kajti natanko pred šestdese
timi leti je kardinal Avgust Hlond 
približno tako ponotranjeno opisal 
svoje doživetje tukajšnje kraji
ne: slovenski narod kleči pred 
oltarjem, popolnoma nič utrujen 
od zgodovinskega romapja; sve
tosti zapisani klečjo duhovniki 
in redovniki, klečijo ministri, 
klečijo generali - srečen sem, da 
mi je bilo dano med južnimi Slo
vani zastopati očeta vsega krš
čanskega sveta (II. evharistični 
kongres za Jugoslavjo vljubja- 
nl). Slabih pet let kasneje je moral 
ravno ta prelat svetu naznani
ti, tudi zaradi pokončne drže va
tikanskega državnega tajnika pri 
delitvi Poljske, da obnovljeni vpliv 
pravoslavne cerkve v tej deželi 
onemogoča in preganja tradicio
nalni katolicizem.

Še mnogo bolj razločne pa so 
zgodovinske izkušnje tam, kjer

je katohčanom uspelo uveljavi
ti svoj politični fundamentalizem, 
skupaj s tesno ukrojeno provin
cialno eksistenco, da bi z njuno 
pomočjo oblikovali žlvjenje na
rodov in vsega sveta po svojih 
predstavah. Ce si torej cerkev 
resnično želi zagotoviti avtono
mijo v družbi, potem mora naj
prej popolnoma spoštovati ver
sko svobodo, pravico izpovedo
vanja različnosti, pristati na 
cerkveni in nazorski pluralizem, 
onstran nacionalne mitologje in 
prenovljenega katoliškega kor
porativizma. To pa seveda po
meni, da so vsi ideološko-pohtični 
tolmači t. i. znamenj časa vsto
pili v čisto presežnost; saj se 
končno papežu ne prilega naslov 
očeta vsega krščanskega sveta, 
temveč samo katoliškega občes
tva. Ne more biti niti oče sloven
skega naroda, dokler se po na
rodovih žilah pretakajo tudi 
krvničke drugih veroizpovedi in 
ateizma - slednji ga bomo pač 
prijazno in gostoljubno sprejeli 
kot tujega državnika, šefa prija
teljske vatikanske države, pri 
čemer je razumna politična reci
pročnost in strpnost najmanj, kar 
utemeljeno pričakujemo od vernih 
rojakov-tako v prihodnjih dneh 
kakor tudi sicer znotraj krhko
sti našega skupnega bivanja.

arena Piše: 
Boža Gloda

■I
Delavci so na cesti za

radi gospodarskega krimi
nala, ker soj ih brezvestneži 
pokradli in podobne reči, 
js vesoljnemu svetu sporočil 
prvak ljudske stranke

tisti, ki so že brez dela, in 
tisti nebodigatreba, ki Še 
bodo, vedo. zakaj so ob kruh.

Ob takihpogruntavš 
čtnah, ki so skregane z 
logiko, bi človek res počil 
od smeha, če ne bi bilo biti 
brez dala najbolj žalostna

Marjan Podobnik

reč na tem belem svetu, če torej ne bi bilo gospodar
ske kraje, ali kakor pri nas popularno rečemo - kraje 
družbenega premoženja, bi bilo vse lepo in prav, go
spodarstvo bi cvetelo in vsi bi imeli delo.

Ta zgodba se zdi precej znana. Kot da hoče gospod 
Podobnik dopovedati, daje bilo prqjšiye socialistično

rrrbSsrs s KcK
nif s,„ 4 M bilo “o -V«,. ^ bi £ ga
sploh splačalo okrasti ah krasti. Kdo pa bo s podrtega 
plota kradel preperele late, razen če jih ne rabi za kurjavo 
pri kakšnem političnem ognju.

Računstvo in logika gospoda Podobnika pa škripjjeta 
še na drugih koncih. Da bi mizaiji, recimo, ostali brez 
dela, od katerega so lahko živeli, bi jim bilo treba ukra
sti stroje, na katerih so delali tisto, kar je šlo v denar. 
Pa doslej še ni bilo nič slišati, da bi kdo ukradel kakšne 
stroje ali kar celo tovarno in jo odpeljal nasvqje dvorišče
J'ff, ^
njih, kar pa pomeni, da bi potreboval mizarje in potem 
pač ti ne bi smeli biti na cesti. Seveda bi lahko kdo mi
zarjem ukradel načrte, po katerih so delali. Toda kaj bo 
z njimi, če se jih je splačalo ukrasti. Zdrava pamet pra
vi, da jih bo uporabil, to pa pomeni, da bi za mizarje 
zopet nekje moralo biti delo. Pa recimo, da je kdo mi- 
z&rjsni ufcp&cl6l njiliovo Icupcs. Kdo pa bo kradel kupce, 
ki ne kupujejo, če pa kupujejo, mora kdo delati zanje in 
mizarji bi zopet morali uneti delo. Kakor koli obračamo, 
se račun gospoda Podobnika nikakor ne izide.

Tamovi delavci
niii iiiV'i w'»»ii11 wV»V>Vn4V»'

Pri gospodarskem krimi- 
nalu gre lahko tudi za krajo

ISCtOObbudl ostalo brez ^

te&S&S 
S3SH-;
denar; res je in kjer ga je 

;i:spetneiu: šbnijlai buffii-;' 
sti. Pa ni nič slišati, da bi 
se to zgodilo. """

ZKIVL
de kos ali kar celo tovarno, jo mora, da bi imel kaj od 
tega, skupaj z delavci. Bridka realnost pa je, da samo 
s tistimi, kijih potrebuje. V nasprotnem primeru pa si 
mora poiskati nove, kar pomeni, da če je bila tovarna 
res tako dobra, da se jo je splačalo ukrasti, jjudi brez 
dela ne bi smelo biti. Zanič tovarno bi ukradel le kakšen 
podkovani cepec.

Trditve, da so ljudje brez dela, ker so jih udboma- 
fijci pokradli, so torej vredne piškav oreh. So le ka
muflaža, da se ne bi kdo spomnil nezaposlenosti pove-

brez dela, ker ne bo vec tistih kupcev, ki so kupovali 
vse in po vsaki ceni.

MlhČe nam ni hotel povedati, da mnogih rjihovih to
varn preprosto ne bo več in da kapitalistična tovarna 
pač ni socialistična, kije bila socialna in je dovoljeva
la, daje za strojem namesto dveh delalo pet delavcev, 
zato da so vsi imeli kruh, pa čeprav tanjšega. Ekono
mist dr. Jože Mencingerje že leta 1991 pošteno pove
dal, da bo standard Slovencev padel za polovico in kmalu 
za tem je moral iz vlade.

Lojze Peterle j e izustil tisti znameniti stavek, da nam 
bo po osamosvojitvi šlo slabše, počutili se bomo pa bolje, 
in ker s tem ni vedel v praksi kaj početi, je tudi padel,

spodarstva bila nesposobna za preživetje v kapitaliz
mu, ker pa ni znala ali smela sposobno gospodariti, in 
da 'bodo zaradi tega ljudje morali na cesto.

In čeprav je to vedela, ni storila nič ali bore malo, 
da se to ne bi zgodilo. Tam je zato najlepši primer. Tovarna, 
ki je živela od državnih jugonaročil, je bila obsojena 
na propad v tistem trenutku, ko je zmanjkalo te jugo- 
države tn je nova slovenska država ni znala nadome
stiti. Zato imajo Tamovi delavci prav, da so prišli v 
Ijubljano s transparentom. Izsesali sto nam kri, zdaj 
nam hočete vzeti Še dostojanstvo«.
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Namesto zavajajočih parol - poglobljen strateški razvojni dokument o jutrišnji Sloveniji

Prvi korak k ustanovitvi gibanja za socialnodemokratsko Slovenijo je bil 
slovenjegraški kongres Združene liste socialnih demokratov. Tam je ta stranka 
sprejela program za socialdemokratsko Slovenijo. Eden izmed ključnih ljudi, ki so 
sodelovali pri oblikovanju tega programa kakor tudi sedaj pri ustanavljanju 
gibanja, je prof. dr. Rado Bohinc. Zastavili smo mu nekaj vprašanj o tem gibanju.

Panorama: Zakaj Gibanje za 
socialdemokratsko Slovenijo?
Bohinc: Zaupanje v stranke med Slovenka

mi in Slovenci upada. To pa ne pomeni, da 
jim je vseeno, kakšna bo jutrišnja Slove
nija. Mnoge državljanke in državljani so 
pripravljene politično podpreti zamisel o 
gospodarski in socialno pravični Sloveniji, 
pri tem pa jih motijo strankarski prena- 
peteži v eni ali drugi stranki.

Veliko socialdemokratsko opredeljenih 
ljudi npr. ni pripravljeno vstopiti v Združeno 
listo ali pa se umikajo iz drugih socialde
mokratsko zapriseženih okolji.

Vsi ti ljudje bodo Socialdemokratskipro- 
gram za Slovenijo, ki je sicer program 
Združene liste in ki ga Gibanje širi in uveljavlja 
kot slovensko razvojno pot, podprli in pri
spevali k njegovemu uresničevanju. Med 
njimi so predvsem razočarano delavstvo, 
neopredeljeni razumniki, mali podjetniki 
in poslovneži, ki so praviloma nejeverni 
do vsake stranke, ter predvsem mladi, ki 
na stranke upravičeno gledajo kot na ce
nene demagoške ponudbe bodočih političnih 
oblastnikov.

Panorama: Ali v stranki ni dovolj politične 
moči?
Bohinc: Združena lista je resna in odgo

vorna politična organizacija. Še najmanj 
očitkov o cenenem oblastništvu in popu- 
lizmunepoštene, brezobzirne oblastiželjnosti 
in stremuštvu ter strankarski kratkovid
nosti bi veljalo zanjo.

Poleg tega smo ljudje iz Združene liste 
oblikovali Socialdemokratski program za 
Slovenijo, kije edini poglobljen, strateški 
strankarski razvojni dokument v Sloveniji. 
Druge stranke se v glavnem zadovoljujejo 
z zavajajočimi parolami, nimajo resnih 
predstav o jutrišnji Sloveniji, niti ne o svoji 
to je strankarski viziji. Ni jim povsem ja
sno, po čem se razlikujejo od drugih in kaj

naj nudijo Slovenkam in Slovencem, da bi 
jih volili.

Vsi (celo LDS) koketirajo s socialnimi sloji 
in trdnim gospodarstvom, vendar jih par
lamentarno in vladno odločanje razkrinka. 
Brez odgovornega razvojnega razmisleka 
delijo lahkotne socialne obljube. V volilnem 
letu daje spogledljive so
cialne nasmeške celo Li
beralna demokracija.

Še najmanj je socialde
mokracije v političnih ak
tivnostih Janševe Sociale- 
dmokratske stranke. Pre
prosto zato, ker so dnev
no zasedeni s širjenjem 
političnih razprtij med Slo
venci in dvigovanjem prahu 
z namišljenimi aferami.

Da bo povsem jasno: v 
Združeni listi smo spodbudili 
gibanje za socialdemokra
tsko Slovenijo (konkretno 
na nedavni postojnski kon
ferenci) in od njega priča
kujemo podporo pri uresni
čevanju slovenjegraškega 
socialdemokratskega pro
grama za Slovenijo. Gibanje 
je sicer spodbudila stranka, 
delovalo pa bo širše in 
vključevalo tudi ljudi, ki niso 
strankarsko vezani.

Panorama: Nekateri 
pravijo, daje gibanje 
poizkus razdora stranke 
in začetek razdora med 
konservativnim in 
naprednim krilom v 
Združeni listi.
Bohinc: Takšna zlona

merna namigovanja pri
hajajo predvsem iz vrst 
političnih nasprotnikov v

drugih strankah. Lahko pa so tudi zrasla 
v predvolilno razgretih glavah znotraj 
Združene liste.

Resmcaje obratna, s^j je gibanje del stranki
ne predvolilne strategije, ki naj bi strnile 
naše vrste, jih razširilo in razgibalo v pre
dvolilnem letu. Vendar bi gibanje moralo 
biti stalnica strankinega političnega delo
vanja, ki bi posebno pozornost namenjalo 
uresničevanju slovenjegraškega Socialde
mokratskega programa za Slovenjjo.

Gibanje naj bi torej bilo' most za širitev 
naših vrst z nestrankarskimi ljudmi, ki so

za socialdemokratsko Slovenijo, kot jo oblikuje 
slovenjegraški socialdemoratskl program- 

Seveda bo gibanie tudi sooblikovalo politično 
podobo m moč Združene liste. Vnašalo bo 
predvsem stroko, razum, strpnost in sla- 
bilo ideologizacijo in zaverovanost vase- 

Panorama: Sliši se, da se za gibanje zanimata 
Janševa SDSS in Drnovškova LDS?
Bohinc: Če je gibanje deležno politične po

zornosti konkurenčnih strank, pomeni, da 
seje uveljavilo in da Združeni listi dviguje 
ugled ne med volivci, ampak tudi v strankarsld 
javnosti. Ni naš namen vzbujati nervozo

Presoja štirih modelov na podlagi petnajstih vprašani

Na slovenskem političnem tržišču ponujajo danes štiri različne modele volilnih 
sistemov: proporcionalni volilni sistem, kot ga ureja Zakon o volitvah v državni zbor 
(ZVDZ), proporcionalni volilni sistem s preferenčnimi glasovi, ki ga predlaga ena od 
vladajočih strank (LDS), mešani volilni sistem s proporcionalnim okvirom, ki ga 
predlaga društvo Slovenski razvojni svet (SRS) in sistem absolutne večine, za 
katerega se zavzemajo Janševi socialdemokrati (SDSS). Če vse štiri modele razvrstimo 
na premici, ki poteka od (čistega) proporcionalnega sistema na skrajni levi do (čistega) 
večinskega sistema na skrajni desni, bi bilo to videti približno takole:

LDS ZVDZ SRS SDSS

<........
O • O

---------------------------------------- ►

proporcionalni volilni sistem večinski volilni sistem

(Nadaljevanje iz prejšnje številke)
Vse štiri modele smo ocenili glede na istih 

15 vprašanj. Dgotovili smo, da predlog LDS 
o ukinitvi okrajev predstavlja čistejši pro
porcionalni sistem od veljavne ureditve. 
To pomeni, da so v rpem strankarske liste 
bolj v ospredju kot pa osebnost kandida
tov. Medtem so tudi predlagatelji tega modela 
očitno ugotovili, da o njem ni mogoče doseči 
širšega soglasja, in se priključili tistim, ki 
želijo preprečiti vsak korenitejši poseg v 
veljavno ureditev. Glavni učinek predlo
ga LDS je bila preprečitev morebitnega so
glasja političnih strank o modelu Sloven
skega razvojnega sveta, za katerega 
(napačno) mislijo, da pomeni obliko ve
činskega sistema, ki vodi v polarizacijo.

Za veljavno ureditev lahko ugotovimo, 
da pomenijo okraji eno od možnih oblik 
personalizacije v proporcionalnem volil
nem sistemu. Takšne ureditve ne gre za
motavati, dokler ni dosežen sporazum o

kakšni novi rešitvi, ki bo boljša in bo imela 
širšo politično in javno podporo. Medtem 
je dozorelo spoznanje, daje smiselno po
praviti najhujše deformacije tega sistema, 
in sicer z odpravo nacionalnih list in 
zmanjšanjem praga za neposredno izvo
litev kandidatov. Na žalost je to spoznanje 
bolj posledica strahu v vladnih strankah, 
da bi lahko prek referenduma zmagal predlog 
Slovenskega razvojnega sveta, kot pa 
odločitve, da se stranke odpovedujejo vsi
ljevanju svojih veljakov prek nacionalnih 
list. Dokaz za to je med drugim v tem. da 
se sedanja n^jvečja parlamentarna stranka 
noče odpovedati možnosti kandidiranja istega 
kandidata v dveh volilnih okrajih (možnosti 
torej, kije bila vključena v sistem zaradi 
najmanjših strank, ki nimajo dovolj kako
vostnih kandidatov, da bi zapoinih vse volilne 
okraje). Kljub temu velja oceniti kot po
zitiven razvoj dogodkov, da so najhujši 
nasprotniki ukinjanja nacionalnih list sedaj 
podpisali zahtevo za referendum, ki naj

bi privedel do njihove ukinitve. Mislim na 
tiste (npr. Toneta Anderliča), ki so pred 
letom kritizirali svoje kolege, ker so si drznili 
podpisati zahtevo za ustavno presojo 
nacionalnih list, druge (npr. Gregorja 
Golobiča), ki so zahtevo po ukinitvi na
cionalnih list še pred tedni razglašali za 
poceni demagogijo, in tretje (npr. Nado Skuk 
iz vladne SKD), ki so se lani povzdignili 
do ugotovitve, da bi ukinitev nacionalnih 
list pomenila uvajanje delegatskega sistema. 
Že pred njimi so se premislile in prenehale 
braniti nacionalne liste nekatere stranke 
(SDS, SLS), iz katerih lani ni bilo mogoče 
dobiti niti enega samega podpisnika zahteve 
za presojo ustavnosti nacionalnih list. Vsem 
je treba čestitati za spremembo stališč, 
pa čeprav gre mnogim od njih samo za 
to, da se onemogoči zahteva državnega 
sveta po referendumu, ki bi strankam še 
bolj omejil oblast kot pa ukinitev nacio
nalnih list. Glede na “razvoj”, ki so ga 
pokazali v zadnjem letu, morda ni nere
alno pričakovati, da bodo čez leto ali dve 
sprejeli predloge Slovenskega razvojne
ga sveta in državnega sveta, če že zaradi 
drugega ne, pa zato, da ne bi uspela ideja 
o čistih večinskih volitvah (če seveda ne 
bo že prepozno).

Predlog SDS ima to prednost, daje eno
staven in pregleden in mnoge slabosti, 
ki so značilne za večinski sistem (osvoji
tev večine sedežev z manjšino glasov, po
larizacija v dva politična bloka, slabitev 
opozicije, izgon manjših strank iz parla
menta). SDS je svoj predlog korigirala tako, 
daje lahko začela zbirati podpisein tako, 
da ni protiustaven (odpoklic). Med strankami 
je ostala osamljena, novejše ankete pa so 
pokazale, daje sporna tudi podpora v ja
vnosti. Volilci sicer resnično želijo izbi
rati med osebnostmi kandidatov in ne (le) 
med strankami, toda istočasno nasprotujejo 
temu, da bi ena stranka dobila več, dru
ge pa manj sedežev, kot je njihov delež 
dobljenih glasov na volitvah. Kljub temu 
SDS ne namerava odstopiti od svojega 
predloga. Trenutno si prizadeva, da bi o 
njem izvedla referendum sočasno z voli
tvami, da bi tako dobila dodatno volilno 
podporo. Na volitvah bi rada nastopala z 
geslom: kdor je za večinski sistem, n^j glasuje 
za SDS. Če ji pri tem že ne more uspeti 
uvedba večinskega sistema, pa bi rada s 
pomočjo referenduma dobila vsaj dodat
ne glasove.

Kadar bo v Sloveniji dozorelo spoznanje 
o nujnosti dograditve volilne zakonodaje, 
bo model, ki bo imel največ možnosti za 
uspeh, nedvomno model Slovenskega razvoj

nega sveta. Gre za deloma korigiran nemšfd 
model, torej obliko proporcionalnega si
stema. Za podoben model so se večkrat v 
preteklosti zavzemali v SKD in SLS in iz 
drugih strank. Njegova temeljna prednost 
je, da je izvolitev vseh 88 kandidatov v 
večji meri kot doslej odvisna od števila 
dobljenih volilnih glasov (neposredna izvo
litev kandidatov v 48 okrajih, izvolitev 
preostalih poslancev glede na padajoči delež 
dobljenih glasov) in daje proporcional
nost zagotovljena za celotni državni zbor 
in ne le za tisti njegov del, kije izvoljen 
na podlagi glasov, oddanih za stranke. Model 
Slovenskega razvojnega sveta je državni 
svet izboljšal tako, daje znižal spodrgi prag 
za vstop v državni zbor s 5 na 3,5 od
stotka, zmanjšal število poslancev, ki so 
izvoljeni po dvokrožnem večinskem sistemu, 
z 48 na 44, in tako, daje skušal vgraditi 
varovalko zoper možne zlorabe sistema 
(strankine liste dobijo glasove le v tistih 
okrajih, v katerih nastopajo s svojini1- 
kandidati).

Takšen sistem bi pomenil posodobitev 
in izboljšavo veljavne ureditve. Pri tem so 
neprepričljivi strahovi vrhov vseh strank, 
češ da njihovi stranki ta sistem ne ustre
za. Sistem jemlje strankarskim vrhovom 
nekaj moči, nekaj vpliva na izvolitev po
slancev. kar pa še ne pomeni, da škoduje 
tudi strankam samim. Prej nasprotno, ta 
model volilnega sistema je namreč neke 
vrste »spravni«, pomiritveni sistem. Stranka, 
ki je neuspešna na neposrednih volitvah 
je lahko uspešnejša na proporcionalnem 
delu volitev in obratno. Gre torej za dva 
valova, ki se medsebojno umirjata, kar 
pomeni, da strankam ne moreta prinesti 
niti poceni zmage niti neupravičenega bolečega 
poraza. Neuspešna bo samo stranka, ki »s 
bo uspela niti s svojimi kandidati na večinskih 
volitvah niti s svojimi listami na propor
cionalnih volitvah, niti ne bo uspela izpol
niti spodnjega praga za vstop v državni 
zbor. Si takšna stranka zasluži kaj druge
ga kot poraz? So res vse naše stranke tako 
prepričane o svoji nemoči in nesposobno
sti, da bijejo zvonove ob predlogu Sloven
skega razvojnega sveta in zahtevi za re
ferendum, ki jo je podal državni svet? de 
res sprejemljiv "samo sistem, v katerem 
lahko vodstvo stranke z veliko zaneslji
vostjo zagotovi izvolitev svojih glavnih 
veljakov? Ali ni za ljudi in državo boljs; 
sistem, ki zagotavlja enakopravnost kan
didatom in strankam, vsebuje pa dokajšnjo 
mero negotovosti za strankarske elite?

Vladni stranki sta se v sodelovanju z 
Lapovimi desničarji tako prestrašili kom-
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pri političnih nasprotnikih, ampak tekmo
vati na trgu, kije odprt za vse. Mi nimamo 
le zamish o tem, kaj ponuditi slovenski volilki 
in volivcu, ampak tudi o tem, kaj ponuditi 
njihovim otrokom in vnukom.

Gibanje bodo podprli ne samo tisti, kijih 
zanima Združena lista kot stranka, am
pak kijih zanima Slovenja kot laična država 
in ne desničarsko klerikalna ter Slovenija, 
ki ne bo prepoznavna po oderuštvu dela
vcev in peščici bogatinov, ampak sodob
na, gospodarsko trdna in socialno urav
notežena država.

Ceneno zaslužkarstvo peščice petičnežev 
in revščina delavstva in kmečkega prebi
valstva, brezperspektivnost mladine ter 
na drugi strani cerkveno obvladovanje ci
vilne družbe in politike nima domovinske 
pravice v socialdemokratski Sloveniji.

Panorama: Kako gibanje deluje, kako gaje
moč podpreti?
Bohinc: Pripravili smo programsko 11-

oziroma politike, kije po merilih najširših 
slojev prebivalstva, ne zgolj bogatinov, kar 
je značilnost vsake, ne samo slovenske 
liberalne politike.

Panorama: Kdo sedaj poganja kolesje
gibanja in kako daleč ste?
Bohinc: Gibanje za socialdemokratsko Slo

venjo je bilo v prvem obdobju prizadevanje 
skupine znotraj sveta Združene liste, se
daj, ko ima že blizu tisoč članov, pa prerašča 
v stopijo, kjer bo potrebno aktivno sode
lovanje celotne strankine mreže. Predv
sem bo potrebno ljudi povabiti v gibanje 
na vseh strankinih manifestacijah, kijih 
bo v letošjem predvolilnem letu cela vr
sta.

Razmišjamo pa tudi o pismu, ki bi ga 
poslali uglednim slovenskim razumnikom, 
kulturnikom, poslovnežem itd., da bi pod
prli socialdemokratsko razvojno pot Slo
venje.

Gibanje mora v kratkem oblikovati svoj

stino, ki povzema kjučne točke iz social
demokratskega programa za Slovenjo, 
sprejetega na sloveijegraškem kongresu 
ZL. Dodatno smo pripravili pristopno izjavo, 
kijo lahko podpiše vsak, ne da bi se strankar
sko kakor koli vezal. Podpisniki pristop
ne izjave bodo postali člani gibarja in bodo 
povabjeni na vse rjegove aktivnosti ter k 
oblikovaiju rjihovih javnih stališč.

Glavne aktivnosti letos bodo forumi, to
rej javne manifestac je, s pogledom Združene 
liste ter drugih iz vrst gibaija. Na takšnih 
forumih bomo predstavili bistvena odsto- 
paija dnevne politike od socialdemokra
tske viz je Slovenje ter ponudili predloge 
za politiko, ki bo Slovenjo uravnavala po 
socialdemokratskih predstavah. Politiko 
torej, ki ne bo povzročala odstoparj Slo
venje od načel laične države, kot seje to, 
na primer, zgodilo pri pouku o verstvih,

koordinacijski odbor, v katerega bomo vključili 
nekaj uglednih ljudi iz stranke in izven nje.

Prav bi bilo, da bi se gibanje postopno 
začelo opredeljevati do aktualnih političnih 
vprašanj in presojati ravnarje uradne politike 
in strankarskih nomenklatur z vidika ti
stega, kar je v programu za socialdemo
kratsko Slovenijo. Tako bi gibanje postalo 
nekakšna vest na eni strani Združene li
ste same, na drugi pa vseh socialdemokratsko 
opredeljenih Slovenk in Slovencev, social
demokratski program za Slovenijo pa merilo 
za presojo, ali se življeije v Sloveniji gi
blje po socialdemokratskih merilih ali ne. 

Panorama: Panorama: Gibanje je torej 
odprto? Ali tudi za kolektivne, 
institucionalne člane?
Bohinc: Seveda, odprto je za vsakega, 

ki podpira socialdemokratsko Slovenjo.
M. H.

Piše: Jože Smole
Dr. Vojan Rus je pred kratkim pri založbi Enotnost objavil svojo knjigo ŽIVE 

VREDNOTE ANTIFAŠIZMA. V njej argumentirano dokazuje aktualnost sporočil 
protifašističnega gibanja. Ugotavlja, da je prav na pridobitvah boja proti fašizmu 
in nacizmu nastala današnja demokratična združena Evropa.

Izkušnje Osvobodilne fronte in našega narodnoosvobodilnega gibanja kot 
aktivnega sestavnega dela svetovne protifašistične koalicije so zelo pomem
bne tudi za današnjo Slovenijo.

Letos mineva 55 let od ustanovitve Osvobodilne fronte. Ustanovili so jo 
27. aprila 1941 predstavniki krščanskih socialistov, Sokola, Komunistične 
stranke in naprednega kroga vodilnih slovenskih razumnikov. Že nekaj dni 
po trojni okupaciji Slovenije je pozvala k oboroženemu odporu proti okupa
torjem. To je bilo v času, ko sta Hitlerjeva Nemčija in Stalinova Sovjetska 
zveza še medsebojno sodelovali na osnovi sporazuma Ribentrop-Molotov. 
Ustanovitev Osvobodilne fronte je bilo naše samostojno, avtohtono dejanje. 
Komunistična stranka Slovenije, kije bila pobudnica njene ustanovitve, se 
ni ozirala na tedanje ravnanje Moskve. Izhajalaje izključno iz obrambe življenjskih 
interesov slovenskega naroda.

To pogumno in odločilno dejanje je bilo storjeno v času, ko v okupiranih 
evropskih državah sploh še ni bilo odporniškega gibanja in ko so Združene 
države Amerike še vedno vzdrževale diplomatske odnose z nacistično Nemčijo 
in fašistično Italijo.

Za naše današnje ravnanje je izredno pomembno osnovno sporočilo Osvo
bodilne fronte, da se moramo vedno opirati na lastne sile in ne glede na 
majhnost nikakor podlegati kompleksu inferiornosti. Biti moramo samoza
vestni, kakor smo bili aprila leta 1941, ko se nismo uklonili močnim okupa
torjem.

Z narodnoosvobodilnim bojem smo se enakopravno uvrstili med države, 
ki so premagale nacizem in fašizem ter tako odprle pot k uveljavljanju novih 
demokratičnih mednarodnih odnosov, še posebej v Evropi. To je živa vred
nota našega širokega in odločnega protifašističnega gibanja, kijo moramo 
braniti in spoštovati tudi v današnjih razmerah. Tisti politikanti, ki skušajo 
razvrednotiti narodnoosvobodilni boj, škodujejo našim življenjskim nacio
nalnim interesom, saj napadajo tiste vrednote, ki so nam zagotovile suvere
nost in enakopravnost v mednarodnih odnosih.

Proslava državnega praznika 27. aprila nikakor ne bi smela biti formalna 
in omejena zgolj na protokolarno slavnostno obeležje. Morala bi spodbuditi 
kritično presojanje našega današnjega položaja. Vse dosedanje dosežke, teh 
pa je veliko, bi morali odločno braniti, prav tako pa,odpravljati negativne 
pojave, kijih ni malo. To so predvsem politikantstvo, strankarska nestrp
nost, neodgovorno igračkanje z nacionalnimi interesi, provincialnost, zaplotništvo 
in poniglavost.

Uspešen prihodnji razvoj Slovenije lahko zagotovimo, če se bomo pri svojem 
ravnanju opirali na žive vrednote Osvobodilne fronte.

biniranega modela volilnega sistema, da 
sta pozabili na sleherni fair play in par
lamentarno dostojanstvo ter na vrat na 
nos, tako rekoč panično, zbrali podpise 
33 poslancev za razpis drugačnega refe
renduma. Ne boste verjeli, strahje bil tako 
močan, da so bili sposobni soglasje doseči 
ne prek noči, ampak kar medtem, ko je 
bil dr. Kristan na kosilu po seji državne
ga sveta, zaradi česar ni uspel takoj po
dpisati in oddati zahteve državnega sve
ta Jožefu Školču. Pa saj kaj bistveno več 
kot skromno kosilo predlog vladnih strank 
tako in tako ni vreden. Kaj hočemo, otroške 
igrice bivših mladincev. Pri tem se igrajo 
z dvema pomembnima institucijamanaše 
ustavne ureditve: državnim svetom in 
vseljudskim referendumom.

V vsem skupaj je le ena dobra stvar: 
najhujši pristaši partitokracije so črno na 
belem podpisali, da se zavzemajo za od
pravo nacionalnih list, te najbo j grobe ma- 
nipulac je z voljo volilcev. V naglici so pozabili, 
da je bil ravno podpisani tisti, ki je prvi 
sprožil predlog za ukinitev nacionalnih 
Ust. Hvala, da ste mi, dragi poslanski kolegi, 
malo pozno, pa vendarle iz srca, stopili 
ob stran. Naj za zaključek ločeno nave
dem junake, ki so si upali nasprotovati 
nacionalnim listam že jun ja 1995 (dr. Ciril 
Ribičič, Maijan Šetinc, Janko Predan, Bojan 
Korošec, Prane Lipoglavšek, Janez Jug, 
mag. Janez Kocjančič, Miran Potrč, Ja
nez Jančar, mag. Franc Avberšek, Jože 
Jagodnik, Miran Jerič, Dušan Bavdek, 
Vladimir Topler, Miloš Pavlica, Jože Lenič, 
danez Zupanec, dr. Mateja Kožuh-Novak, 
Tone Partljič, Rudi Moge, Maks Sušek, Maria 
Pozsonec, Janez Vindiš, Ciril Pucko, Geza 
Džuban, Branko Janc, Feri Horvat, Bre
da Pečan in Marjan Pojšak), in tiste “ju
nake”, ki so nastopili proti nacionalnim 
listam šele sedaj, in to po načelu “v sili 
nudič muhe žre” (Tone Anderlič, Vika 
Potočnik, Jože Protner, Miroslav Moze
tič, Nada Skuk, Benjamin Henigman, Ignac 
Polajnar, Lojze Peterle, Izidor Rejc, Ivan 
Oman, Ivan Verzolak, Sašo Lap, Marjan 
Stanič, dr. France Bučar, Štefan Kociper, 
Miroslav Geržina, Danica Simšič in Ja- 
hez Kopač). Če kdo misli, daje s predlo
gom vladnih strank o referendumu zago- 
t'0vjenOj ^ bodo njihovi poslanci zane- 
s jivo podprli ukinitev nacionalnih list (za 
£aj takega referendum pač ni potreben, 
imr sva s kolego Potrčem že zdavnaj vložila 
tudi formalni predlog za ukinitev nacio
nalnih list), ne ve, s kakšnimi vse pre- 
senečeiji in prenovami je sposobna postreči 
dvostrankarska koalieja.

Zdrava pamet pravu da so šolniki res slabo plačani, vendar 
se reševanja svojih tegob navadno lotijo ob nepravem času

Pomladno radoživi in na trenutke malo 
polenjeni šolajoči se mladostniki si na go
stinskih vrtovih ob pjači manejo roke in 
modrpjejo, da so semjihovi šolniki pa le 
odločili za štrajk. Res najprej za opozori
lnega, ampak čisto zares grozijo s pra
vim nedelom; pardon, s stavko do uresničitve 
vseh svojih zahtev, ki so namenjene izkjučno 
vladi. Ni pa mogoče v stavkovnih zahte
vah prebrati, ker samokritičnosti pač ni, 
kake zahteve šolnikov do samih sebe. Pa 
jim kritično samoočiščerje ne bi škodo
valo, ker niso druščina brez pomanjklji
vosti.

Upali bi si celo trditi, daje pri rjihovem 
delu na žalost precej zelo hudih spodrsljajev, 
celo grobih in nedopustnih, pravzaprav 
neodpustjivih napak. Kdor dela, sicer greši, 
ampak pri šolnikih, ki učjo in vzgajajo, bi 
bilo pričakovati, da bo grehov zanemarlji
vo malo; vsi grehi se namreč opepelijo na 
hrbtih šolajočih se mladostnikov.

Gotovo nam vsem zdrava človeška pa
met pravi, da so naši šolniki preslabo plačani 
za svoje odgovorno delo, celo za življenjsko 
poslanstvo, vendar pa se spomnijo reševanja 
svojih tegob in problemov ponavadi, ob 
nepravem času ali pa prepozno. Ni si mogoče 
namreč drugače razlagati napovedanih 
terminov za sedanjo stavko; in za potrdi
tev takih ne dovolj premišljenih odločitev 
lahko najdemo v ne tako daljni preteklo
sti^ kar nekaj.

Šolniki oziroma prosvetni delavci so v 
mezdnem odnosu z državo, saj jim ta od
merja plačo. Sicer pa tudi delajo v javni in 
državni šoli in so uvrščeni med družbene 
dejavnosti, pravzaprav medjavne službe. 
Mezdni delavci so torej, ker niso sam svoj 
delodajalec, temveč svoje delo prodajajo na 
trgu in zavedati se morajo, da o njihovi 
plači odloča tudi tržna vrednost njihove
ga opravljenega dela, ta vrednost pa je na 
žalost včasih manjša od zaželene oziroma 
pričakovane in zahtevane. Resje, da delo 
šolnikov ni delo kar tako, ampak je inte
lektualno delo, ki je pri nas podcenjeno, 
sramotno nizko vrednoteno, lahko bi rekli

celo ponižujoče. Šolniki nimajo javne in 
nacionalne vezave, ki bi jo morali imeti 
glede na poklic, ki ga opravljajo.

Višje plače šolnikom!
Denar davkoplačevalcev bi morala vla

da razumno deliti med vse javne službe. 
Pri vrhu plačilne lestvice bi prav gotovo 
morali biti Jšolniki, saj tja sodijo po svoji 
izobrazbi. Čeprav sam papir o dokončani 
šoli ni vedno jamstvo za dobro delo, gre 
za strokovno vprašanje, ki bi ga pri nas 
bilo potrebno čimprej znova pretresi. Pro
svetni delavci bi se kljub vsemu morali za
vedati, da je njihovo poklicno vedenje in 
znanje mnogokje in mnogokdaj in pri mnogih 
nezadovoljivo, starokopitno in popolnoma 
formalizirano, ali pa celo grupaško in ideo- 
logizirano, in to kot posledica preteklega 
ali pa že kot vpliv sedanjih politizacijskih 
izmov. Skratka, strokovnost, da ne zahte
vamo kar znanstvenost, je na škodo šolajočih 
se mladostnikov še zmeraj preveč na trhlih 
nogah, ali pa celo za lase privlečena. Kako 
kako si naprimer drugače tolmačiti nesmi-
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selno preštevanje besed pri literarnospi- 
snih nalogah na gimnazijah z jezikovno usme
ritvijo; to je namreč tak formalistični ab
surd, ki z literarnostjo in estetskostjo in 
aksiološkostjo dijakovega eseja oziroma z 
njegovim znanjem nima prav nič skupne
ga. Tak šolnik si ne zasluži niti takega plačila, 
kot ga ima zdaj! Seveda tudi tisti ne, ki to 
zahteva od njega! Šolniki pa, ki ne obvla
dajo slovenskega knjižnega jezika, sploh 
ne bi smeli stopiti za kateder, saj delajo 
narodu pravo nacionalno sramoto oziro
ma ponižpjejo narod in Slovenca kot posa
meznika, kot subjekta izobraževanja in vzgoje. 
Za take v šolstvu ni prostora. Če so že zašli 
v ta poklic, se jim jetreba zahvaliti in jim 
na stežaj odpreti šolska vrata, naj gredo 
opravljat kak drug poklic.

Individualizacija in diferenciacija se pri 
pouku ne uresničujeta v mladostnikovi 
kreativnosti, ampak sta prevečkrat fron- 
talnokatedrski in formalnoavtoritativni ter 
eksistencialno nekorelativni in nekompa- 
rativni z zahtevami časa in prostora, člo
veka in življepja; pravzaprav nimata 
premišljene perspektive vedenja in znanja 
kot intelektualne samokreacije šolajočega 
se mladostnika. Kateder je še zmerom ti
sto šolnikovo naslonjalo, za katerim skri
va svoje nastopaštvo, namesto da bi se spustil 
v dialoški spopad z radovedno mladostjo.

V šolstvu je še preveč zakoreninjen in
telektualni monopolizem, ki včasih prehaja 
v samovšečno vsevednost, ta pa se kaže 
manj v kvaliteti in več v kvantiteti. Šol
ske storitve torej niso zmerom zadovolji
ve. Zato naj šolniki pometejo najprej pred 
svojim pragom in šele potem zahtevajo od 
davkoplačevalcev več denarja. Ali pa naj 
se znotraj vrednostno diferencirajo, tako 
da bodo dobri šolniki dobro plačani, slabi 
pa slabo. Ti drugi v šoli sicer nimajo kaj 
iskati, ker se škoda, ki jo povzročajo, ne 
da popraviti daljši čas. Prosvetni delavci 
morajo pristati na tržni intelektualizem, 
ker bo samo tako vedenje in znanje kvali
tetno in kreativno. Intelektualizem pa si 
bo s tem prislužil tisto in takšno mesto ter 
veljavo v življenju, kot mu gre in mora biti.

Stavko šolnikov proti koncu šolskega leta 
ali celo na samem končuje nemogoče pod
preti. Taka odločitev bi nedopustno priza
dela šolajoče se mladostnike, zlasti tiste, 
ki šolanje končujejo šolah in so pred vpi
som v nove šole.

Prosvetni delavci, stavkajte po končanem 
šolskem letu; in to zares do uresničitve 
vaših zahtevi

Drago Kuhar



Skupaj z vami smo uspeli, ker ste nam zaupali.
Danes sodi vaša hranilnica med večje

slovenske hranilnice.
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Bogate izkušnje m rezultati, kijih 

dosegamo, nam vlivajo smel pogled
v prihodnost.

Ostali bomo zvesti temeljnemu 
cilju, biti v finančno 

oporo sindikatom in njihovim
članom.

Vsem sindikatom in njihovim
članom, zvestim 

varčevalcem, ter drugim 
komitentom

čestitamo za 1. maj, 
praznik dela.

Šilili:!;
i!l!!lll

DELAVSKA HRANILNICA d.o.o.

Jože Stegne, direktor
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Vsem članom, delavkam in delavcem 
čestitamo za 1. maj, praznik dela

Predsedstvo Zveze 
Svobodnih Sindikatov Slovenije

■ Sindikat delavcev družbenih in državnih organov 
Sindikat delavcev dejavnosti energetike

■ Sindikat delavcev finančnih organizacij 
Sindikat delavcev gostinstva in turizma 
Sindikat gozdarstva

> Sindikat delavcev gradbenih dejavnosti 
Sindikat kemične, gumarske in nekovinske industrije 
Sindikat kmetijstva in živilske industrije 
Sindikat komunalnega in stanovanjskega gospodarstva 
Sindikat kovinske in elektroindustrije 
Sindikat delavcev v kulturi 
Sindikat lesarstva 
Sindikat obrtnih delavcev 
Sindikat delavcev prometa in zvez 
Sindikat tekstilne in usnjarsko-predelovalne industrije 
Sindikat delavcev trgovine
Sindikat delavcev v vzgoji, izobraževanju in znanosti 
Sindikat zdravstva in socialnega skrbstva 
Sindikat poklicnih gasilcev 
Sindikat upokojencev

ter območne organizacije ZSSS
Ljubljana in okolica
Podravje
Celje
Dolenjska
Gorenjska
Pomurje
Koroška
Zasavje

- Posavje
- Velenje
- Južnoprimorska
- Severnoprimorska
- Bela krajina 
-Ptuj
- Domžale
- Grosuplje
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25. aprila 1996

Svomini
Na predvečer mednarodnega delavskega praznika 1. maja bodo tudi 
letos na mnogih vrhovih, ki obdajajo Spodijo Savinjsko dolino, 
zagoreli številni kresovi. Pa ne le na vrhovih. Tudi v dolini, domala v 
vsakem zaselku. Mlaji so sevedaJže postavljeni. Obujanje 
prvomajske tradicije v tem delu Štajerske ni zamrlo. Tudi letos se 
bodo mnogi podali na Hom, Goljavo, Creto, Dobrovlje, Goro Oljko, 
Bukovico in druge savinjske ter zasavske hribe. Tudi na Mrzlico, 
goro, ki nekako simbolično deli Spodnjo Savinjsko dolino in Zasavje. 
Na Mrzlici so se že pred drugo svetovno vojno zbirali napredni 
delavci in drugi ljudje, ki so verjeli, da bo tudi za slovensko delavstvo 
nekoč napočil lepši čas. Mrzlica je še danes priljubljena planinska 
izletniška točka, za ljudi ob Savi in Savinji pa še vedno nekakšen 
simbol. I^judi, ki žive in se spominjajo predvojnih prvomajskih 
srečanj na tej gori je le še malo. Med njimi je Jožica Hribarjeva iz 
Latkove vasi pri Preboldu.

Prvomajski sijod na Mrzlici leta 1937. Na fotografiji so me& 
4mgim Mica Šlander, Ivan Piki, Jožica Hribar, Tilčka in VUC 
Šlander, Milan Apih, Franci Hribar, Kati Krajnc, Rudi HribaTi 
Terezija Zagožen in Franjo Vrunč. V ozadju sedijo orožniki, & 
so budno opazovali in zapisovali, o čem govorijo udeležencih 
kakšne pesmi pojejo.

Kresovi niso goreli 
le na Mrzlici

Lepi so bili tisti prvomajski 
shodi, se spominja Jožica 
Hribarjeva. Ne le zato, ker 
smo bili takrat mladi, pač 
pa predvsem zato, ker smo 
bili prepričani, da bodo na
stopili lepši časi tudi za slo
vensko delavstvo. Na Mr
zlico so prihajali delavci z 
območja Prebolda, Zabuko- 
vice in Liboj, pa iz Trbovelj, 
Hrastnika in Zagorja. Iz ti
stih predelov, Kjer je bila že 
pred drugo svetovno vojno 
industrija. Zanimiva je bila 
organizacija prvomajskih 
proslav in srečanj. Na pred
večer prvega maja so kuri
li kresove na tistih vrheh, 
ki so tudi sicer dobro vidni 
tako v Savinjski dolini kot 
tudi v Zasavju. Se pravi, da 
tudi na Kalu in Kumu in še 
Kje. Posamezne skupine or
ganizatorjev so bile zadolžene 
za pripravo in kurjenje kre
sov na določenih območjih. 
Jožica in njen mož Rudi sta 
pripravljala kres na Kriški 
planini pri Mrzlici. Prvoborec 
Anton Kotnik iz Prebolda je 
bil zadolžen za kres na 
področju Kaplje vasi, Trbo
vci so ga zakurili na vrhu 
Mrzlice, tako imenovani Špici, 
Kjer stoji danes znameniti 
mrzliški stolp. Kakor koli 
že, organizacija kurjenja kre
sov je bila odlična in do živega 
ji ni prišla niti tedanja oblast.

Jožica se še spominja 
neljubega dogodka, ko sta 
z možem zakurila kres na 
Kriški planini. Naenkrat je 
začel pihati veter in le malo 
je manjkalo, pa bi se vžgal 
gozd tam naokrog. K sreči 
Je zbranim uspelo ogenj 
pogasiti. Samo predstavljamo 
si lahko, kaj bi gorenje gozda 
takrat pomenilo tudi za 
oblast. Lepšega razloga za 
še hnjše zatrtje prvomajskih 
srečanj ne bi moglo biti. No, 
po kurjenju kresov so sle
dili prvomajski shodi.

Žandarji in »ruske« 
pesmi

Jožica se spominja, da so 
bili mrzliški prvomajski shodi 
vedno zelo nadzorovani. 
Žandarjev je bilo po gozdo
vih okrog Mrzlice kar ve
liko. Zapisovali so si, kdo 
prihaja na te shode, nepo
sredne prepovedi za praz
novanje pa ni bilo. Ker so 
tudi žandarji morah poročati 
o svojem delu, so si marsikaj 
tudi enostavno izmislili. Leta 
1937 so tako v svoje poročilo 
napisali, da so delavci na 
Mrzlici prepevali izključno 
ruske revolucionarne pesmi, 
kar seveda ni bilo res. Po
leg slovenskih ljudskih pe
smi so udeleženci res pre
pevali tudi slovenske dela
vske pesmi, tu in tam se
veda tudi kakšno rusko, kar

je bilo za takratne čase tudi 
razumljivo. Ni pa bilo razu
mljivo, da so žandarji v 
poročilo zapisali med dru
gim tudi to, da so delavci pre
pevali rusko pesem Oj ta 
mlinar. Na sploh so bila 
takratna srečanja zanimi
va, pravi Jožica Hribarjeva. 
Tam po letu 1935 je bil 1.

maj sicer dela prost dan, 
vendar neplačan. Lastniki 
tovarn in drugi so bržkone 
spoznali, da shodov nima 
smisla ovirati. Tovarne, 
rudniki in drugi obrati so 
bili na tisti dan tako ah tako 
prazni, večine delavcev ni 
bilo na delo in lastniki so 
izračunah, daje najbolje tako.

Na Mrzlici so na sam praz
nik pripravili kulturne pro
grame in seveda tudi nekaj 
govorov, vsak; udeleženec pa 
je s sabo prinesel rdeč na
gelj. Še posebej veselo je bilo, 
ko je zaigrala godba na pihala 
iz Prebolda oziroma Kaplje 
vasi. Kapelnik je bil Polde 
Ahac. Štela je res le sedem 
članov, vzdušje pa je znala 
napraviti izjemno. Za vsem 
skupaj je stala takratna 
Komunistična partija, prvo
majske shode pa so podpi
rali tudi sokoli, društva 
kmečkih fantov in deklet, 
Vzajemnost in še kdo.

Spomini na 
udeležence

Jožica Hribarjeva se spo- 
mipja udeležencev prvo
majskih zborovanj na Mrzlici. 
Pred sabo ima kup fotogra
fij in skoraj za vsakega na 
pjej ve, kdo je. Imena se kar 
vrstjjo: Slavko, Vili in Mica 
Šlander, Milan Apih, Franjo 
Vrunč, Fanika Raček, Tone 
Pečnik, Jerca Lukane, Peter 
Špranje, Franc Hribar, Peter 
Stante... Nekaj je še živih 
njenih prijateljic, ki so de
lale v tekstilni tovarni. Tu 
in tam še srečajo in pokle
petajo ter obnjajo spomine 
na tiste dni. S Justi Koče
varjevo sta bili telovadki pri 
Sokolih, zato sta, pravi Jožica, 
še danes kljub visokim letom 
čili in bistrega duha. Tudi zato 
je lepo, kadar človek vzame 
v roke fotografije izpred 
mnogo let in z njimi obuja 
spomine na preteklost. Ve
liko zaslug za to, daje še vedno

ohranjenih precej fotografij 
iz polpretekle zgodovine in 
tudi z Mrzlice ima pokojni 
preboldski fotograf Mirko 
Pečar. Kar mislimo si lahko, 
kaj je v tistih časih pomenil 
fotograf.

Edina preživela 
borka 1. celjske 
čete

Mrzlica ostaja v zavesti 
Jožice Hribarjeve in v spo
minu premnogih še vedno 
najveličastnejša gora na 
južnem robu Spodnje Sa
vinjske doline. Gozdovi, 
senožeti in raztrešene kmetije 
so bile v letih med drugo 
svetovno vojno osamljene. 
Vojna je Jožico zalotila v

Svetem Lovrencu. Njenega 
moža Rudija so že leta 1933 
za več kot dve leti zaprli''1 
Sremsko Mitrovico. Ob za
četku okupacije seje Jožica 
skrivala, bila v strogi ile
gali, dokler ni skupaj z možem 
odšla na Resevno. Dvajse
tega juhja 1941 so tam usta
novili 1. celjsko četo. Jožica 
je bila v njej prva partizanka, 
kasneje pa je prišla še Her
mina Seničarjeva. Koman
dant je bil Peter Stante Skala, 
komisar pa Franjo Vrunč. 
Zaradi izdaje je bila četa 
razbita. Kasneje je bila v 
Dolomitih njeta in obsojena 
na več let zapora. Ustrelili 
je niso, ker je bila noseča. 
Od borcev znane 1. celjske 
čete živi samo še Jožica.

Humor jo drži 
pokonci

Po vojni je bila Jožica 
aktivna na mnogih področjih. 
Leta 1957jije mož Rudi umrl- 
Sin Sergej in hčerka Tatja
na z družinama in vnuki jo 
še danes redno obiskujeta 
ali pa gre ona za kakšen 
mesec k njim na obisk. Jožico 
poznajo mnogi ljuclJe. Radi 
jo imajo in spoštujejo zara
di rjene neposrednosti in 
velikega smisla za humor 
Čeprav jo dajejo mnoge bo
lezni, se ne da. Dela na vrtu, 
prebira časopise, gleda te
levizijo... Ko sva spila ko
zarček vina in pokadila ci
gareto, mi je ob slovesn 
rekla le to, da ji je žal, ker 
danes večina delavcev nim& 
več pravic, za katere so se 
zavzemali v »rajnki gnili" 
Jugoslaviji. Tudi na prvo
majskih shodih na Mrzlici. 
Izborili so si jih, v zadnjih 
nekaj letih pa so se razbli
nile kot milni mehurčki. Za 
hip se mije zazdelo, kot da 
ob teh besedah v Jožičinih 
očeh ni bilo več tiste iskri
vosti in dobre volje, po ka
teri je znana.

Janez Vedenik

SSsSSeSSSS
la Savinjska podružnica SPD. Poimenovali sojo po 
JanezuHausenbichlerju (1838-1896), velikem na- 
rodn)^ to žalak^ žuiri ki je rad ^al na Mrzlico. 
Leta 1928 Je kočo prevzela trboveljska podružnica

ski dom, ki so ga odprli rs^mbrTl^eTNa^i
Štorov!'ravni so leta 1965 odprli še Poldetovo kočo,

BtitltlP
odjuga proti zahodu in severu pa so Čemleniškap:

djjo Uršlja gora, Paški Kozjak, Pohorje in Konjiškai-

se"cesta odcepi ^oti Mrzlici. Peš je" iz Trbovelfna 
Mrzlico dobri dve iri in pol, iz Prebolda preko Goba
ve tri ure, približno toliko tudi iz Zabukovice, iz Šem- 
petra ppekS Se56 In Matk pa okroe StlM upe. Z MpaU-

Prvomajski shod na Mrzlici leta 1936
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Pogovor z Maksom Brečkom, 
direktorjem Uniorja Turizma
V zreškem Uniorju Turizmu se lahko 
Pohvalijo, daje bila zadnja turistična 
sezona doslej najuspešna. Daje res tako, 
govori kar nekaj podatkov. Na Rogli je 
tila zasedenost več kot stoodstotna, v 
Zimski sezoni so dosegli kar 140 
smučarskih dni, mesečni promet pa je 
znašal skoraj tri milijone mark. Samo 
dnevnih obiskovalcev zasneženih poljan 
je bilo več kot 250 tisoč. To pa so že 
številke, na katere lahko z zavistjo _ 
gledajo tudi kje v Avstriji, Franciji, Švici 
in Italiji. Seveda pa vse to še ni vse. O 
tem smo se pogovarjali z direktorjem 
Uniorja Turizma Maksom Brečkom.

Sistem umetnega zasneževanja se obrestuje • Najpomembnejši so strokovni kadri • Najboljši gostje so Slovenci * Od turizma živi cela 
občina • Država mora poskrbeti za izenačitev pogojev gospodarjenja

V hotelu na Rogli bodo kmalu 
v pohorskem stilu obnovljene 
vse sobe

Panorama, rr^^ej govorite 
o naložbah, o tem, kaj vse 
še načrtujete v 
prihodnosti. Se ne bojite, 
da bi -.s vam zaradi 
prevelikih zalogajev kdaj 
zalomilo, da bi ob koncu 
bila ponudba večja od 
povpraševanja in da bi, 
enostavno povedano, 
prehitro postali preveliki? 
Tudi kakšen tak primer bi 
se našel kje v slovenskem 
turizmu.

Panorama: K takšnim 
rezultatom je prav gotovo 
največ pripomogla zima, 
kakršne pri nas že dolgo ni 
bilo. Verjetno pa samo 
ugodne snežne razmere 
niso dovolj za uspešno 
sezono.
Brečko: Imate prav. Zima je 

Precej pomagala. Kljub obilnim 
Padavinam pa ne bi dosegli rekor- 
da 140 dni, če ne bi smučišč tudi 
Umetno zasneževali. S sisteijin’'- 
umetnega zasneževanja lahK" 
Pa Rogli sed^j naredimo ISO tisoč 
kubičnih metrov snega in na
ložba v to se nam je res obre
stovala. Druga zadeva je, da smo 
Pa Rogli izpeljali tudi celo vr
sto kadrovskih sprememb, kar 
js izredno bistveno. Še toliko 
snega in umetnega zasneževanja 
ter ugodnih zimskih razmer za 
smučanje ne pomaga, če v smu- 
^■«kem centru ne del\ye stro
kovna ekipa sodelavcev, ki vedo, 

hočejo oziroma kaj potrebujejo 
smučarji.

Panorama: Lahko bi torej 
rekli, daje bila naložba v 
kadre ena izmed 
najpomembnejših pri vas. 
Brečko: Vsekakor. Mlado 

ekipo strokovnjakov med drugim 
sestavljata dva diplomirana 
okonomista, finančna stroko
vnjaka, pa uspešna študenta 
Visoke šole za telesno kulturo, 
Pa tehnik za kuharstvo in 
strežbo... Morda so nekateri v 
začetku na vse te sorazmerno 
mlade ljudi, ki pa so vendarle 
strokovnjaki vsak na svoje 
Področju, gledali z malce nezau- 
Paijja. Sedaj seje izkazalo, da 
so bili dvomi odveč. Ekipo vodi 
Pomočnik direktorja, torej moj 
Pomočnik Vojko Korošec, delati 
Pa je začela tik pred začetkom 
Zadnje zimske sezone. 

Panorama: Rekli ste, daje 
k daljši zimski sezoni 
pomagalo tudi umetno 
zasneževanje. Sedaj bo 
treba kaj narediti tudi na 
•lurgovem, kjer tega še ni. 
Brečko: To bo prav gotovo 

sna izmed večjih naložb, kije 
Pred nami. Sedaj smo v fazi 
izdelave načrtov. Gre za 3,5 
kilometra smučarskih prog, na 
katerih je lahko naenkrat štiri 
tisoč smučarjev. Z dokončno. 
Preditvijo Jurgova bomo lahko 
Pa Rogli organizirali najbolj 
2ahtevna smučarska tekmo
vanja, Tudi tekme za svetov- 
Pi pokal.

Panorama: Ostaniva še 
nekaj časa pri zimski 
sezoni. Verjetno so bili 
dobrodošli tudi šolarji iz 
v«e celjske regije, pa tudi 
°d drugod.
Brečko: Seveda. Roglo je 

^Piskalo več kot 10 tisoč smu- 
Sarjev iz vse Slovenije, drug 
zanimiv podatek pa so nam po
vedali iz Smučarskega kluba 
Pnior iz Celja. V 130 dneh je 
namreč 35 vaditeljev smučanja 
spravilo s svojimi učenci kar 
^650 ur dela. Mi se natančno 
mvedamo, daje prihodnost Rogle 
mdi v tem, da jo spoznajo 
Pajmlajši, jo vzljubijo in so pri 
Pas zadovoljni. To pomeni, da 
sodo ti mladi ljudje naši gosti 
s® dolga leta. Glede samega 
obiska šolarjev v zadnji zimski

sezoni pa moram vendarle reči, 
daje bil nekoliko manjši kot lani, 
to pa zato, ker je bilo letos snega 
vsepovsod dovolj, lani pa ne in 
še največ gaje bilo, že zaradi 
prej omenjenih naložb v umetno 
zasneževanje, prav na Rogli. 

Panorama: Roglo si mnogi 
predstavljajo zgolj kot 
zimskoirekreacijski 
turistični center, kar pa 
i ti veda ni res. Na Rogli je 
■‘•pn, prijetno in zanimivo 
vse leto. Verjetno so tudi 
naložbe, ki niso vezane 
zgolj na zimsko sezono. 
Kako je s tem?
Brečko: V teh dneh prenavlja

mo športno dvorano. V njej 
polagamo na površini 2200 
kvadratnih metrov najkakovost
nejši parket, postavili pa bomo 
še dodatno igrišče za košarko. 
Mislim, da bodo dela končana 
do sredine maja. S tem bodo 
ustvarjeni pogoji za treninge in 
popolne kondicjjske priprave 
raznih športnih ekip, kar bo za 
Roglo izjemnega pomena tudi za 
obdobje, ko ni smučarske sezone. 

Panorama: Verjetno bi 
lahko v sklop vaših naložb 
uvrstili tudi odločbo 
ministrstva za zdravstvo. 
Pred dnevi je namreč 
izdalo odločbo, ki pravi, da 
je klima na Rogli naravni 
faktor z zdravilnim 
učinkom, in jo je razglasila 
za naravno zdravilno 
sredstvo. Kaj vam pomeni 
ta odločba?
Brečko: Pri tem projektu smo 

delali dobrih deset let. Smo prvi 
v Sloveniji, ki mu jer ministr
stvo izdalo takšno odločbo, ki 
že sama pa sebi pove pravza
prav vse. To pomeni, daje kli
ma zdravilna za ljudi z dihal
nimi obolenji, srčnimi težava
mi, problemi v zvezi z ožiljem

pohvalite s podobnimi 
rezultati kot na Rogli? 
Brečko: Tudi v Termah je bilo 

nočitev več, kot smo načrtovali. 
K povečanemu številu nočitev 
oziroma prodaje so precej pri
pomogle nove namestitvene zmo
gljivosti v Termah. Gre za na
selje Vile Terme. Ne nazadnje 
se moramo za večji obisk zahvaliti 
tudi strokovni izpopolnitvi zdra
vstvenega dela v Termah, uspeš
nemu delu našega predstavništva 
v Ijubljani. V drugi polovici leta 
pa smo začeli intenzivno tržiti 
tudi s seminarskim in in kon
gresnim turizmom. Že letos 
marca je bil pri nas mednaro
dni kongres za endoskopsko 
kirurgijo, v naslednjih mesecih 
pa bo še nekaj kongresov in 
seminarjev, ki se jih bo udeležilo 
po več kot 400 gostov. V Ter
mah v Zrečah potekajo tudi stalni
izobraževalni programi Zavoda 
za šolstvo Slovenije. Nasplohje 
ta del turizma še kako zanimiv 
v tako imenovanih turistično 
mrtvih mesecih, maja, junija ter 
v jesenskih mesecih.

Morda ne bo odveč, če vam 
postrežem še z nekaj konkret
nimi številkami. Leta 1992 smo 
v objektih Uniorja Turizma 
dosegli dobrih 83 tisoč nočitev, 
leta 1994 že več kot 127 tisoč, 
lani pa 157 tisoč. Mislimo, da 
bomo letos znova dosegli rekord. 
Že samo v prvih treh mesecih 
smo zabeležili dobrih 71 tisoč 
nočitev. Možnosti za še večje 
število nočitevje še več in s tem 
v zvezi smo znova pri naložbah. 
Te dni sicer obnavljamo hotel 
Planja na Rogli, ki bo med pr
vomajskimi prazniki spet od
prt. Pričeli smo namreč si
stematično obnavljati hotelske 
sobe, ki bodo poslej urejene v 
pohorskem stilu in svetlem 
smrekovem lesu. Obnova dela

“V večnamenski dvorani na Rogli, v kateri 
polagajo parket, so tri igrišča za tenis, po 
dve igrišči za košarko, odbojko in squash, 
igrišče za rokomet, fitnes center in mala 
dvorana za borilne veščine. Iz notranjosti 
dvorane se v poletnih mesecih dogajanje 
preseli tudi na zunanje športne objekte, kot 
so nogometni stadion, atletske steze in 
peščena igrišča za tenis.”________________

in še bi lahko našteval. V okviru 
tega projekta smo na Rogli 
postavili tudi sodobno hidro
meteorološko postajo, in to 
seveda v sodelovanju s Hidro
meteorološkim zavodom Slove
nije. Taje pri tem sodeloval na 
strokovnem področju, mi pa na 
finančnem. Oprema oziroma 
postavitev te postaje nas je 
veljala več kot 150 tisoč mark. 
Koliko je veljal celotem projekt 
pa vam, dokler ne dobimo odloč
be ministrstva za zdravstvo, ne 
morem povedati. Kot že rečeno 
je ves postopek trajal skoraj 
enajst let. Od tega uradnega 
dokumenta si poleg drugega 
obetamo še večji obisk razhčnih 
športnikov in športnih ekip. 

Panorama: Kako ste 
zadovoljni s prodajo v 
Termah v Zrečah. Se lahko

sob bo predvidoma končana 
prihodnji mesec. Intenzivno pa 
razmišljamo tudi o gradrji no
vega hotela v Zrečah. V hote
lu Dobrava v Zrečah so sobe 
obnovljene, uredili bom trim 
stezo in ograje pri kopališčih. 
Tudi predprodajo vstopnic za 
koparye smo že začeli. 

Panorama: Zanimivo bi 
bilo izvedeti, kakšen delež 
nočitev so ustvarili domači 
in kakšnega tuji gostje. 
Brečko: Sedemdeset odstot

kov nočitev so ustvarili domači 
gostje. Bilo je sicer nekaj me
secev, ko je bil delež tujih go
stov tudi 50-odstoten, a gledano 
skozi vse leto, je pri nas največ 
domačih gostov. Za nas so tuji 
gostje najbolj zanimivi v tako 
imenovanih nesezonskih mese
cih. Takrat so cene nižje, in to

Najlepše urejena smučišča v Sloveniji

na nek način že pove, kakšna 
je struktura tujih gostov, ki 
prihajajo v Slovenijo. Z vso 
odgovornostjo trdim, da so Slo
venci bolj zahtevni gostje in da 
tudi več porabjjo. Deleža Slo
vencev v naših objektih ne želimo 
zmanjšati. S tujci pa zapolni
mo naše zmogljivosti predvsem 
junija, septembra in oktobra. 
Takrat se Slovenci v večini 
primerov ne odločajo za po
čitnice, in to iz več razlogov. 
Izjema so seveda ljudje starejše 
generacije.

Panorama: Če bi k nam
prihajali tujci z 
debelejšimi denarnicami, 
bi bili seveda več kot 
dobrodošli. Takšnih tujcev 
je očitno bolj malo, to pa je 
že povezano s promocijo 
naše države na zunanjih 
trgih. Se tudi vi strinjate, 
da s tem ne gre in ne gre? 
Brečko: To čivkajo že vrab

ci na strehi. Po svoje dela go
spodarska zbornica, po svoje 
ministrstvo za gospodarstvo. 
Kaj bo storil državni promo
cijski center, je seveda spet 
vprašanje zase. Po zadnjih 
podatkih bo zaposlil več kot deset 
strokovnjakov, ki ne bodo po
ceni. Sredstva za turistično 
promocijo Slovenije se drobijo 
in nihče nima od tega ničesar, 
še najmanj pa mi, ki se ukvarja
mo s turizmom in od njega živi
mo. Tudi sicer je za promocijo 
Slovenije zelo slabo poskrbljeno. 
Ko je bilo letos na Rogli sveto
vno prvenstvo v snow boardu, 
je z njega poročalo kar okrog 
15 tujih televizijskih družb. Na 
Eurosportu je bil lep prispevek 
o tem z naše Rogle, toda kaj ko 
je reporter povedal, daje tek
movanje potekalo na Rogli na 
Slovaškem. Tuje bil, izobražen 
človek je, pa je enostavno Slo
venijo zamenjal s Slovaško. Ne 
mislite, da gre za osamljen 
primeri Upam, da do takšnih 
zmešnjav ne bo prišlo, ko bo 
k nam prišel na obisk papež. 
Kakor koli že obračamo zade

ve v zvezi s tem obiskom, se 
mi zdi, da bo to na neki način 
promocija za Slovenijo. Glede 
na to, da takšen obisk tudi precej 
stane, pa me prav zanima, kaj 
bomo znali v promocijskem 
smislu iz njega potegniti mi, 
Slovenci.

Slovencem ne preostane dru
gega, kot da se na tujem pred
stavlja vsak zase. To pa je v 
velikem poslu, ki se imenuje 
turizem, toliko kot kapljica v 
morju. Mi pač sodelujemo z 
nekaterimi tujimi turoperatorji 
v tujini in to je v bistvu vse. 
Rezultat tega je sorazmerno 
skromno število tujcev. Sicer 
pa moram reči, da ne glede na 
to, da smo letos prejeli kar precej 
laskavih priznanj, med drugim 
Zlato snežinko za najlepše 
urejeno slovensko smučarsko 
središče, Terme pa priznanje 
Turistične zveze Slovenije za 
gostoljubnost, zase sodimo, da 
smo šele v prvi fazi turističnega 
razvoja in da bo treba še mar
sikaj postoriti.

Panorama: Na račun 
odnosa države do turizma, 
ki naj bi postala ena izmed 
glavnih gospodarskih 
dejavnosti Slovenije, 
imate kar precej pripomb. 
Kaj vas najbolj moti? 
Brečko: Turizem kot gospo

darska dejavnost pri nas je brez 
jasnih programskih usmeritev. 
Potrebujemo zakon o turizmu 
in od države pričakujemo, da 
bodo pogoji gospodarjenja za vse 
gospodarske subjekte enaki ter 
izenačeni z razvitim svetom. 
V sosednji državi Avstriji država 
z raznimi ukrepi pomaga turiz
mu pri naložbah in seveda pro
mociji ter še kako drugače, če 
bi se država vsaj nekoliko 
drugače obnašala do turizma, 
vam zatrjujem, da bi v nasle
dnjih treh do petih letih samo 
pri nas lahko dodatno zaposli
li še okrog 300 delavcev. Že sedaj 
nas je 320, to pa pomeni, da 
že sodimo v krog srednje ve
likih slovenskih firm.

Brečko: Naša načrtovanja so 
povsem realna. Na sploh pa je 
treba vedeti še nekaj drugega. 
Posredno živi od turizma na 
našem območju še zelo veliko 
ljudi. Tu so nastale nove trgo
vine, mnoge druge dejavnosti, 
ki prav tako dopolnjujejo tu
ristično dejavnost, predvsem pa 
gre tu še za neko prednost ozi
roma cilj, kije na neki način 
že dosežen, treba ga je le še 
izpopolniti. Gre za tako imeno
vano skrajšano reprodukcijsko 
verigo, če hočete, od pridelka 
kmeta, ki pride v končni fazi 
do turista. V svetu so vse 
močnejši trendi po naravno 
pridelanih proizvodih. Zreče leže 
na višini 400 metrov, kmetijski 
pridelki nastajajo še na višje 
ležečih območjih. Gre skratka 
tudi za pridelke, ki v ekološkem 
smislu niso sporni, in tudi tu 
je naša prednost. Se pravi, da 
od turizma žive tudi kmetje. Na 
turizemje pravzaprav navezana 
vsa občina Zreče. Ljudje vedo, 
kaj jim je turizem prinesel in 
kaj jim še bo. Tam, Iger se gredo 
turizem brez sodelovalna drugih 
dejavnosti, se seveda lahko 
zgodi, da gre slej ko prej vse 
k hudiču. To so spoznali že 
skorajda vsepovsod v razvitem 
turističnem svetu, pri nas pa 
očitno še ne povsod. Marsikje 
so realne naložbe zamenjali z 
megalomanijo, kar se jim je 
seveda maščevalo.

Panorama: Skorajda odveč 
je ob tem, kar ste povedali, 
vpraš ati, kakšno je 
sodelovanje z občino... 
Brečko: Razume se, da odlič

no. Tudi župan zelo dobro razu
me, kuj pomeni turizem za občino 
Zreče in na sploh to področje. 
Dobro sodelujemo tudi z dru
gimi. Tudi s policijsko postajo. 
Pred dnevi smo policistom kupili 
nov, sodoben avtomobil. Konec 
koncev potrebujemo drug dru
gega.

Janez Vedenik



Borzna giban ja

Ukrepi Banke Slovenije, 
ki so nedavno ustavili pa
danje menjalniških tečajev, 
še vedno niso začeli delovati. 
Podjetniški tečaj še vedno 
pada, tečaji v menjalnicah 
pa se obnašajo izredno ne
predvidljivo. Njihova izre
dna rastje obrnila svojo smer 
že konec prejšnjega tedna. 
Pričakovanja, da bodo kom
plicirani ukrepi BS začeli 
učinkovati, se še niso izpol
nila. Banke očitno še ved
no čakajo, zato tudi ni obvez
nih deviznih odkupov, ki bi 
povečali povpraševanje po 
tujem denarju. Tečaji se 
obnašajo natančno na pod
lagi teh pričakovanj, in ko 
jih ni več, se začnejo obnašati 
primerneje. Še vedno pa smo 
precej daleč od umirjenih 
razmer, ko bi se vsi trjje tečaji 
dolgoročneje bolj uravno
teženo gibanje. Nekateri

primer nekakšne “komisarke 
uprave”, ki jo poznamo iz 
sosednje Italije. Prestrašene 
so tudi banke, ker bi takšna 
metoda centralne banke 
lahko postala redni način 
uveljavljanja tudi drugih 
njenih sklepov. Priča smo 
torej novim načinom dela te 
ustanove, ki pa po svoje niti 
ne preseneča. Morda je ne
navadno, da seje guverner 
odločil za takšno potezo ravno 
na občutljivem področju, kjer 
se prepletajo njihove pristoj
nosti in pristojnosti agencije, 
kije vladna institucija. Neka
teri strokovnjaki ocenjujejo, 
da ne gre zgolj za uvajanje

ki pa ima kljub temu množico 
majhnih udeležencev (fi
nančnih družb). Problem 
postane, ko mora takšen urad 
ali agencija z nekaj zaposle
nimi začeti nadzorovati šte
vilne udeležence na trgih. 
Guverner Arharje torej ubil 
dve muhi na mah. Prestrašil 
je vlado in banke, saj je 
končno uvedel način, kako 
udejanjiti sprejete odločbe. 
Stvar je lahko nevarna v 
primeru nestrokovnosti 
bančnih nadzornikov ali v 
primeru, da bo guverner začel 
uporabljati takšne metode 
tudi zaradi nebančnih razlo
gov. Predstavljamo si lahko,

kako bi poslovala banka, ki 
bi ji centralna banka poslala 
skupino komisarjev za zelo 
dolgo obdobje. Verjetno bi bilo 
pravilno, da BS uzakoni to
vrsten nadzor, sicer lahko 
pripelje do neslutenih zlo
rab. Na takšen način je mo 
no posamezno banko prisi
liti v praktično kar koli.

’ Če bi agencija za trg vre
dnostnih papirjev uporabljala 
tako odločne prijeme kot 
Banka Slovenije pri nadzo
rih udeležencev na kapital
skem trgu, prav gotovo ne 
bi prišlo do afere Dadas. 
Verjetno bi na takšen način 
lahko govorili o nadaljnjem 
razvoju tega trga. Žal pa ni 
tako. Tudi pri tej agenciji 
lahko ponovimo oceno, da

uvajanje vladnih agencij ne 
pomeni dosti in pravzaprav 
škodi gospodarstvu. Prejšnji 
teden so se kritikam poslo
vnega sistema Dadas pri
družile tudi vedno glasnejše 
kritike te agencije. Vedno večji 
del javnosti je prepričan, da 
je glavni krivec za polom 
vzajemnih skladov pravza
prav agencija za trg vred
nostnih papirjev. Popusti
la je torej medijska bloka
da, ki so jo umetno ustva
rili finančni lobiji, ki za vsako 
ceno preprečujejo prepogosto 
negativno omenjanje eksce
sov v javnosti.

Na kapitalskem trgu se 
je nadaljevalo stanje po aferi 
Dadas-agencija. Na borznih 
kotacijah se nadaljuje sta

gnacija trgovanja z vsemi 
vrednostnimi papirji. Še ti
stih nekaj poslov, ki se te 
dni dogajajo na tem trgu, 
so v glavnem aplikacije- 
Sprašujemo se lahko, do kdaj 
bo trajalo takšno stanje. Gre 
nedvomno za zelo nevarno 
početje, ki je predvsem v 
interesu ljubljanske borze, 
saj gre provizija tudi njej- 
Na takšen način si ohranja 
življenje in nedvomno bo mo; 
rala razkriti, kaj pomeni

takšno mrtvilo za njeno 
izjemno drago poslovanje- 
Dogajanje se seli na OTC trg, 
kjer so največ trgovali z 
delnicami Mercatorja, Ko; 
linske in Rogaške. Vedno boj 
zanimivo pa postaja do
gajanje na Blagovni borzi, 
kjer so končali poskusno tr
govanje s pogodbami na 
delnice. Menda se pripra
vljajo na začetek normah 
nega trgovanja že te dni. Kaj 
poreče agencija za trg vre
dnostnih papirjev? Ali S® 
nam obeta novi spor z Da' 
dasom, ki je tretjinski 1®' 
stnik te dru be? Morda pa 
bo morala tudi v tem pri
meru ukrepati Banka Slo
venije? ,
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analitiki s področja denar
nega trga še vedno svetujejo 
investitoijem, dadelportfelja 
obdržijo v tuji efektivi. 
Vsekakor je njihova previ
dnost na mestu.

Medtem ko Banka Slove
nije nikakor ne more popra
viti svoje napake pri regu
liranju menjalniškega trga, 
je mnogo bolj učinkovita v 
spopadu z vladnimi agencija
mi. Svet BS seje najodločneje 
uprl poskusu agencije za 
sanacijo bank, da bi dovoli
la razdružiti novogoriški in 
mariborski del Nove kreditne 
banke Maribor. Guverner 
Arharje na predavanju, imel 
na finančnem sejmu Kapi
tal dejal, da bo Banka Slo
venije poslala v Maribor 
nadzornika, ki bo nadziral 
uresničevanje njihovega 
sklepa. Svet BS je namreč 
mnenja, da sanacija NKBM 
še ni končana in da ne more 
priti do statusnih sprememb 
(razdružitve). Direktor agen
cije seje predvsem spraševal 
o vlogi takšnega nadzornika. 
Gre vsekakor za precedenčni

novih instrumentov prisile, 
temveč da gre za očitno zna
menje, ki napoveduje uki
nitev agencije za sanacijo 
bank, ali v najboljšem pri
meru za njeno preoblikovanje 
v agencijo za zavarovanje 
bančnih vlog. Če se bodo 
takšne napovedi uresničile, 
pomeni, da guverner uresni
čuje svoje napovedi nadzo
ra nad celotnim finančnim 
trgom. Resnici na ljubo je 
treba priznati, da se števi
lne agencije, ki so nastale 
v zadnjih letih, niso obne
sle. Za oblikovanje tako šte
vilnih regulatorjev in nad
zornikov na finančnem trgu 
v Sloveniji ni prostora. 
Takšno stapje je sledilo ob
dobju, ko so pisci novih zako
nodaj potrebovali predvsem 
znanje tujih jezikov in že smo 
dobili zakon, ki so ga pre
vedli iz angleščine. Takšna 
zakonodaja je ponavadi pre
dvidevala ustanovitev novega 
urada ali agencije, kar je na 
ogromnih finančnih trgih 
povsem razumljivo. V Slo
veniji gre za zelo majhen trg,

Novi vidiki spora 
med Dadasom 
in Agencijo za trg 
vrednostnih papirjev

Visoko strokoven članek 
g. Boštjana Horvata, ki je 
bil objavljen 11. aprila 1996 
v Delavski enotnosti in te 
dni v fotokopirani obliki kroži 
med borznimi hišami, bi 
kazalo osvetliti še z drugih 
vidikov.

Spopad med Dadasom in 
Agencijo za trg vrednostnih 
papirjev je vsekakor velika 
igra dveh velikih igralcev, 
ki se bo pokazala v zlomu 
trga vrednostnih papirjev 
in posledično nizkih cenah 
najboljših delnic iz javnih 
prodaj, ki sedaj pospešeno 
prihajajo na Ljubljansko 
borzo. Masovno pa se z nji
mi trguje tudi mimo borze, 
preko malih oglasov v re
snih in manj resnih časo
pisih.

Pri osvetljevanju vloge 
Davorina Sadarja pri vodenju 
poslovnega sistema Dadas 
je vedno zanemarjena vlo
ga njegove žene Danile Sa
dar. Dadas je izpeljanjka iz 
imen Dare, Danila, Sadar. 
Vendar niti največji pozna
valci tega poslovnega sistema 
ne poznajo prave delitve dela 
med obema zakoncema. V 
skladu s teorijo psihologije 
in ekonomske psihologije je 
v zakonskem paru ali po
slovnem sistemu lahko samo

eden vodja. Kdo je vodja v 
poslovnem sistemu Dadas, 
ni znano, iz opazovanj bi 
lahko sklepali, da cash flow 
in strategijo razvoja nadzo
ruje Davorin, taktiko in 
operativo pa Danila. Davo
rin je znan predvsem po tem, 
daje mož beseda pri poslih, 
Danila pa po tem, da hitro 
in učinkovito odstrani ne
primerne kadre. Vsekakor 
pa navzven in v praksi de
lujeta enotno in zelo učinko
vito.

Njun nasprotnik Igor Ku
šar, direktor Agencije za trg 
vrednostnih papirjev, pa je 
profesionalec v svojem po
slu. V svoji neomadeževa- 
ni karieri na elitnih položajih 
seje naučil političnih in di
plomatskih spretnosti. Na 
političnem področju je vsaj 
tolikšen strateg kot zakon
ca Sadarin v sedanjem sporu 
še zdaleč ni uporabil vseh 
orožij, kijih premore. Ključ
nih podatkov o poslovanju 
poslovnega sistema Dadas, 
kijih na svojem položaju ne
dvomno ima, še ni objavil 
in jih morebiti nikoli ne bo. 
Trenutno so njegova šibka 
točka ustavni spori, ki jih 
je Agencija za trg vredno
stnih papirjev pod njegovim 
vodstvom izgubila. Namesto 
nadzora je nekajkrat poskušal 
regulirati trg vrednostnih 
papirjev, pri čemer je trčil 
na ostro nasprotovanje ude
ležencev trga vrednostnih 
papirjev.

Sedanji spor med Dadasom 
in Agencijo za trg vredno
stnih papirjev je potrebno 
osvetliti tudi z mednarod
nega vidika. Ni naključje, da 
so ukrepe Agencije med 
prvimi podprli v Creditan- 
stalt banki, in to preko agen
cije Reuter poslali po sve

tu. Za tujo banko in druge 
tuje vlagateljeje vsak ukrep, 
ki znižuje raven cen na slo
venskem trgu kapitala, do
ber in dobrodošel. Skrom
ni poskusi tujih vlagateljev 
v preteklih letih so bili 
namreč zarje neuspešni oz. 
nedobičkonosni.

Poleti 1994 je tedanja 
vodilna angleška borzno
posredniška hiša Smith New 
Courtlnv. s. Ltd. vložila 6,6 
milijona DEM v 12.500 re
dnih delnic SKB banke d. d. 
in tako postala drugi največji 
delničar te banke. Po da
našnjem tečaju DEM to po
meni, da je delnice kupila 
po nekako 47.500SIT za eno. 
Ta podatek govori v prid 
trditev Davorina Sadarja, da 
cene vrednostnih papirjev 
v Sloveniji še zdaleč niso bile 
napihnjene. Tudi v sosednji 
Avstriji so cene delnic av
strijskih bank večinoma nad 
njihovo knjigovodsko vred
nostjo, kar pomeni, da bi cena 
delnic SKB banke lahko 
porastla tudi preko 60.000 
SIT za eno.

Vendar sem v razgovoru 
s predstavniki družbe Merrill 
Lynchjeseni leta 1994 zaz
nal, da je kljub nekaterim 
dobrim podjetjem Slovenija 
kot država zanje preveč 
rizična. Ko so jeseni leta 1995 
prevzeli Smith New Court, 
so me presenetili s hitrim 
ukrepanjem, saj so že me
sec dni po prevzemu pričeli 
prodajati delnice SKB banke 
d. d., kar se je izrazilo v sta
gnaciji cene te delnice v 
preteklih mesecih. Na žalost 
te odločitve javnosti ni ja
vil niti izdajatelj niti borza 
niti Agencija za trg vredno
stnih papirjev. V tem pri
meru o obveščanju javnosti 
glede pomembnih poslovnih

dogodkov in glede zaščite 
interesov drobnih investi
torjev ne moremo govoriti

Vendar je v navedeneh1 
primeru Merrill Lynch do
kazal, da obvladuje tudi slo
vensko sceno. Delnice so v 
glavnem prodali po okoh 
38.000 SIT in jim sedaj še 
na misel ne pride, da dijih 
kupili nazaj po recimo 30.000 
SIT. Na splošneje po vseh 
pripetljajih sedaj tujcem jasno, 
da na področju poslovanji 
z vrednostnimi papirji v 
Sloveniji ni nobene pravne 
varnosti. Zmeda nastaja tudi 
zaradi preobširne zakono
daje, trg je preveč reguliran.
In če damo roko na srce: kdo 
bi resno jemal državo z 
dvema milijonoma prebival
cev, ki ima tri borze in v 
kateri pripravljajo projek
te za četrto borzo. Monopol 
na trgu kapitala pa ima bojda 
nekdanji turistični vodic, 
nadzira pa ga prav nerod
no menda nekdanji preve
rjeni partijski kader.

Na podlagi navedenega se 
boste morali, dragi bralci
odločiti, ali investirati na
skrivaj svoj denar v tujin0 
ali pa tvegati in ga vložiti J 
slovenske banke ali slovenske 
delnice. Pri odločitvi vam b° 
morebiti pomagala smešno 
nizka raven cen delnic, k1 
je dvakrat do trikrat nižja 
kot v sosednjih srednjeevrop 
skih državah. Ne glede na 
to, kdo bo zmagovalec v 
sedanjem sporu med Dad®' 
som in Agencijo za trg vre
dnostnih papirjev, bi bik 
koristno, da Slovenci pn°'. 
damo delnice naših podjetij 
tujcem po bistveno višjin 
cenah, kot veljajo sedaj na 
ljubljanski borzi vrednostni!1

Pa'I“rJ‘,V- M boM*
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Opravičevanje kolaboracije (2.)

“Spominski odbor za praznovanje SO. obletnice 
Konca vojne” je izdal brošuro z naslovom Slovenija 
1941-1948 - Zmagoslavje premaganih. Uredil jo je 
Branko Rozman, natisnila in med ljudi poslala 
Bružina, d. o. o«, za založbo pa seje podpisal dr.
"Knez Gril, glavni urednik Družine.
^ot piše v uvodu brošure, je glavni namen njenih 
Kvtorjev, “da slovenski narod zve resnico o tem, kaj 
Seje pri nas medvojno dogajalo...”. Marje res možno 

23 straneh brošure žepnega formata 
slovenskemu narodu povedati “vso resnico” o 
pogajanjih med drugo svetovno vojno? Nedvomno 
hudo zahtevna naloga, ko pa ji vsi slovenski 
sgodovinarji skupaj doslej še niso bili kos!

Kako je KPS »zlorabila« NOB • Kakšna svobodna Evropa pod nacisti aprila 1944 • Iz dejstev ie ra7.vidno. 
kdo je »monopoliziral« upor • Slovenska zaveza ie imela »revolucionarni« program že leta 1942 • »Mala 
škoda«, ki nai bi io partizani napravili okupatorju

Kakšna je bila ob vseh teh za 
Slovence poniževalnih dogodkih 
!/loga KPS v NOB? Pisci brošure 

morejo zanikati pomena in 
uoinkov vseljudskega upora, ki 
Saje organizirala OP z vodil
no vlogo KPS v njem. Trdijo pa, 
flaje KPS upor proti okupatoiju 
Porabila, da bi nasilno prev
rela oblast. S tem daje zaved- 
Ja velik del slovenskega naro
da. Vodstvo KPS naj bi za svoj 
oilj izrabilo okupacijo in pod 
Pretvezo NOB izvedlo revolu- 

ter tako prišlo na oblast. 
večina partizanov naj bi ne 
Vedela za ta “partijski cilj”: za 
Odpor da so se ljudje odločali 
12 čiste domovinske ljubezni. Iz 
Prav takšne ljubezni pa so po 
Pjihovem ravnali tudi tisti, ki 
s° se revoluciji uprli - domobran
ci- Avtorji brošure imajo torej 
^aj slabo mnenje o lastnem 
Parodu in njegovi sposobnosti 
lastne presoje.
. V tej trditvi avtorjev brošure 
J® dvoje hudih nelogičnosti. Kako 
J6 lahko okrog 500 komunistov 
10,01% Slovencev) ob 90 od
stotkih oddanih glasov na vo- 
utvah za SLS in JNS organizi- 
ralo uspešen upor? V tem uporu 
1® sodelovalo na desettisoče 
Slovencev in to dolga štiri leta, 
Večina sodelujočih v uporu pa 
Jlaj bi ne poznala pravih ciljev 
‘ega boja? Ali pa trditev, da so 
v” Partizani (ki jih avtorji 
jošure imenujejo kar komu
niste) in “protirevolucionarji" 
Jed sabo pobijali iz “čiste do
movinske ljubezni”. Slednji 
“kupaj z okupatorji proti komu- 
Pistom - “večini partizanov”, 
C “za svojo slovensko domovi
no kot del svobodne Evrope” 
Pz domobranske prisege apri- 

1944)?l Kakšna svobodna 
jjjropa pod nacisti aprila 1944?! 
Jakšna usoda slovenskega 
naroda v tej Evropi?! Na to 
Vprašanje je odgovoril 17. aprila 
1-944. leta general Leon Rup
nik v silovitem protiangloame- 
Jskem, protižidovskem in pro- 
Pooljševističnem propagandnem 
Sovoru v Unionski dvorani v 
klubjjani pred najvišjimi nemš
kimi voditelji. Prihodnost slo
venskega naroda je videl le pod 
0kriijem velike Nemčije in na
vtične Evrope. V letaku s 
Pozivom na vstop v domobran
sko legijo septembra 1943 piše: 

tudi naša ljubljena sloven
ska domovina naj bi bila s 
Pomočjo angloameriške pluto
kracije izročena boljševizmu. ” 
m naprej: “Pod vodstvom Nem- 
Jje bodo mladi narodi Evrope 
Premagali boljševizem in kapi- 
CaUzem. ”

“Cista domovinska 
ljubezen” - strah pred 
l2gubo lastnine
j, Vsebina te “čiste domovinske 
JUbezni” je agresivni, maščevalni 
Protikomunizem. Vsa dejapja 
Protirevolucionaijev” so (bila) 

Prežeta s prepričanjem, da je 
komunizem večja nevarnost kot 
ksizem. To “protirevolucionaiji” 
Ponosom ponavljajo tudi da- 

icfj yudi takšnega prepričanja 
j) Pila druga svetovna vojna 
oeoiogKo-razredna, protibolj- 

u®vistična in ne narodnoosvo- 
Odilna, protifašistična. Izdaja 
rosure Zmagoslavje premaganih 
‘ torej bolj sodila v čas prosla- 

Jlknja obletnice padca berlin
skega zidu, kot pa proslav 50 

tnice konca druge svetovne 
ne. Ce bi pomen druge sve- 

vojne vrednotili tako kot 
wsci brošure, bi se jim pri praz- 
‘ovanju njihovega “zmagosla- 
ja lahko pridružili tudi najbolj 

l.pppi protikomunisti v tistih 
asm, z Mussolinijem in Hitle- 

na čelu.
Ij. ^prkev je že leta pred tem 
■dr~eni grozila z nevarnostjo 

mtmizma. Takratni papež je

v letih 1924-1937 razposlal 
kakih pet, za duhovnike obvez
nih enciklik proti “brezbožne
mu komunizmu”. Najbolj zna
na je Divini Redemptoris, kije 
prepovedovala sleherno sode
lovanje s komunisti, celo v 
humanitarne namene. Komu
nisti naj bi bili izobčeni iz družbe, 
zunaj zakona.

Mala katoliška Slovenija je bila 
za protikomunizem še posebej 
dovzetna. “Protikomunist” Stane 
Vezjak nas v Sobotni prilog Dela 
15. 4. 1995 pouči, daje škof 
Slomšek, kandidat za svetnika, 
leta 1850 v Celovcu v Drobtini
cah objavil, poleg drugih, tudi 
pesem Od komunistov, v kate
ri Slovence svari pred komuniz
mom. Razlogi za nastanek te 
pesmi so materialno-razredne in 
ne ideološke narave. Ta pesem 
je nastala leto dni po objavi 
Marsovega Manifesta, devetnajst 
let pred Leninovim rojstvom in 
86 let pred oktobrsko revolucijo. 
V tem času ni bilo ne “boljševiške” 
revolucije, ne totalitarizma in ne 
podobnega, kar nas še danes 
straši; bilo je le cerkveno enou
mje. Ni bila ogrožena vera; za
vladal je strah za lastnino, tudi 
(ali predvsem) cerkveno. Cerkev 
in vera nista isto. Cerkev so ljudje, 
dobri in slabi 'služabniki vere - 
ideje, kijimje posvetno-materialno

slabega, zato prav v nobeni reči 
ne bo z njim sodeloval, komur 
je mar krščanske kulture. Za 
nas ta papeška načela veljajo, 
o njih ni več debate...” Komu
nistom je bil torej prepovedan 
upor zoper okupatorja; njim je 
bila namerjena samo “vojna do 
iztrebljenja”. In tega so se “pro
tikomunisti” skupaj z okupa
torji tudi lotili.

Ban Natlačen aprila 1941 
komunistov ni hotel sprejeti v 
Narodni svet. Dr. Miha Krekje 
kot podpredsednik kraljevske 
vlade v izgnanstvu 17. 12. 1941 
v Svobodni Slovenji naročil, da 
je treba uničiti “vsako partizan
stvo”, dr. Alojzij Kuhar pa marca 
1942 prek radia London spo
ročal, da ima slovenski narod 
“... opraviti še z enim sovraž
nikom, ki se mu je vsilil in se 
imenuje Osvobodilna fronta... 
Vsi, ki pri tem sodelujejo, bodo 
klicani na odgovor”.

Vse to ni izraz domoljubja, skrbi 
za narodovo usodo, temveč bojni 
klic slepega protikomunizma. Iz 
teh dejstev je tudi razvidno, kdo 
je “monopoliziral upor”. OF je 
povabila prav vse (tudi vplivne) 
Slovence, da se pridružijo upo
ru. Škofa Rožmana je še pose
bej rotila, naj bo vsaj nevtralen, 
če se že noče vključiti v upor proti 
okupatorju. Pisal mu je Izvršni 
odbor OF, nekajkrat tudi oseb
no Edvard Kocbek, Metod Mikuž, 
skupina krščanskih socialistov 
v OF in drug.

Vse organizacije in enote zunaj 
OF so bile prav zaradi slepega 
protikomunizma v službi oku
patorja ter proti OF in NOB. Ni 
res, da bi OF “vsakogar, ki bi 
streljal na okupatoijevega vojaka 
zunaj OF, proglasila za narod
nega izdajalca in ga, če ga je

membo družbenega reda.” 
Debela laži Formulacija “že prvi 
program” naj bi pomenila, da 
je OF imela več programov, 
vendar je splošno znano, daje 
ves čas vojne imela samo enega, 
znanega kot “devet temeljnih 
točk OF”. Ta pa ni bil sprejet 
22. 6. 1941, kot navajajo pi
sci brošure, temveč prvih se
dem točk 1. 11. 1941, zadnji 
dve pa januarja 1942. Ni
kakršne “revolucije” ni v tem 
programu; vsebuje le splošno 
sprejete nacionalne cilje, kot 
so: oborožen boj zoper okupa
torja, osvoboditev in združitev 
vseh Slovencev, samoodločba, 
nepriznavanje razkosanja Slo
venije in Jugoslavije, preobliko
vanje slovenskega narodnega 
značaja, o lojalnosti sodelujočih 
skupin v OF, o slovenski vojski, 
obveznost, da bomo vprašanja, 
ki presegajo okvire narodne 
osvoboditve, reševali po voj
ni na demokratičen način, o od
nosih do zaveznikov. Ta pro
gramje ostal nespremenjen do 
L kongresa OF 15. in 16. ju
lija 1945 v Ljubljani. Sicer pa, 
če bi bilo res, kar piše v brošuri, 
kako naj potem vzdrži trditev, 
da je KP prevarala partizane 
in ljudi nasploh, da je bila NOB 
samo “krinka revolucije”? Pro
gram OF je bil tudi program 
KPS. Drugega nismo poznali. 
Med vojno ni bilo nikakršnih 
drUžbeno-političnih sprememb. 
Te je opravil okupator. Ni bilo 
revolucije. Družbene spremem
be so bile opravljene po vojni. 
Brez upanja, vere ljudi v so
cialne spremembe, v boljše 
življenje po vojni, bi NOB ne 
uživala tolikšne opore in po
dpore slovenskega naroda, kot 
jo je.

bližje kot duhovno. (Mimogre
de: mar tudi današnji denacio
nalizacijski spori ne pričajo o 
tem?!) Zato je bila v Sloveniji prav 
Cerkev gonilna sila protikomu
nizma. hi to ne iz strahu za vero
- idejo, ki ni bila ogrožena, temveč 
iz strahu za svoj materialni in 
družbeni položaj. Seme bratomor
ne vojne je bilo v Sloveniji za
sejano že pred vojno: s pridiga
mi duhovščine proti komunizmu, 
tiskom, dejavnostjo katoliških 
organizacij, kot so bili “stražarji” 
prof. Erlicha, “mladci Kristusa 
Kralja” prof. Tomca, “katoliške 
akcije” slovenskih fantov in dru
gih, ki so pozivali zoper komu
niste na križarsko “vojno ved
no in povsod do iztrebljenja".

Glasilo katoliških študentov 
Straža v vihajju je pisalo o odporu 
proti “tisočletnemu potomcu 
Kristusovih rabljev, strganemu 
krošnjarju, elegantnemu novo
veškemu bankirju, stvaritelju 
najmodernejših ljudskih jarmov
- akcijskega in sovjetsko oli
garhičnega velekapitalizma proti 
framasonu - boljševiku - Judi". 
Grožnja za Slovence, da so to
rej Judje, plutokracija, veleka
pitalisti, framasoni in predvsem 
boljševiki. Vsi, ki so tudi v Mein 
Kampfu kot v tej “literaturi” 
slovenskih “protirevolucionarjev" 
navedeni kot sovražniki človeštva. 
Ni jih bilo sram v Straži celo 
zapisati: “Zato nas v naši borbi 
proti komunizmu ne bo plašil niti 
očitek denuncijanstva. ” V obra
vnavani brošuri pa so avtorji na
sprotno zapisali o Natlačenu, da 
je “s posebnim razglasom ljudi 
ostro svaril pred denuncijan- 
stvom”. (?)

Škof Rožman je v poslanici, 
naperjeni proti OF in uporu 
1941, zapisal misel iz papeževe 
enciklike Divini Redemptoris: 
“Komunizem je nekaj bistveno

dosegla, likvidirala”. Ni res, ker 
“protikomunisti” niso strelja
li na okupatorja, temveč, sku
paj z njim, na partizane - bor
ce zoper okupatorja.

Razsoden človek ne more 
verjeti, daje KPS (0,01% Slo
vencev) lahko s terorjem in 
prevaro dvignila v upor večino 
Slovencev in zmagala, in to kljub 
vojaški premoči okupatorjev in 
močnim strankam (ki naj bi, po 
trditvah piscev brošure, pred
stavljale okrog 95% prebivals
tva). KPje lahko to dosegla samo 
zato, ker je pravilno ocenila 
zgodovinski trenutek in razpo- 
ložepje ljudi. Pisanje o terorju, 
zavajanju, lažni propagandi in 
podobnem pomeni zato samo 
podcenjevanje in žalitev zgodo
vinske odločitve Slovencev v 
tedanjih usodnih dneh.

Zaradi sedanje hude proti
komunistične histerije je treba 
ponovno poudariti, daje bila med 
vsemi takratnimi strankami 
samo maloštevilna KP pripra
vljena in organizacijsko sposobna 
organizirati upor in NOB pro
ti okupatoijem. Večina Slovencev 
je sprejela OF in njen program, 
izražen v devetih temeljnih 
točkah. Skozi partizanske enote 
je v času vojne šlo okrog 80.000 
borcev. V OF je poleg teh ak
tivno sodelovalo čez 100.000 
članov, aktivistov in sodelavcev. 
Množičnost in pluralna udeležba 
v NOB sta dokaz, daje program 
OF sprejela večina življenjsko 
ogroženih, svobodoljubnih Slo-' 
vencev.

V programu OP ni (bilo) 
revolucije

V brošuri piše: “Že prvi pro
gram OF (22. junij 1941) je 
jasno povadal, da bo NOB obe
nem ljudska revolucija za spre-

Partizani se niso 
bojevali proti veri

V knjigi Ključne značilnosti 
slovenske politike 1929-1955 so 
zgodovinarji zapisali: “Večina 
odporniških gibanj v Evropi v 
svojih programih ni predvidevala 
obnove predvojnih političnih, 
gospodarskih in socialnih raz
mer, ker razmere v večini držav 
niso bile demokratične. Proti 
žvrnitvi na staro’je bila tudi OF. ” 
Tudi del političnega vodstva SLS 
in drugih je leta 1941 v Jeru
zalemu oblikoval slovenski pro
gram oziroma vojne cilje, in si
cer “osvoboditev in združitev vse
ga slovenskega ozemlja v močnejši 
in boljši Jugoslaviji”. Slovenska 
zaveza se je v svojem progra
mu 7. 5. 1942 zavzemala za 
“temeljito gospodarsko in socialno 
prenovo, podružbljenje vseh za 
celoto važnih dobrin, proizvajalnih 
sredstev in podjetij, temeljito 
agrarno reformo, zatrtje ko
rupcije” , itd., ter pojmovala delo 
kot temeljno vrednoto (isti vir 
- temeljne značilnosti...). Torej, ’ 
pravi “revolucionarni” program 
že leta 19421 Razumljivo, da so 
ob tem “protirevolucionaiji” mislili 
na svoj povratek na oblast, tudi 
za ceno začasne kolaboracije z 
okupatoiji.

V poročilu Slovenske zaveze 
20. 5. 1942. leta priznavajo, 
da je OF (s tem tudi KP) kre
pila pri ljudeh voljo do odpora, 
poglobila prepad med okupatoiji 
in Slovenci, dvigala samozavest 
in voljo do osvoboditve, da so 
mnogi občudovali drznost in 
požrtvovalnost upornikov in, 
ker “nobene druge organizacije 
niso videli, saj so se (vse) 
omejevale le na čakanje in na 
tiho pripravljanje”, so sodelo
vali z njo. “Velika večina ljudi 
na terenu in tudi med izobraženci 
o iskrenosti narodne orienta

cije sploh ne dvomi. Slovenstvo 
je tako močno poudarjeno, da 
gre do samostojne državnosti, 
to imponira, a po realnosti take 
orientacije nihče ne vpraša ne 
v zunanjepolitičnem ne notra
njepolitičnem pogledu. ” Tako piše 
poražena stran v drugi sveto
vni vojni o OF (KPS), njenem 
programu in boju spomladi 
1942. Že samo to bi zadosto
valo za utemeljen odgovor na 
pisanje avtorjev brošure Zma
goslavje premaganih.

Ni dvoma, daje bila KP vodi
lno jedro OF in NOB. Od malo
številne je postala stranka s preko 
10.000 člani in 17.000 člani 
SKOJ-a. Dala je največ žrtev - 
preko 5.000. Ni bila konspira- 
tivna frakcija, temveč številčna 
partija, ki je nastopala javno. 
Njeni člani so bili večinoma iz 
vrst verujočih delavcev in kme
tov. Članstvo je bilo prostovoljno
- ne pridobljeno s prisilo ali 
zvijačo. Temeljno merilo za 
sprejem v KPS je bil izpričan 
pogum v boju - in ne svetovni 
nazor (po vojni je bil pri mno
gih današnjih “spreobrnjencih" 
glavni kriterij za sprejem v član
stvo ZKS-kariera). Mnogi bor
ci - “komunisti” so v srcu osta
li kristjani. Takšna partija je bila 
po svoji sestavi in delovanju 
globoko nacionalna. Zveza z 
Internacionalo, vzpostavljena 
julija 1942, je bila nepomemb
na v primerjavi s sodelovanjem 
med takratno uradno Ljubljano, 
upravnim središčem tako ime
novane ljubljanske pokrajine in 
Vatikanom.

Kot že rečeno: med vojno ni 
bilo spora med OF in njenimi 
pripadniki ter vero; bil pa je spor 
OF s cerkveno organizacijo, z 
ljubljansko škofijo. OFje omo
gočala, celo spodbujala udeležbo 
ljudi na cerkvenih obredih. Par
tizani se niso bojevali z mečem 
proti evangeliju, Kristusu in veri, 
saj takšen boj ni možen. Po 
mišljenju dr. Trstenjaka injezuita 
p. Cerarja, izraženem v knjigi 
Partizan malo drugače, so se 
“protirevolucionaiji” v nasprotju 
z Evangelijem in Kristusovim 
učenjem sklicevali na to, da se 
bojujejo z orožjem za vero, v 
resnici pa so se bojevali za oblast 
in materialne interese svoje 
domače in svetovne organiza
cije - rimskokatoliške Cerkve.

Glavna teza “protirevolucio
naijev” je, da seje Partija bojeva
la izključno za oblast. To, da se 
bojuje za oblast v okviru OF, KPS 
ni niti skrivala niti razglašala
- za razliko od “protirevolucio
narjev”, ki so se skupaj z oku
patoijem borili zoper NOB, zoper 
lastni narod, za vrnitev na staro. 
To je bilo zapisano tudi v pro
gramu OF. V 6. temeljni točki 
OF namreč piše: “Po narodni 
osvoboditvi prevzema OF oblast 
na slovenskem ozemlju kot 
celota.” Za ta programje bila 
večina slovenskega naroda. 
Svojo voljo je slovenski narod 
izrazil v NOB. Kakšna je bila 
ta oblast v 50. povojnih letih 
in kakšna je danes, v obdobju 
protikomunistične tranzicije in 
obnove starega, ko so edini 
razsodniki političnih dejanj 
zagrizeni protikomunisti, še ni 
mogoče presojati: presodila bo 
zgodovina. Slovenski škofje so 
v Izjavi 1990. leta sicer zapi
sali: “Vse, kar seje dogajalo med 
vojno in v povojnih letih, je 
obrodilo dobre in slabe sadove. ” 
Vendar: tudi v krvavi franco
ski revoluciji nista izrekli končne 
ocene rojalistična restavracija 
in Cerkev, temveč zgodovina, 
ki sojo pisali iz revolucije zrasli 
buržuji - kapitalisti ter v kapi
taliste spremenjeni rojalisti - 
fevdalci. Po 200 letih je ves 
“napredni” svet slavil to revo
lucijo in njene sadove. Nihče ji 
danes ne odreka legitimnosti.

Ob napadu Nemcev na 
Sovjetsko zvezo seje 
vžgalo upanje

Nekaj besed še o očitku, da 
je CK KPS pozval Slovence z 
letakom k oboroženi vstaji proti 
okupatorjem šele takrat, ko je 
22. junija Hitler napovedal vojno 
Stalinu. Mimogrede: Hitler ni 
napovedal vojne Stalinu, temveč 
je SZ napadel brez napovedi.

Zaradi tega in zaradi naših do
brih, zavezniških odnosov s SZ 
med vojno so “protirevolucio
narji” iznašli “teorijo” o kola
boraciji partizanov s SZ, ki da 
je prav takšen “greh” kot njihova 
z Nemci. Po tej “teoriji” bi lahko 
veljal enak očitek “kolaboracije 
s SZ” tudi za Angloameričane 
ter še vse druge člane protihi- 
tlerjevske koalicije, mar ne?

Vsi, ki smo doživeli 22. ju
nij 1941, vemo, da sije sleherni 
protifašist ter celotni svobodolju
bni svet ob napadu Nemcev na 
SZ oddahnil, saj smo vedeli, da 
seje prava protifašistična vojna 
šele pričela. Oddahnili so se v 
Londonu, New Torku, pa tudi 
v Vatikanu. Sovjetska zveza je 
bila takrat edina država v Evro
pi, kije imela strateške možnosti 
za zmago, a ti so: živa sila, 
prostor in čas. Vsi smo tedaj 
pomislili na Napoleona in njegov 
pohod na Moskvo. Samo z bom
bardiranjem in izkrcavanjem 
na zahodni obali Evrope Hitleija 
takrat ni bilo mogoče prema
gati. Z vstopom SZ v vojno so 
bili ustvaijeni pogoji za uspešen 
odpor tako pri nas kot v Evropi. 
In res: nemški wermacht je 
doživel zlom najprej pred Mo
skvo, sledili so Stalingrad, Le
ningrad, Kursk in, končno, padec 
Berlina. Zavezniško bombardi
ranje paje strlo nemško gospo
darstvo. Normandija je bila le 
zmagoslavni finale vseh teh bitk.

Pohvale zaveznikov 
zaradi “malo škode”

“Glavni partizanski boj je bil 
usmerjen proti Slovencem,” še 
pišejo avtorji Zmagoslavja pre
maganih. “Okupatoiju so naredili 
le malo škode. Poleg tega je cela 
vrsta primerov, ki dokazujejo, 
da so imeli slovenski partijci prek 
italijanskih članov KP zveze z 
okupatorji.” To je tudi ena iz
med njihovih glavnih “resnic”, 
dognana na ravni gostilniških 
razprav, pa tudi medsebojnih 
prepirov že v času okupacije in 
kolaboracije. Glavni boj med 
drugo svetovno vojno pa je v 
Sloveniji v resnici potekal med 
Slovenci in tudi Neslovenci na 
eni ter okupatorsko vojsko na 
drugi strani. Med fašisti in 
protifašisti. V NOV so bili Slo
venci, italijanski partizani (ena 
brigada in dve diviziji po kapi
tulaciji Italije), francoska četa 
in brigada, avstrijski in ruski 
bataljon, begunci iz nemških 
taborišč. Po kapitulaciji Italije 
pa še številni pripadniki drugih 
narodov Jugoslavije. Sami proti
fašisti. Tudi v sovražnikovih 
vrstah so bili pripadniki raznih 
narodov Evrope, med njimi tudi 
Slovenci. Ti so bili, kot domačini, 
najbolj nevarni in poleg vlaso- 
vcev tudi najbolj okrutni. Res
nična ločnica v tem boju je to
rej bila: fašizem in protifašizem.

In kakšna je ta “mala škoda”, 
ki da smo jo napravili okupa
toiju? 0 pobitih so evidenco vodili 
okupatoiji ter belogardisti in do
mobranci kot deli njihove vojske. 
Po naših ocenah je bilo “male 
škode” kar veliko. V raznih ob
dobjih vojne smo “zaposlova
li” tudi do 80.000 sovražnikovih 
vojakov, to je 4-5 divizij, ki bi 
sicer lahko bile izredno drago
cena bojna sila na vzhodni in 
zahodni fronti. Zavezniki iz pro- 
tihitlerjevske koalicije so zato 
poslali svoje vojaške misije v 
Glavni štab NOV in POS in v štabe 
korpusov. Zahodni zavezniki so 
nas oskrbovali z orodjem in opre
mo. Za napade in uničevanje 
železniških in cestnih povezav 
smo dobili priznanje in pohvalo 
od angleške misije ter genera
la Wilsona, vrhovnega zavez
niškega poveljnika za Sredozem
lje. V bojih pri Litiji, Colu in 
Cepovanu je sodelovalo tudi 
angleško letalstvo. To je samo 
nekaj primerov našega sodelo
vanja z zavezniki v protihitle- 
rjevski koaliciji v drugi sveto
vni vojni.

0 “vrsti primerov” sodelo
vanja “slovenskih partijcev” z 
okupatorji bi pa morali pisci 
povedati kaj več, kot so, navesti 
konkretne primere. Seveda, če 
jim resnično gre za resnico, ne 
za politično agitko.

(Nadaljevanje prihodnjič)



Novigrad -
turistično naselje Kastanja

Naselje bungalovskih hišic 
za 4 ali 6 oseb

Trinajst udobnih hišic za 
družinski dopust. Hišice 
imajo dve spalnici, kuhinjo 
z jedilnico in kopalnico. 
Večje enote pa imajo tri 
spalnice. Termini od 26. 6. 
do 30. 8. so sedemdnevni. 
Cena najema za 4-posteljni 
apartma je 595 DEM, za 6- 
posteljnega pa 665 DEM

Novigrad - turistično naselje Kastanja
Apartmaji s polpenzionsko ponudbo

za 3 ali 5 oseb
Pod visokimi pinijami ob obali je 30 
apartmajev s po 3 ali 5 ležišči. Cena 

polpenziona je 58 DEM na osebo na dan. 
Termini so sedemdnevni, od 29. junija dalje.

HOTELI Cena sedemdnevnega 
aranžmaja v DEM 

od 6. 7. do 24.8.1996

APARTMAJI Cena sedemdnevnega 
najema apartmaja v DEM 

od 6. 7. do 24.8.1996

POREČ POREČ
TAMARIS LUNA

1/2 K, WC, BM POL 500 1/3 707

1/2 K, WC, B POL 477 1/4 826

1/1 K, WC, B POL 520

DIAMANT

LUNA 1/2-4 TIP A 777

1/2 K, WC POL 430 1/4-6 TIP B 980

1/1 K, WC POL 479

ROVINJ
PICAL POL VILLE RUBIN

1/2 K, WC, B POL 520 1/4 TIP C 838

1/1 K, WC, B POL 555

BRAČ
NEPTUN PRIVATNI APARTMAJI

1/2T, WC, M POL 443 1/4 747

1/2 T, WC POL 422 1/5 832

1/1 T, WC, M POL 514

1/1 T, WC POL 480

DIAMANT

1/2 K, WC POL 432

1/1 K, WC POL 484

Otok Pag

• Triposteljne komfortne sobe s polpenzionsko storitvijo, 
cena 44 DEM na osebo na dan

• Triposteljne sobe,
cena 14 DEM na osebo na dan
• Triposteljne sobe s kuhinjo, lastna priprava obrokov, 
cena 16 DEM na osebo na dan

•• Privatna hiša:
- triposteljne sobe 13 DEM na osebo na dan
-polpenzion 38 DEM na osebo na dan
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Odlomki iz dela in življen ja Slovenk v zgodovini (7.)

Žalostna usoda mater, ki so odšle v Egipt za doiilie • Žensko društvo, ustanovljeno leta 1901. ie skrbelo za 
izobraževanje članic • Politično gibanic r.a ženske pravice

Slovenke so veljale za prid
na, poštena, snažna, zaneslji
va dekleta, zato so jih bogate 
družine zaposlovale kot služkinje, 
Varuhinje in kuharice. V Egip
ta so bile ženske včlanjene v 
društvo Cirila in Metoda, v Alek
sandriji pa je delovalo Žensko 
®ščansko izobraževalno društvo. 
» Egiptu je bilo 3.500 Slovenk. 
'Joile so se raznih jezikov, ker 
s° se le tako lahko zaposlova
la V Aleksandriji je bilo zavetišče 
2a brezposelna dekleta, ki so ga 
vodile »krščanske sestre«. V 
Savetišču je bila tudi posredo
valnica. Vsak ponedeljek so 
Prihajali novi transporti mladih 
aeklet, ki so našla prvo pomoč 
v zavetišču. Društvo »Slovenska 
Palma ob Nilu« je zbiralo denar 
?a izgradnjo slovenske cerkve 
Vi bolnišnice, vendar ni bila nikoli 
2grajena.
, Tudi v Nemčiji, v Porenju in 
Vestfaliji, so živele Slovenke. To 
Pa so bile po večini žene rudaijev, 
ai so bile v glavnem gospodinje. 
°bčasno so delale kot snažilke 

perice, vdove rudarjev pa so 
rabile zaposlitev kot čistilke v 
bednikih. Hčere slovenskih ru- 

I 7?iev so se v glavnem poročale 
cfaa&rji. Slovenskih šol ni bilo.

1 Nadvse pa je bila žalostna 
usoda žensk mater, ki so odšle 

! tujino, zlasti v Egipt za doji- 
Ja Doma so pustile moža, otroke, 
^anje je skrbel oče in sorodniki, 
piioge so se vrnile žele čez 7 
l®t, resda so medtem pošiljale 
JPožu denar, vendar seje dognalo, 
®a po vrnitvi žena ni bila sprejeta, 
^oški so se poročali z drugimi 
26nskami, odtujili pa so se tudi 
atroci. Največ žensk je odhaja- 
10 s Primorske in Dolenjske.

Obrambna društva 
Cirila in Metoda

Nemci so spoznali, da se slo- 
venski narod ne bo uklonil, zato

so najeli pisatelja Petra Roseg- 
gerja, da bi vodil akcijo proti 
Slovencem. Ustanovljen je bil 
večmilijonski sklad, v katere
ga so vlagali denar Nemci. Zato 
so leta 1885 v Ljubljani usta
novili »Obrambno društvo sv. 
Cirila in Metoda«, nakar so bile 
ustanovljene še podružnice v 
Trstu, Bistrici, Gorici, kasneje 
pa je nastal sklad društva za 
izobraževalno in kulturno delo 
Slovencev. Vanj so prispevali 
sredstva obrtniki, narodni duho
vniki, pri tem pa so se najbolj 
izkazale ženske. Ob tem je bil 
ustanovljen tudi sklad dr. Iva
na Tavčarja, Ivana Vrhovnika, 
z namenom, da podpro gibanje 
ohranjanja slovenstva. Zenske 
so organizirale razne priredi
tve ter z izkupičkom polnile sk
lade in pomagale predvsem pri 
izobraževanju slovenske mla
dine.

Politično delovanje 
žensk

V tistih časih ni bilo lahko 
glasno razmišljati o združevanju 
Slovenk za enakost pravic. Žen
ske, navajene poniževanja, 
skromnosti, pa tudi upornosti, 
so na pobudo trgovske Josipi- 
ne Vidmarjeve začele ustanavljati 
žensko društvo. Na rimski c. 9 
je bil septembra 1901 v prostoru 
društvene knjižnice občni zbor, 
na katerem so izvolili odbor, ki 
mu je predsedovala Franja 
Tavčarjeva, tajništvo pa je pre
vzela Minka Govekarjeva. Glavni 
namen društva je bil: izobra
ževanje žensk, prirejanja pre
davanj, tečajev, prirejanje raz
stav, poučnih izletov, zastopanje 
socialnih, gospodarskih interesov 
žensk v širši javnosti. Pomem
bna dejavnost je bila knjižnica, 
ki je omogočala širše izobra
ževanje žensk. Društvo je pri
rejalo javna predavanja z naj

različnejšimi temami, npr. so
cialna šola za mir in svobodo, 
temeljni pogoji za zaščito in 
zdravje otrok, nega in vzgoja 
mladih, morala z dvojno moralo, 
boj za zdravje naroda, sociali
zem in žena, spomini na vojna 
leta 1914 - 1918, slovensko 
ženstvo v Prešernovih časih, 
kmečka žena potrebuje izobrazbo, 
ciklus predavanj o negi dojenčka, 
doma in šola, potovanja v svet, 
ženska volilna pravica, o življenju 
žensk drugih narodov, vloga žene 
v družini in v družbi, žene in 
slovenska trgovina, zgodovina 
žensk, fizika v kuhinji, moda in 
narodna oblačila, usoda sloven
ske mladine, pravne pravice 
žensk, kgjje ženska emancipacija, 
telesna vzgoja žensk, država in 
cerkev, razveza zakona, staro
grška umetnost, Slovenke izven 
meja, kozmetika in žene, ure
ditev kmečkih gospodinjstev, 
alkoholizem na Slovenskem, 
otroški jezik, nalezljive bolez
ni, ženske v umetnosti, otroške 
igre in vzgoja, žene in politika, 
zaposlitev žene izven doma, 
slovenski pisatelji in pisatelji
ce, Prešeren in Slovenke, težnje 
žensk po napredku, žena v zgo
dovini, žena in materinstvo, poti 
očetovstva, skrb za gluhoneme 
in slepe.

Društvo je poleg predavanj 
prirejalo razne strokovne tečaje 
za ženske, npr. veda o knjigo
vodstvu, krojno risanje in šiva
nje, učenje jezikov. Veliko srečanj 
je bilo namenjenih ženskam v 
kulturi, prirejali so literarne 
večere, izlete po Evropi, pre
dvsem z namenom spoznava
ti položaj žensk, srečanja s to- 
var-niškimi delavkami. Leta 
1907 je bil velik shod žensk v 
Pragi, Iger je prvič nastopila Slo
venka in govorila o pravicah 
žensk. V spomin na pesnika Si
mona Gregorčiča je društvo pri
redilo veliko prireditev »Gre
gorčičevo akademijo« z bogatim 
literarnim in glasbenim progra
mom. Leta 1908 je društvo or
ganiziralo veliko razstavo »Ot
rok« s prikazi, kaj je storjene
ga za otroka v glasbi, slikar
stvu, literaturi, obrti, znano
sti, zdravstvu, pri čemer ni bil 
pozabljen bolan otrok. Na tej 
razstavi so nastopili s preda
vanji strokovnjaki iz sosednjih 
dežel, kar je dalo društvu še 
poseben pomen širšega dela, kar 
bi sicer morala biti državna 
dejavnost.

Leta 1911 so se Slovenke ude
ležile Mednarodne konference 
- manifestativnega shoda na Du
naju za žensko volilno pravi
co, sicer pa seje društvo tako 
mednarodno uveljavilo, da so 
članice sodelovale na vseh me
dnarodnih shodih. V tistem času 
so bile za ženske pravice, še zla
sti aktivne Čehinje, zato so se

Slovenke najaktivneje povezo
vale prav z njimi. Tako so na
stale prve pobude za pravico 
žensk (po 30. členu Državne
ga zakonika žene niso smele so
delovati v političnem delu), na
slovljene državnim forumom v 
Sloveniji, Avstriji in v drugih 
evropskih deželah. Žensko 
društvo je bilo naročeno na vse 
napredne časopise in revije, ki 
so izhajali v evropskih deželah 
in je bila njihova vsebina žen

niškimi izdelki, denar od te 
prireditve pa je prispeval k 
razvoju slovenske ustvarjalne 
umetnosti.

Leta 1914 je društvo prire
dilo razstavo »narodnih veze
nin, krojev, ročnih likovnih 
izdelkov« v sodelovanju s Hr
vaticami in Srbkinjami. Bila je 
v znamenju sodelovanja narodov 
v umetnosti domače obrti.

Kasneje, po prekinitvi odnosov 
med Avstrijo in drugimi naro-

Franja Tavčarjeva je bila prva predsednica prve mestne po
družnice društva Cirila in Metoda. Leta 1901 je postala pred
sednica Splošnega slovenskega ženskega društva in ga vodila 
SSlet. Istega leta je postala ustanoviteljica in predsednica Zen
skega telovadnega društva. Bila je pobudnica in soustanovi
teljica Večjega materinskega doma v ljubljeni, bila pa je tudi 
neutrudna v gibanju za narodno osvoboditev.

sko gibanje, npr. »Ženske Re
vme« v Brnu.

Društvo je v času balkanske 
vojne aktivno sodelovalo pri zbi
ranju hrane, oblačil, zdravil ter 
jih poslalo srbskemu in bolgark- 
semu Rdečemu križu. Predse
dnica društva Franja Tavčarjeva 
je 1912. leta priredila v Beo
gradu koncert v pomoč srbskim 
vojakom invalidom.

Leta 1913 je društvo prire
dilo v korist slovenskih umet
nikov »loterijo« z 200 umet-

di bivše Jugoslavije, so se Slo
venke prvenstveno usmerile na 
humano dejavnost. Življenje po 
I. svetovni vojni je bilo nadv
se zaskrbljujoče. Vse več ranjen
cev, vse več lačnih, zmrzpjenih 
vojakov, vdov, otroških sirot, 
beguncev, invalidov je dalo 
ženskam nov polet, skrb za te 
ljudi je prevevala v srcih slo
venskih žensk, mater, deklet, 
ki so noč in dan zbirale sred
stva in v konkretnih akcijah 
pomagale tem vojnim sirotam.

Tu sta se še zlasti odlikovali 
Franja Tavčarjeva in Cilka 
Krekarjeva.

Po I. svetovni vojni, leta 1918, 
seje SPLOŠNO ŽENSKO DRUŠTVO 
povrnilo v politično gibanje za 
ženske pravice. Marca 1918 so 
se članice društva udeležile 
proslave 50. obletnice narodnega 
gibanja v Pragi. Zavedajoč se 
usode Koroške in Primorkse, so 
članice društva leta 1919 pri
redile protestni shod proti na
silni okupaciji slovenskega ozem
lja v Trstu, na goričkem, v Istri, 
na Koroškem in Kranjskem. 
Shodi pa so bili tudi v Novem 
mestu, Slovenj Gradcu, v Ptuju, 
na Bledu in v Ljubljani.

Februarja 1922 je društvo 
poslalo ljubljanskemu županu 
SPOMENICO z zahtevami: enako 
plačilo žensk za enako delo, 
dodatek za samohranilke in 
vdove, popust za prevoz otrok 
v mestne šole, enakost pravic 
za nezakonske otroke, uvedba 
draginjskega dodatka za red
no šolanje otrok ipd.

Leta 1925 je društvo orga
niziralo srečanje jugoslovan
skih žensk v Ljubljani pod ge
slom: ŽENE, ZDRAMIMO SE, 
in z zahtevo za pravno ize
načenje žensk z moškimi. Ta
krat je bil izdan Srbski dr
žavljanski zakon, ki ni omogočal 
dedovanja žene po možu, ra
zen če do šestega kolena ni bilo 
drugih sorodnikov. Obstajala 
je bojazen, da se bo ta zakon 
razširil na celo državo Jugo
slavijo. Slovenke so zbrale 
30.000 podpisov v enem ted
nu, medtem ko je bilo v vseh 
preostalih krajih države zbranih 
le 10.000 podpisov. Akcija je 
imela tudi nekaj uspehov.

Društvo je izvajalo tudi raz
lične socialne akcije. Po I. sve
tovni vojni so članice društva 
ustanovile Organizacijo skrbnic 
vojnih sirot, ki so dolga leta 
skrbele za vdove in otroke. V 
tem času se je pojavila ideja, 
kako poskrbeti za slepe vojne 
invalide. Zavedna Slovenka 
Minka Skabemetova, izobražena 
za pouk slepih na Dunaju, je 
pridobila 106 žensk in deklet, 
ki so izobraževale v Braillovem 
črkopisu in se posvetile izo
braževanju slepih na Sloven
skem. Članice društva so usta
novile poseben odbor za vojne 
sirote, ki ga je vodila Franja 
Tavčarjeva - prva predsedni
ca SŽD. V Avstriji je prirejala 
prireditve z nazivom Slovensko 
srce, sredstva pa namenila za 
vojne sirote. V času plebiscita 
na Koroškem je ta odbor skr
bel za koroške otroke.

(Nadaljevanje prihodnjič)

Prekrižajte roki in 
se peljite

Da bi vstopili v avtomobil, roke 
prekrižali in se peljali je za mnoge 
voznike še nerazumljivo, čeprav 
se v praksi to že dogaja. Razisko
valno vozilo VITA 2 je pevozilo 
že skoraj dvatisoč kilometrov. 
Upravlja ga video kamera, ki 

N opazuje okolje. V vozilu vgrajeni 
® računalnik ovrednoti slike, 
§ upošteva prometna navodila in 

krmili hitrost, varnostno razdaljo 
ši ter upošteva prehitevalne ma- 
^ nevre. (To v Sloveniji ne bi de- 
jl« lovalo, čeprav je okolica lepa, 
•p1 ker je znakov toliko, da bi se 

računalniku zmešalo.). Ali se bo

Novosti v maju

Ta razred je sedaj 
11 aj zanimiv ej ši

Tako je izjavil pooblaščenec 
“a informiranje francoske to- 
arne Peugeot, ko so začeli 

Predstavljati novi PEUGEOT 
XN 1.5D. Konkurenca 

Pri Volkswagnu, Oplu in Fordu 
p to namreč že ugotovila. Pri 
eugeotu sramežljivo govo- 
Uo o preoblikovanju stare- 

8a modela, je pa nova različica 
hmogočem na novo obliko

vna.
Peugeotu so inženirji po- 

ebno pozornost namenili var- 
: °sti in prostornosti, tako da 
J nova stošestka sedaj pov

sem “odrasla”. Vsem tistim, 
ki bodo za svoje vozilo izbrali 
novi Peugeotov izdelek, je treba 
priznati, da bodo izbrali prav. 
Stošestka deluje mnogo bolj 
odraslo kot Citroenov saxo. 
Dobro opremljeni obroč krmila 
in varnostni meh za sovoz
nika je prav ustrezna rešitev 
in pohvaliti je treba tudi no
tranjo opremo, ki ustreza 
novejšim dognanjem. Tudi 
voznik in sovoznik bosta od
slej primerneje zavarovana, 
saj so nasloni za roke oblikova
ni tako, da naj bi preprečevali 
posledice udarcev s strani. Po
krov motorja se dviguje pod 
kotom 90 stopinj, in to s po-

Še nekaj tehničnih podatkov:
dolžina/širina/višina 3678/1588/1376 mm
medosna razdalja 
teža vozila 
skupna teža vozila 
pospešek iz 0 do 
100 km/h 
največja hitrost 
povprečna poraba

2830 mm 
970 kg 
1375 kg

18,5 s 
157 km/h 
5,3 1/100 km 
(diesel goriva)

cena v DEM okrog 22.000

močjo avtomatskega dvigoval- 
ca. Za štirivaljni dizelski motor, 
postavljen spredaj prečno, 
lahko zapišemo, da s svojo 
zmogljivostjo 40 kW pri 5.000 
obratih na minuto sodi med

dovolj temperamentne. Pogon 
je na sprednja kolesa. Pri po
dvozju naj omenimo obese, ki 
so na podaljšanih vzdolžnih 
vodilih, zavorni sistem pa je 
spredaj z diski in zadaj z bobni.

vozilo prihodnosti v praksi do
kazalo, je seveda še vprašanje. 
Res pa je, da nameravajo pri 
Mercedsu vključiti računalniško 
tehnologijo, ki bi med vožnjo voz
nikom posredovala različne in
formacije, potrebne za varnost.

ALFA ROMEO
AUDI
BMW

CHRYSLER
CITROEN
DAEW00
DAIHATSU
FERRARI
FIAT
FORD
MARUTI
HONDA
JAGUAR
KIA
LADA
LANCIA
MAZDA
MERCEDES-
BENZ
MITSUBISHI
NISSAN
OPEL
PEUGEOT
PORSCHE
RENAULT

ROVER

SAAB
SEAT
SKODA
SUBARU
SUZUKI

T0Y0TA
VOLKSWAGEN
VOLVO

x
x
8401 
725 tds 
x 
x
X
Charade (F) 
x
Punto 1,8 2.1
Scorpio 2.3 16V
x
x
x
x
X
X
X

X
X
X
X
806 TD 2.1 
x
Safrane 16 V 
C lic (F)
Megane Eco 
200
Defender
x
Alhambra
x
X
Baleno
Kombi
x
x
x

Legenda: x ni novega avtomobila.



»Bolha seje odločila, da se bo z družino 
preselila v slonovo uho. Zato je zaklica
la: 'Gospod slon, moja družina in jaz se 
želimo preseliti v tvoje uho. Mislim, daje 
pošteno, če ti damo teden dni časa, da o 
stvari premisliš in mi daš vedeti, če imaš 
kaj proti.’ Slon, ki ni niti zaznal bolhine- 
ga bivanja, je mirno hodil naprej in bolha 
je po tednu dni vestnega čakanja domne
vala, da slon z njeno vselitvijo soglaša. 
Mesec dni pozneje je gospa bolha ugc > 
vila, da slonovo uho ni zdravo b /ališče, 
inje silila moža, da se izselijo. Gospod bolha 
jo je prosil, ngj ostanejo vsaj še mesec dni, 
da ne bi užalili slona. Končno je povedal 
tako taktno, kot je le mogel: 'Gospod slon, 
nameravamo se preseliti v drugo stano
vanje. To nima seveda nič opraviti s te
boj, kajti tvoje uho je prostorno in toplo.

metna nesreča inje množica obkolila žrtev, 
tako da časopisnemu novinarju ni uspe
lo priti blizu, da bi jo videl. Slučajno pa 
mu je prišlo na misel: >jaz sem oče žrtve,« 
je vpil. »Prosim, pustite me skozi. ” Množica 
gaje pustila skozi, tako da seje čisto približaj 
prizorišču nesreče in v svojo veliko za
drego odkril, daje bila žrtev osel. In tako 
je zadnje mesece tudi v slovenski poli
tiki (še posebej v koaliciji). Le da se 
največkrat ne ve, kdo je žrtev in kdo množica 
radovednežev, ki žrtev obkrožajo. V za
dnjem času so vladajočo manjšino omno- 
goštevilčili Lapovi ekstremisti. Ni jih si
cer veliko, toda za obljubljeno dobro po
slansko pokojnino in druge privilegije dovolj, 
da sta tako Drnovšek kot Peterle preza- 
dovoljna z njimi. Peterle jim je ob glaso
vanju za španski predlog celo podelil

“Na koncu seje zgodilo tako, da 
je ZL sama odšla iz koalicije in s 
tem naredila prostor za 
Peterleta tudi v levem 
Drnovškovem ušesu. V prvem 
hipu se Drnovšek ni zavedal, 
kaj to pomeni, če imaš v obeh 
usesih naseljenega Peterleta. 
Toda ko je le-ta začel navijati 
kadrovsko sireno v obeh 
ušesih, je Drnovšku, ki velja za 
umirjenega in največkrat 
nezainteresiranega politika, 
pričelo resno zvoniti v glavi. ”

Gre samo za to, da bi moja žena raje živela 
v bližini svojih prijateljev na bivolovi taci. 
Če imaš kaj proti naši izselitvi, mi, pro
sim, sporoči v teku naslednjega tedna.’ 
Slon ni rekel ničesar, tako seje bolšja družina 
izselila s čisto vestjo.« (De Mello).

Ta kratek esej o bolhi in slonu je očitno 
znan tudi našim politikom. Kajti če smo 
malček ironični, lahko naštejemo veliko 
primerov iz dnevne politike, ki so na las 
podobni zgoraj opisanemu odnosu med 
bolho in slonom. Razlika je le v tem, da 
so enkrat eni bolhe in drugi sloni in dru
gič drugi bolhe in prvi sloni. Sam sem si 
izbral za primer povezovanje slovenskih 
strank v vladne koalicije v zadnjih treh 
letih, ki so še najbolj podobne zgoraj opi
sani zgodbi. Znano je, daje Peterle Drnovška 
dolgo časa prosil, naj ne več sodeluje v 
koaliciji z Združeno listo socialnih demo
kratov. Drnovšek je bil dolgo časa tiho 
in ni uslišal Peterletove želje. Na koncu 
seje zgodilo tako, daje ZL sama odšla iz 
koalicije in s tem naredila prostor za 
Peterleta tudi v levem Drnovškovem ušesu. 
V prvem hipu se Drnovšek ni zavedal, 
kaj to pomeni, če imaš v obeh ušesih 
naseljenega Peterleta. Toda ko je le-ta začel 
navijati kadrovsko sireno v obeh ušesih, 
je Drnovšku, ki velja za umirjenega in 
največkrat nezainteresiranega politika, 
pričelo resno zvoniti v glavi.

Kako mu tudi ne bi, ko pa je resnica 
vedno za človeka tveganje. In tako seje 
zgodilo, da sta se v novi dvojni koaliciji- 
SKD, LDS vlogi zamenjali. Peterle namreč 
ni hotel več biti muha, ampak je hotel in 
je tudi postal večji in pomembnejši su
bjekt. Saj morda poznate tisto pripoved, 
ko se je v majhnem mestu zgodila pro-

priznanje za najbolj prosvetljene poslance, 
kijih opozicijska vloga ne ovira pri »pa
metnih« odločitvah. Sic!

Sicer pa poglejmo, kako prvak krščanskih 
demokratov uveljavlja svojo vlogo velikega 
subjekta. Več kot leto dni je dobesedno 
pljuval po sedanjem zunanjem ministru, 
če je le imel priložnost. Še pred kratkim 
je na tiskovni konferenci izjavil, da bodo 
krščanski demokrati glasovali za razrešitev 
Thalerja. Toda zadnje dni smo iz virov 
blizu kabineta predsednika vlade izve
deli, da ne bo tako. Cena, ki jo bo Drnovšek 
plačal zato, da zunanjega ministra ne 
razrešijo, pa je prav komična. V parla
mentu bo prevzela odbor za mednarod
ne odnose Logarjeva iz SLS in na čelu 
evropske komisije se bo znašel g. Moze
tič (SKD). Gre za kandidata, ki imata »izre
dne mednarodne izkušnje«, in sila visok 
»rating« (po Peterletu) v mednarodnih 
krogih, tako da se obetajo veliki »poziti
vni« preobrati na področju mednarodnih 
odnosov. Kdo je pri tej kadrovski kuhinji 
ponesrečenec, okoli katerega se zgrinja 
množica radovednežev, ni težko ugani
ti. Sicer pa bo to razložil Peterle v Ško
fovih zavodih, kjer imajo krščanski de
mokrati te dni usposabljanje kandidatov 
za volitve na temo: »vloga SKD znotraj 
strank slovenske pomladi«. Zanimiva tema 
za koalicijskega partnerja krščanskih de
mokratov LDS in Drnovška samega (ka
drovska rešitev Logarjeva - Mozetič je 
praktičen primer te vloge).

Podobno se je dogodilo pri nekaterih 
mednarodnih projektih iz programa Phare, 
kjer so kršačnski demokrati z novim mi
nistrom poskrbeli, da so prišli tudi novi 
nosilci v komunikaciji z nekaterimi ugle

dnimi evropskimi inštitucijami. Gospo
dje iz Evrope pa se križajo in pravijo, da 
bolj kot mi sami pričakujejo čimprejšnje 
volitve, kajti sicer bodo šli projekti po 
Savi navzdol. Še bolj tragična zgodba 
krščanske kadrovske politike se je do
godila po zamenjavi ministra za kultu
ro, kjer seje dogodila svojevrstna paro
dija na temo »podaljšane porodniške«. Eno

svoji glavni tajnici Vidi Špelič-Čadonič, 
tako da imajo na sedežu te stranke p° 
vsej verjetnosti še kaj praznih bolniških 
listov. Katera bo naslednja žrtev teh- 
bolniških listov, se za zdaj še ne ve. Do
bri poznavalci pa vedo povedati, da ena 
sedi v parlamentu, druga pa bo zopet iz 
vrst krščanskih demokratov.

Da bo zgodba kompletna, pa je potreb; 
no razkriti še eno pritlikavo prigodo, hi 
seje dogodila prejšnji teden. Izvedeli smo, 
da sta se v torek, 16. aprila, v poslanski 
skupini ZLSD sestali pogajalski skupini 
LDS in ZL v zvezi z zapleti pri volilni zako
nodaji. Na podlagi skupne ocene, da Je 
prišlo do absurdne situacije pri številnih 
referendumskih iniciativah o spreminjanju 
volilne zakonodaje tik pred volitvami, sta 
se stranki dogovorili, naj bosta naslednji 
dan predlagali vsem parlamentarnim 
strankam, da dosežejo racionalen skup
ni dogovor, kako ravnati do volitev in kako 
spremeniti volilno zakonodajo do takrat. 
Toda naslednji dan je v dopoldanskih urah 
Peterle to idejo prodal kot svojo »izvir; 
no« zamisel, ki mu jo je potrdil izvršilni 
odbor. In glej politično farso. Udeleženec 
sestanka prejšnji dan Golobič (LDS) je z 
velikim navdušenjem na tiskovni kon
ferenci pohavalil Peterleta za »inovativ
nost«, iniciativnost in pripravljenost, da 
teži k dogovoru parlamentarnih strank. 
Kot smo izvedeli, pa naj bi bili avtorji te 
ideje predstavniki ZLSD. Tudi v tem pri
meru ni težko ugotoviti, kdo je ponesrečenec, 
okoli katerega se zgrinjajo množice ra
dovednežev. Da bo slika še popolnejša, 
je potrebno omeniti, daje Peterle ta dan 
na sestanku predsednikov parlamentarnih 
strank prodal kot svojo tudi idejo enega

“Cena2 ki jo bo Drnovšek plačal za to, da zunanjega ministra ne 
razrešijo, pa je prav komična. V parlamentu bo prevzela odbor za 
mednarodne odnose Logarjeva iz SLS in na čelu evropske komisije 
se bo znašel g. Mozetič (SKD). Gre za kandidata, ki imata »izredne 
mednarodne izkušnje« in sila visok »rating« (po Peterletu) v 
mednarodnih krogih, tako da se obetajo veliki »pozitivni« preobrati 
na področju mednarodnih odnosov. Kdo je pri tej kadrovski kuhinji 
ponesrečenec, okoli katerega se zgrinja množica radovednežev, ni 
težko uganiti. Sicer pa bo to razložil Peterle v Škofovih zavodih, kjer 
imajo krščanski demokrati te dni usposabljanje kandidatov za 
volitve na temo: »vloga SKD znotraj strank slovenske pomladi«. ”

od funkcionark tega ministrstva naj bi 
po naših virih sam minister zaprosil, naj 
odstopi zaradi zdravstvenih razlogov. In 
veste, kakšno bolezen ima? Noseča je! 
Človek ne ve, ali bi verjel temu, kar se 
dogaja, ali pa sam sebe prepričeval, da 
sanja. Kajti s človekom »čiste« krščanske 
provinience (kar Dular nedvomno j e), ki 
tako reagira na rojevanje in korekcijo slo
venske natalitete, da to »pogumno dejanje« 
poimenuje z boleznijo, pa res ne more 
biti nekaj v redu. Sicer pa so krščanski 
demokrati oz. Peterle in Tovšakova, 
podaljšali »bolniško« (beri porodniško) tudi

od novinarjev (ki seje tisti dan šalil na 
račun različnih referendumov), da bi lahko 
bil referendum o novi volilni zakonodaji 
skupaj z volitvami. Sic! Sic!

Nauk iz te zgodbe je lahko samo eden- 
Ko je namreč prijatelj vprašal znanega politi
ka, kije hotel biti velik subjekt, kaj njegovemu 
predsedniku ugaja na njem, je odgovoril: 
»Misli, da sem čeden, talentiran, pameten 
in dober politik.« Vendar prijatelj sprašuje 
naprej: »In kaj tebi ugaja na predsedniku?* 
In subjekt odgovori: »Misli, da sem čeden, 
talentiran, pameten in dober politik.«

Sultan

V svetu in tudi v Evropi ve
liko tovarn proizvaja tovor
njake in avtobuse. Tovornjake 
in avtobuse raznih tipov ve
liko kupujejo tudi slovenski 
kupci. Torej so vsekakor nekaj 
potrebnega.

Če je Tam v lanskem letu 
s prodajo svojih izdelkov za
služil sto milijonov mark, pri 
tem pa porabil sto devetde
set milijonov mark, je jasno, 
daje pač nekaj narobe in da 
je tisto, kar je narobe, potreb- 
notakoj spremeniti. V svetu 
strogih tržnih razmerje nEjbolj 
nespametno, da a) proizvajaš 
nek^j, kar se ne da dovolj dobro 
prodajati, b) da ne znaš do
volj dobro prodajati tega, kar 
proizvajaš, c) da ne zamenjaš 
izdelka ali kupcev ali vodstva 
ali strategije, d) da ne greš 
hitro v stečaj, če ne veš, kako 
bi se spremenil.

Na primeru Tama in primeru 
papirnice Videm se jasno kaže, 
da se Slovenija že ima za del 
Evrope in se ji ne zdi niti 
potrebno razmišljati, kako je 
najbrž ta ali ona dejavnost v 
majhni državi ravno zato, ker 
je ta država majhna, nujno 
strateškega pomena.

Občutek, da Slovenija lahko 
sama proizvaja tovornjake in 
avtobuse, mogoče tržno ni ve
liko vreden, ravno tako kot 
ni veliko vreden občutek, da 
Slovenija sama proizvaja papir, 
kije potem nesorazmerno drag 
ali pa prinaša izgubo. Vendar 
ta ista država Slovenj] a troši

Franček Rudolf:

Praktični fundamentalizem

Tam in Videm
sorazmerno veliko, da bi se 
ob nekaterih stvareh dobro 
počutila. Da bi imela dober 
občutek. Pravzaprav se mi ne 
zdi nič narobe, če država pa
nogo ali industrijski kompleks 
podpre pri prestrukturiranju 
ali ohrani za drugačne čase. 
Seveda se mi pa zdi povsem 
noro, če pri tem državni zbor 
sprejema zakone, država in 
banke trošijo sorazmerno 
ogromne vsote, na koncu pa 
se zgodi vse tisto, kar bi se 
že zdavnaj lahko zgodilo na 
manj boleč in drag način.

Vedno je možno, da iz raz
ličnih razlogov produkcija česa 
postane nerentabilna: tržni 
sistem je znamenit ravno po 
tem, da na nerentabilnost 
učinkovito odgovori. Vsaj veliko 
hitreje in večkrat, kot seje to 
dogajalo v socializmu.

Kolikor lahko preberemo o 
Tamu in o Vidmu, pa so po
teze v igri nekaj, kar je strašno 
težko narediti. Država Slove- 
nijaje tvegala denacionalizacijo 
in privatizacijo, da bi si pove

čala kredibilnost in prišla v 
Evropo, torej v učinkovitejšo 
skupnost, potem pa nenado
ma opazimo, da imamo opra
vka s počasno državo in s 
počasnim gospodarskim siste
mom, da pa ta počasnost izhaja 
iz nejasnosti: ko je nenado
ma potrebno klicati na pomoč 
novinarje, policaje, sodnike, 
ministre, nejasnosti še ved
no ne postanejo pregledne.

Pri izdelovanju in trženju 
vedno nastanejo problemi in 
vsaka produkcija lahko ka
darkoli iz najrazličnejših razlo
gov postane nerentabilna. 
Težava pa je, če novinarji 
izbrskajo kupe nepravilnosti, 
policaji in sodniki pa jim v 
svojih raziskavah ne sledijo, 
da bi jih potrdili ali ovrgli, 
predvsem pa dramatičnim 
izjavam, dogodkom, člankom 
ne sledijo niti ideje, kako težave 
odpraviti, kaj šele pravočasne 
reorganizacije, prestrukturi
ranja, vse tiste poteze, ki naj 
bi jih delali lastniki in me
nedžerji in banke in vlada.

Država, ki razvija samo sebe 
in pravni sistem, pri tem pa 
ne misli, da sta tako država 
kot pravni sistem zgolj sre
dstvi za dobro gospodarjenje. 
Dobro gospodarjenje pa tudi 
nima samo nekakšnega kul
turnega pojnena, ampakje pre
dvsem sredstvo, da so ljudje 
zaposleni in da zaslužijo in 
plačujejo davke.

Bolj kot je bil govor o po
sebnih tako rekoč kulturnih 
in civilizacijskih pomenih 
Vidma in Tama za Slovenijo 
in za Slovence, bolj se v po
slovanju obeh gigantov nič ni 
spremenilo. Podobnost s kul
turo je strašljiva: leta in leta 
poslušam o težki usodi knji
ge, vendar ravno knjiga kot 
eno pomembnejših obrambnih 
orožij malega naroda ni dožive
la skoraj nobene prednosti 
tržnega sistema: ostala pa ji 
je vsa neznosna teža socia
listične megalomanije.

Država, ki enostavno ne poz
na sistema, kako bi po vsem 
svojem ozemlju prod^ala doma 
nastale knjige po znosni ceni, 
pospešeno gradi mrežo avto
cest, vendar ne za tovornjake 
in avtobuse domače izdelave. 
Mogoče se vam zdi pretirana 
povezava med tovornjaki in 
papirjem, meni se ne zdi: domači 
novinarji in pisatelji in znan
stveniki bodo izhajali na tujem 
papirju in tudi domači slovenski 
izdelki in domači in tuji turi
sti se bodo prevažali s tujimi 
tovornjaki in avtobusi. Medtem

ko pri gradnji cest domača po
djetja sodelujejo ravno tako kot 
tuja, se pri proizvodnji oseb
nih avtomobilov prevesi vpliv 
in moč tujih partnerjev na njiho
vo stran, pri avtobusih, tovor
njakih in papirju pa nenado
ma postane Slovenija samo še 
prostor za tuje prodnjalce, samo 
še tržišče. Ki ga bo pač mogoče 
pojmih volji osvajati.

Če je Tam bil desetletja

industrijskega mesta, pa ne
nadoma tega podjetja ni mogoče 
niti pravočasno razpoloviti ali 
razdeliti ali preurediti vsaj to
liko, da bi Maribor še naprej 
ostal industrijsko mesto, po
tem vse kaže, daje sama Slo
venija ugotovila, da so nekateri 
drugi vzorci zanjo pomembnejši 
kot pa industrija. Rad bi se
veda vedel, kateri so ti vzorci. 
Ker če posamezna industrijska 
panoga propade, bi pa le bilo 
dobro vedeti, katerajo bo lahko 
uspešno nadomestila. Ker če 
Mariboru ni jasno, v katero 
smer bo šel njegov razvoj, 
potem bomo še težje ugibali, 
kam bo šel razvoj Slovenije.

Dopuščam možnost, da do
kler nismo v Evropi, nič ni 
jasnega. Vendar če vsak dan 
znova zvem iz časopisov, da 
država ne kaže jasne vizije, 
kako bo do težko pričakovane 
združitve z razvitim delom 
sveta preživela s ključnimi 
industrijskimi panogami, 
potem se vprašam, kot kaj se 
Evropi namerava pridružiti:

kot nesamostojni in nerazviti 
dodatek?

Potem ko državo desetletja 
dolgo tepe pomanjkanje tržnih 
zakonitosti, je povsem jasnp> 
da nas lahko še naslednjih 
petdeset let tepe ravno pri' 
sotnost tržnih zakonitosti. Ker 
vedno je v najhujših težavah 
tisti, ki se obotavlja, ker se 
pač ne znajde.

Odločitev, da naj Slovenija 
proizvaja tovornjake in avto
buse, je ravno tako samovoljna 
kot odločitev harekrišnovcev,
da so vegetarijanci in da m®; 
ditirajo. Vendar je pri vsaki 
odločitvi (tako posameznika 
kot države) potrebna še do
ločitev mere in načina, kako 
bo odločitev izpeljana, da ne 
bo katastrofe. Ta določite^ 
mere in načina pa je neka)> 
kar seveda presega moč sa
mega Tama ali Vidma in de
lavcev v obeh gigantih. Take 
določitve mere in načina lahko 
izpelje samo država in gosp0' 
darski sistem, če pa jima W 
nikakor ne uspeva, se morahio 
vprašati, na katerih področjih 
prestrukturirarua ne uspevaj0 
in kakšnaje vizija industrijske
ga razvoja države, ki seji zaP^ 
te že pri papirju, tovornjakihi 
avtobusih. Če natančno pre
mislimo, zapleta se pri tisku 
in prometu, torej se bo zaplet10 
pri izobrazbi in pri trgovanja 
in pri gibljivosti delovne sile- 
Točno pri vsem tistem, kar 
pomeni najširši krog obramb8 
Slovencev kot Slovencev.


